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După mormântul gol
Tema principală a prelegerilor 

Săptămânii de Rugăciune de anul 
acesta are în centru două adevăruri: 
Domnul Hristos răstignit şi lu
crarea Sa în sanctuarul din cer.

Moartea şi învierea Lui ne-au adus 
făgăduinţă vieţii veşnice, garantată 
de mormântul gol. Epistola către 
Evrei ne învaţă în mod clar că Dom
nul Hristos S-a înălţat la cer, unde 
mijloceşte pentru noi, oferindu-Şi 
sângele în favoarea noastră. La sfâr
şitul perioadei profetice de 2.300 
de ani, din Daniel cap. 8 şi 9, Dom
nul Hristos Şi-a început mijlocirea 
în Sfânta Sfintelor din cer.

Acest adevăr important ne-a 
ajutat să înţelegem timpul în care 
trăim şi ne-a dat imboldul prin care 
solia adventistă a ajuns aproape la 
fiecare popor de pe pământ.

Nimeni nu trebuie să pună la 
îndoială eficacitatea jertfei de pe 
Calvar sau dreptul Mântuitorului 
de a-i ierta pe cei pentru care El a 
plătit preţul. Aceasta este slava 
Evangheliei, iar noi suntem primi
torii ei recunoscători, nevrednici. 
Isus a plătit preţul de răscumpărare 
pentru sufletele noastre. Putem fi 
siguri că El Se va întoarce şi că îi 
va primi pe cei pentru care a plătit 
un preţ atât de mare.

îndemnul meu pentru biserica 
noastră este să continuăm să ne 
prindem de Domnul Hristos ca de 
jertfa noastră şi Marele nostru 
Preot. Această umblare cu El va 
avea drept rezultat o viaţă schim
bată. în loc să-i privim pe alţii ca 
subiecte de critică, să-i privim pe 
toţi aşa cum îi vede Domnul Isus: 
nespus de scumpi şi candidaţi po
tenţiali pentru împărăţia lui Dum
nezeu. Ce oameni diferiţi am fi, 
dacă am umbla, în fiecare clipă a 
zilei, în armonie cu scopul mijlo
cirii Domnului Isus pentru noi.

Sper că această Săptămână de 
Rugăciune vi-L va prezenta încă o 
dată, şi mai profund, pe minunatul 
Mântuitor în care ne-am pus încrede
rea. Dumnezeu să vă binecuvânteze 
în creşterea creştină.

Cu sinceritate, fratele vostru,

Robert Folkenberg, 

preşedintele Conferinţei Generale a 
adventiştilor de ziua a şaptea.

Domnul doreşte să locu
iască împreună cu noi

Ca şi la început, Dumnezeu 
doreşte întotdeauna să locuiască 
împreună cu noi, ca să ne prote
jeze, să Se îngrijească de noi. El 
vrea să locuiască împreună cu noi 
şi să ne facă fericiţi.

Expresia „locaş sfânt" („sanc
tuar" ) vine de la cuvântul ebraic 
qodesh, care înseamnă sfinţenie, 
pus deoparte, despărţit pentru un 
scop sfânt sau sacru. în contextul 
acesta, ea arată că Dumnezeu lo
cuieşte în mijlocul poporului Său, 
pentru a Se îngriji de nevoile lor. 
Prin sanctuar, Dumnezeu comu
nica şi Se întâlnea cu poporul Său.

Un Dumnezeu sfânt doreşte să 
formeze un popor deosebit de 
toate celelalte naţiuni, un popor 
consacrat lui Dumnezeu, un popor 
al legământului, prin care voinţa şi 
binecuvântările lui Dumnezeu să 
poată fi transmise lumii.

Pavel spune că noi suntem tem
plul Duhului Sfânt (1 Cor. 3,16). 
Domnul vrea să locuiască în noi. 
Când cortul/sanctuarul din pustie 
a fost terminat, „norul a acoperit 
cortul întâlnirii şi slava Domnului 
a umplut cortul" (Ex. 40,34).

în acelaşi fel, slava Domnului 
poate acoperi astăzi viaţa noastră. 
Dumnezeu doreşte să fim despărţiţi 
de lume. Să trăim ca un popor răs
cumpărat prin sângele Mielului. Să 
mâncăm zilnic din pâinea vieţii.
Să fim într-o comuniune continuă 
cu El, rugăciunile noastre înălţân- 
du-se, ca şi tămâia, la tronul haru
lui. El doreşte ca uleiul Duhului 
Sfânt să curgă în viaţa noastră, în 
familiile şi în bisericile noastre! 
Dumnezeu vrea să trecem prin apa 
curăţitoare a harului Său, păstrând 
permanent în minte nevoia noas
tră de Mielul lui Dumnezeu, jertfit 
pentru păcatele noastre - Isus Hris
tos, Mântuitorul nostru!

Pe măsură ce studiem aceste 
învăţături preţioase, să ne amintim 
încă o dată că sanctuarul îl repre
zintă pe Dumnezeu, care doreşte 
să locuiască împreună cu poporul 
Său şi în fiecare inimă, ca să ne 
pregătească pentru împărăţia Sa.

Leo Ranzolin, 
vicepreşedinte general 
al Conferinţei Generale

Sanctuar- casa darurilor
Ce ne vine în minte când auzim 

că vom citi despre sanctuar? Sfiala, 
teama, spaima, nesiguranţa? Da.
La urma urmei, în sanctuar s-au 
întâmplat câteva lucruri teribile. 
Dumnezeu este înfricoşător când 
judecă din sanctuar. Dar alte 
nenumărate mii de credincioşi au 
venit la sanctuar cu povara lor de 
păcat, vinovăţie şi teamă, şi au ple
cat cu braţele pline de cadouri, pen
tru că acolo îşi are sediul Marele 
Dăruitor de daruri. Căci Domnul 
Isus „S-a suit sus, a luat robia roabă 
şi a dat daruri oamenilor41 (Efes. 4,9). 
Este cineva care să poată spune 
acum: „Mie Domnul nu mi-a dat 
daruri" ? Este vreo comunitate care 
să spună: „Domnul ne-a uitat" ?

Această Săptămână de Rugă
ciune vine în perioada în care 
fiecare membru al bisericii, fiecare 
comunitate, apoi fiecare conferinţă 
şi toţi cei care poartă răspunderi 
am fost copleşiţi de prezenţa 
binecuvântătoare a lui Dumnezeu. 
Zeci de mii de credincioşi au fost 
binecuvântaţi ca să prindă viziunea 
strălucită a acestei campanii deose
bite şi apoi să consacre lui Dum
nezeu mijloacele necesare. Pastorii 
au primit darul încurajării şi al 
însufleţirii; netehnicienii au desci
frat cele mai încurcate taine 
tehnice; iar vizitatorii au darul 
credinţei, al ascultării şi al iubirii 
faţă de Isus. Bisericile au primit în 
dar noi credincioşi - unul sau o sută - 
care aduc o dată cu ei o bogăţie de 
experienţe, râvnă şi curaj pentru a 
mărturisi mai departe.

Este un timp potrivit ca să-L 
lăudăm pe Domnul şi să privim 
spre sanctuar cu un zâmbet larg: 
acolo unde este Domnul Hristos 
cel răstignit şi înviat, acolo este 
Casa darurilor. Iar „lucrul cel mai 
însemnat" este că acolo El Se 
roagă pentru noi. Cu cât vom fi 
mai mult alături de El în rugăciune, 
cu atât mai multe daruri vor fi 
scoase din îndelunga păstrare şi 
oferite, spre bucurie - bucurie a 
împărtăşirii, bucurie a speranţei, 
bucurie a sanctuarului care în 
curând se va deschide pentru noi.

Adrian Bocăneanu,

preşedintele Uniunii române
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VINERI SEARA

Calea spre 
tronul harului
„Calea Ta este în Sanctuar. “

i _________________________________________
Nelu Dumitrescu

A
ât de recunoscători tre
buie să fim mereu pentru 
că îl avem pe Domnul la 
dreapta noastră, în toate zilele, până 

la sfârşitul veacului! Nici una din
tre zilele anului care se apropie de 
sfârşit n-a fost scoasă din progra
mul lui Dumnezeu. în fiecare zi,
El Şi-a întins mâna şi ne-a încon
jurat cu bunătate şi cu îndurare. în 
fiecare zi, ne-a trimis cu mână largă 
înţelepciunea care vine de sus. In 
fiecare zi, pâinea, mai multă sau 
mai puţină, câştigată cu efort fizic 
sau intelectual, a fost pe masă. în 
fiecare zi, El ne-a iertat păcatele şi 
ne-a trecut cu vederea lipsurile de 
care am dat dovadă.

Ce bun e Mântuitorul nostru!
Şi ce iubitor şi cât de milostiv şi 
plin de înţelegere!

Să nu-i aducem acum, când El 
ne-a invitat la o întâlnire specială, 
cântarea laudelor noastre şi prino
sul recunoştinţei şi al dragostei 
noastre? Să începem să învăţăm 
minunata cântare a Mielului şi a 
lui Moise. Să ne apropiem cu de
plină încredere de tronul harului, 
acolo unde Isus, ca Mare Preot, 
încă zăboveşte în mijlocire. Să 
strigăm cu toţii: „A Lui, care ne 
iubeşte, care ne-a spălat de 
păcatele noastre cu sângele Său, şi 
a făcut din noi o împărăţie şi preoţi 
pentru Dumnezeu, Tatăl Său, a Lui 
să fie slava şi puterea în vecii 
vecilor! Amin!“ (Apoc. 1,5.6).

Drumul spre tronul harului este 
deschis. Isus, Garantul mântuirii 
noastre, mijloceşte la dreapta Tatălui 
pentru cei care vin în credinţă şi 
umilinţă la El, pe calea nouă şi vie 
pe care a deschis-o prin jertfa Sa. 
Sanctuarul ceresc ne aşteaptă; ne 
aşteaptă, pentru că Isus ne aşteaptă 
să participăm la ultima Sa lucrare 
acolo. Atenţia copiilor Săi este

atrasă într-un mod cu totul aparte, 
în aceste zile de sfârşit de mileniu 
şi, de ce nu sfârşit de har, spre lo
cul în care Marele nostru Preot face 
ultimele pregătiri pentru încheiere.

Orice cuvânt cu privire la sanc
tuar este însemnat. Orice lucrare 
care se face acolo este legată de 
destinul veşnic al oamenilor.

Serviciul special care a fost făcut 
în curtea simbolică, prin jertfirea 
Mântuitorului nostru, a deschis 
calea spre Sfânta din ceruri. Isus a 
intrat acolo după înălţare, ca să 
continue ce a început în curte: 
sângele Său preţios garantează as
cultarea rugăciunilor celor care se 
hrănesc cu pâinea prezenţei Sale şi 
care dau mărturie prin lumina 
sfeşnicului din Sfânta.

O dată încheiat serviciul din 
Sfânta, Marele nostru Mijlocitor 
intră o dată pentru totdeauna în Lo
cul Prea Sfânt, pentru curăţirea în
tregului sanctuar ceresc, lucrare 
care, o dată încheiată, atrage după 
sine evenimente de un dramatism 
pe care pana inspirată îl redă cu 
mijloacele vizuale de care dispune.

Marea zi a ispăşirii, marea pe
rioadă a încheierii lucrării în sanc
tuarul ceresc, se apropie rapid de 
acordul final: „Cine este nedrept 
să fie nedrept şi mai departe; cine 
este întinat să se întineze şi mai de
parte; cine este fără prihană să tră
iască şi mai departe tară prihană şi 
cine este sfânt să se sfinţească şi 
mai departe" (Apoc. 22,11).

După aceasta, calea nu mai 
este deschisă. Isus nu mai aşteaptă. 
Mărturisirea nu mai este ascultată. 
Păcatul nu mai poate fi iertat. S-a 
sfârşit totul în sanctuar! S-a 
încheiat şi lucrarea lui Dumnezeu 
în inimile aleşilor Săi. Sfinţirea, 
care a început o dată cu primirea 
lui Isus Hristos în inimă, s-a con

tinuat toată viaţa. Fiecare biruinţă 
câştigată a făcut ca această lucrare 
să înainteze. Păcatele din trecut nu-i 
mai atrag. Au câştigat biruinţă. Ei 
au câştigat biruinţa asupra îngâm
fării, asupra ambiţiei, asupra 
iubirii de lume, şi sunt gata pentru 
înălţarea la cer. Au fost puşi la 
încercare în toate privinţele. Sa
tana nu mai are ispite pentru ei. în 
Hristos, ei le-au biruit pe toate. 
Sunt tară vină, chiar înaintea tronu
lui lui Dumnezeu. Domnul Hris
tos pune sigiliul Său asupra lor. 
Sunt în siguranţă şi sunt bine.

S-a demonstrat ce poate face 
Dumnezeu în fiinţa omenească. 
Dumnezeu i-a luat pe cei mai slabi 
dintre cei slabi, pe aceia care au 
purtat toate păcatele strămoşilor 
lor, şi a arătat în ei puterea Lui.
Au fost supuşi la tot felul de ispite, 
dar nu s-au dat bătuţi. S-a arătat tu
turor că Evanghelia poate mântui 
pe deplin. S-a văzut că Dumnezeu 
este prezent prin Cuvântul Său. 
Plăgile au căzut, nimicirea a fost 
pretutindeni, moartea le-a râs în 
faţă, dar ei au stat tare în credin- 
cioşia lor. Nimic nu i-a putut face 
să păcătuiască. Ei „au ţinut porun
cile lui Dumnezeu şi credinţa lui 
IsusHristos“ (Apoc. 14,12).

Asemenea acelora care „au fost 
ucişi cu pietre, tăiaţi în două cu 
ferăstrăul, chinuiţi; au murit ucişi 
de sabie, au pribegit îmbrăcaţi cu 
cojoace şi în piei de capre, lipsiţi 
de toate, prigoniţi, munciţi, - ei, de 
care lumea nu era vrednică - au 
rătăcit prin pustiuri, prin munţi, prin 
peşteri şi prin crăpăturile pământu
lui" (Evr. 11,37), şi părtaşii la ul
tima lucrare din sanctuar trec prin 
experienţe zguduitoare, dar binecu
vântate de asigurarea cerească.

în clipele de încercare şi de ten
siune, ei au cântat: „Vreau să fac 
voia Ta, Dumnezeule, şi Legea Ta 
este în f undul inimii Mele" (Ps.40,8) 
şi, prin har divin, au ajuns să fie 
împlinitori ai legii, nu doar ascultători. 
Chiar dacă Satana „s-a dus să 
facă război cu rămăşiţa seminţei 
ei" (a bisericii), care păzeau porun
cile lui Dumnezeu şi ţineau măr
turia lui Isus" (Apoc. 12,17), „ei 
l-au biruit prin sângele Mielului şi 
prin cuvântul mărturisirii lor“ 
(Apoc. 12,11). Rămăşiţa va fi 
cauza înfrângerii lui Satana. Ei vor 
oglindi chipul lui Dumnezeu pe
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deplin. Vor alcătui biserica lui 
Hristos, „frumoasă ca luna, curată 
ca soarele, dar cumplită ca nişte 
oşti sub steagurile lor“ (Cânt. 
Cânt. 6,10), „fără pată, fără zbâr- 
citură sau altceva de felul acesta, 
ci sfântă şi fără prihană" (Efes. 5,27).

Sanctuarul Său din cer este 
închis. Aleşii lui Dumnezeu trec 
prin Ghetsemani, au o mică pre- 
gustare a suferinţelor Domnului 
Hristos din cele trei ore pe cruce. 
Trebuie să trăiască Iară Mijlocitor, 
înaintea unui Dumnezeu sfânt.

Aceştia II „urmează pe Miel 
oriunde merge El“ (Apoc. 14,4). 
Prin credinţă, L-au urmat pe Miel 
până aici. Au mers cu El în 
Sfânta, L-au urmat în Sfânta Sfin
telor, iar în lumea viitoare, îl vor 
urma şi acolo. II vor urma în Lo
cul Prea Sfânt, unde numai marele 
preot putea să intre, şi Ii vor sluji 
„zi şi noapte în Templul Lui“ 
(Apoc. 7,15). Ei vor şedea „cu 
Mine, pe scaunul Meu de domnie, 
după cum şi Eu am biruit şi am 
şezut cu Tatăl Meu pe scaunul Lui 
dedomnie“ (Apoc. 3,21).

Mărturisirea iubitoare este o 
mărturisire prin viaţă, nu doar 
prin cuvinte. Viaţa lui Isus era lu
mina oamenilor şi aşa trebuie să 
fie şi cu noi. Când trăim credinţa, 
dăm altora lumină. Fără viaţă, fără 
trăirea luminii, cuvintele sunt 
stinghere. Viaţa noastră, luminată 
de razele sanctuarului, trebuie să 
mărturisească despre Dumnezeu.

Trăim acum în timpul însem
nat, preînchipuit prin curăţirea 
sanctuarului. Fiecare păcat să fie 
mărturisit şi, prin credinţă, să fie 
trimis înainte la judecată. Poporul 
Lui trebuie să stea faţă în faţă cu 
Dumnezeu. Curăţirea sanctuarului 
ceresc depinde de curăţirea 
poporului lui Dumnezeu de pe 
pământ. ,,’Cine dintre noi va 
putea să rămână lângă un foc mis
tuitor?’ ’Cine dintre noi va putea 
să rămână lângă nişte flăcări 
veşnice?’ Cel ce umblă în nepri
hănire şi vorbeşte fără vicleşug, 
cel ce nesocoteşte un câştig scos 
prin stoarcere, cel ce îşi trage 
mâinile înapoi, ca să nu primească 
mită, cel ce îşi astupă urechea, ca 
să n-audă cuvinte setoase de sânge 
şi îşi leagă ochii, ca să nu vadă 
răul, acela va locui în locurile 
înalte; stânci întărite vor fi locul

lui de scăpare; i se va da pâine, şi 
apa nu-ivalipsi“ (Is. 33,13-16).

Ce perspective fericite îl 
aşteaptă pe poporul lui Dumnezeu 
de astăzi! îl aşteaptă biruinţa şi 
proslăvirea. Dar este el oare, sun
tem noi, într-adevăr, biruitori? Am 
înfruntat cu bărbăţie, prin harul 
Lui, marile furtuni ale vieţii şi ale 
credinţei. Am fost martorii inter
venţiei divine în situaţii în care, 
omeneşte, nu era scăpare. Dar am 
ajuns noi biruitori în domenii soco
tite de noi neesenţiale? Mergem 
noi din biruinţă în biruinţă, prin 
Duhul Domnului?

Sanctuarul ne vorbeşte despre 
refacere, restatomicire, biruinţă, 
despre biruinţa finală, dar şi despre 
biruinţa zilnică. Căile Domnului 
sunt lămurit descoperite în lu
crările minunate ale sanctuarului. 
Acolo se descoperă calea iertării, 
prin jertfă şi prin căinţă. Calea 
sanctuarului ne descoperă cum 
putem deveni o binecuvântare pen
tru lumea în care ne mişcăm şi 
trăim. în el ni se descoperă calea 
dependenţei permanente de harul 
divin, prin pâinea prezenţei.

Sanctuarul ne descoperă calea 
neprihănirii prin credinţă şi a 
sfinţirii. Lumina lui ne dezvăluie 
calea luminării lumii prin sfeşni
cul vieţii şi al influenţei noastre. 
Sanctuarul ne îndrumă pe calea 
celui neprihănit, a cărui lumină 
creşte neîncetat, până la lumina de
plină a soarelui la zenit. El ne 
învaţă sfinţenia trupului, a duhului 
şi a sufletului, a integrităţii fiinţei 
umane, până la revenirea Domnu
lui. El ne descoperă calea as
cultării de Legea Domnului, care 
înviorează sufletul. El ne conduce 
pe calea eliberării de sub robia 
păcatului, singura cale pe care a 
găsit-o Dumnezeu pentru ca să ne 
facă liberi, liberi cu adevărat; căci 
numai Fiul ne poate face liberi.

Sanctuarul ne îndrumă paşii pe 
calea jertfirii, o jertfire care îşi are 
sursa la Golgota. El ne călăuzeşte 
pe qalea dragostei divine, care s-a 
revărsat cu atâta bogăţie peste orice 
om venit în lume. Sanctuarul ni-L 
prezintă, mai presus de orice, pe 
Isus, care este singurul nostru Mân
tuitor din păcat şi din disperare. El 
ne este prezentat ca fiind singura 
cale, adevărul şi viaţa, pentru a 
ajunge la Tatăl.

în adevăr, în sanctuar este con
centrat întregul plan de mântuire, 
în toată maiestatea, în toată splen
doarea, înălţimea, adâncimea, 
lăţimea şi lungimea lui, care în
trece orice cunoştinţă. Sanctuarul 
ne dezvăluie şi dramatismul care 
îţi taie răsuflarea, pentru că el ne 
arată, în toată măreţia, dragostea, 
îndurarea, dreptatea şi mila lui Isus 
pentru tine şi pentru mine.

Cât de adevărate şi pline de 
speranţă sunt cuvintele de îndemn 
şi de asigurare, prin care autorul 
Epistolei către Evrei ne invită:
„Să ne apropiem dar cu deplină în
credere de scaunul harului, ca să 
căpătăm îndurare şi să găsim har, 
pentru ca să fim ajutaţi la vreme de 
nevoie11 (Evr. 4,16). Iar noi ne găsim, 
cu adevărat, într-o vreme de mare 
criză, într-o vreme de stringentă 
nevoie de hui, chiar înainte de marea 
criză care va veni peste toţi locuito
rii pământului. Ne aflăm înainte de 
marea declanşare a puterii lui 
Dumnezeu pentru mântuire şi de 
verdictul final. Avem nevoie de 
un Mare Preot care să aibă milă de 
slăbiciunile noastre, şi El există. 
Sanctuarul ni-L descoperă pe Isus, 
ca Mare Preot iertător, care încă Se 
găseşte la tronul harului şi ne invită 
cu nerăbdare: „Veniţi la Mine, toţi 
cei trudiţi şi împovăraţi'*.

Sanctuarul ne aşteaptă cu binecu
vântările lui. Să ne apropiem şi <u 
intrăm cu Isus. El ne aşteaptă ca să 
cineze cu noi, acum prin credinţă, 
iar după aceea ne invită la masă 
cu personalităţile ilustre ale isto
riei sfinte \vraam, Isaac, Iacov, 
Daniel, Iosif, şi cu un număr mare 
de martiri care, prin exemplul lor, 
au păşit încrezători pe calea în
gustă, care duce la viaţă, având 
ochii pironiţi spre răsplătire.

Astăzi, drumul spre tronul haru
lui este deschis. Calea lui Lsus duce 
într-acolo. îl vei întâlni pe Isus, 
care îţi va atiibui neprihănirea Sa. 
Vei primi iertare, har, îndurare şi 
pace. El te aşteaptă la întâlnire. El 
este prezent. Vei fi şi tu? El este 
unica ta siguranţă, mângâiere şi 
speranţă. In această săptămână de 
har, cerul îşi ia timp pentru noi 
toţi, fără deosebire. Să ne apro
piem... Domnul să ne ajute!

Nelu Dumitrescu,
rectorul Institutului Teologic Adventist
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SABAT DIMINEAJĂ

Şirul altarelor
Răspunsul lui Dumnezeu la cele mai 

profunde întrebări ale noastre

_________________Robert Folkenberg__________

I
n cartea sa elocventă, Night 
(Noaptea), Elie Wiesel, su
pravieţuitor al holocaustului 
şi apărător al drepturilor omului, 

relatează o întâmplare din lagărul 
de concentrare nazist, în care şi-a 
trăit primii ani ai adolescenţei, ca 
deţinut, pentru singura vină de a fi 
evreu. în lagăr se afla un băiat, poate 
neavând mai mult de doisprezece 
ani, care fusese prins în timp ce 
fura de mâncare, probabil câteva 
fărâme de pâine, cu care să-şi 
hrănească stomacul gol, corpul 
slăbit. A fost prins de gardieni şi 
urma să fie spânzurat în aceeaşi 
zi. Cu toate acestea, el nu avea să 
moară într-un loc retras: gardienii 
i-au aliniat pe prizonieri ca să 
privească execuţia.

îngroziţi, deţinuţii stăteau în 
formaţie, în timp ce copilul, înfio
rat de spaimă, s-a îndreptat spre 
spânzurătoare. A fost, însă, o 
problemă: copilul slăbise atât de 
mult în lagăr, era atât de uşor, încât 
forţa gravitaţiei nu putea aduce 
moartea. în schimb, el doar atârna 
acolo de gâtul lui slab, convul- 
sionându-se, agitându-se, mişcân- 
du-şi braţele şi picioarele ca ale 
unei păsări, într-un dans macabru. 
Prizonierii priveau îngroziţi, 
neputând face nimic, în timp ce 
copilul îşi pierdea respiraţia, se 
sufoca şi se smucea în spasme 
chinuitoare, dar se agăţa încă de 
viaţă. Priveliştea aceasta a durat 
mult timp - copilul, pur şi simplu, 
nu murea - şi, în suferinţa aceea 
neînţeleasă, un deţinut a strigat, în 
cele din urmă, înnebunit de dispe
rare: „Unde este Dumnezeu?"

Unde este Dumnezeu? Unde a 
fost Dumnezeu? De ce a îngăduit 
Dumnezeu să se întâmple lucrul 
acesta? Acest strigăt răsună ca un 
ecou, de mii de ani, de când

omenirea suferă; de când, într-un 
sens, ne mişcăm mâinile şi pi
cioarele ca ale unei păsări, fără 
nici o putere împotriva a ceea ce 
pare să fie potopul nimicitor al 
nelegiuirii. De la purificări etnice 
în Bosnia până la copii morţi acasă 
într-un incendiu, de Crăciun, la 
Philadelphia, de la un cutremur în 
India până la scufundarea unui feri
bot în largul coastei finlandeze, în 
care au murit sute de oameni, în 
repetate rânduri, forţa calamităţilor 
din lume a smuls din inimi 
strigătul: „Unde este Dumnezeu?1'

Răspunsul este atât de simplu 
şi atât de profund: Dumnezeu a fost 
la Calvar, murind pentru păcatele 
lumii. Acesta este singurul răspuns 
adevărat, care ne poate ajuta pe noi, 
care „vedem ca într-o oglindă, în 
chip întunecos" (1 Cor. 13,12), 
când încercăm să înţelegem o 
lume care, în atât de multe 
privinţe, pare cu totul de 
neînţeles. Şi, timp de mii de ani, 
lecţiile de la Calvar au fost predate 
prin sistemul jertfelor, înfiinţat 
pentru prima dată în Eden, după 
căderea în păcat.

Deşi omul modem tinde să dis
crediteze raportul Genesei despre 
căderea edenică, aşa încât să pară 
doar o alegorie, noi, adventiştii - 
mai ales datorită înţelegerii pe care 
ne-o oferă Spiritul Profetic - îl 
primim ca pe un raport literal 
despre originea răului şi a 
suferinţei care a venit după in
trarea lui în lumea noastră.

Tratamentul costisitor
Nu doresc, totuşi, să mă ocup 

acum pe larg de originea răului, ci 
de tratamentul pentru vindecarea lui. 
Fiindcă păcatul înseamnă violarea 
sfinţeniei lui Dumnezeu (carac
terul Său aşa cum este exprimat în

Lege), căderea lui Adam şi a Evei 
a ridicat o barieră între Creator şi 
oamenii păcătoşi şi, oricât de mari 
ar fi fost pocăinţa şi efortul de în
dreptare din partea lor, acestea nu 
puteau îndepărta păcatul. Intr-o 
clipă, mai ales în contextul marii 
lupte dintre Dumnezeu şi Satana, 
problema creată de Adâm şi Eva a 
devenit mai mare decât ei şi chiar 
decât întreaga omenire.

A fost ca şi atunci când Gavrilo 
Princip l-a împuşcat pe arhiducele 
Ferdinand al Austro-Ungariei, 
asasinat care a declanşat primul 
război mondial. Conflictul a de
venit brusc mai mare decât Gavrilo 
Princip, un anarhist fanatic. Tot 
aşa s-a întâmplat la căderea în 
păcat, numai că, în acest caz, a fost 
nevoie de mai mult decât inter
venţia Americii şi a Puterilor Ali
ate, pentru a pune capăt acestei 
situaţii dificile. Se cerea însăşi 
viaţa Fiului lui Dumnezeu.

„Deoarece Legea divină este tot 
atât de sfântă ca şi Dumnezeu, nu
mai cineva deopotrivă cu Dumnezeu 
putea face ispăşire pentru călcarea 
ei. Nimeni altcineva, în afară de 
Hristos, nu putea să răscumpere 
neamul omenesc din blestemul Le
gii şi să-l aducă iarăşi în armonie 
cu cerul. Hristos urma să ia asupra 
Sa vinovăţia şi ruşinea păcatului - 
păcat care este atât de dezgustător 
pentru un Dumnezeu sfânt, încât 
avea să-L despartă pe Tatăl de 
Fiul Său. Hristos avea să coboare 
până în adâncurile mizeriei, pentru 
a salva neamul omenesc din ruina 
lui“ (Patriarhi şi profeţi, pag. 63).

Hotărârea lui Hristos de a lua 
asupra Sa vinovăţia şi ruşinea 
păcatului a început ceea ce se 
numeşte „legământul veşnic", în 
care Fiul S-a oferit să renunţe la 
slava cerească, să ia asupra Lui na
tura omului şi să sufere, în locul 
nostru, consecinţele păcatului. El 
avea să-Şi dea viaţa şi astfel 
pedeapsa morţii să cadă asupra 
Lui, aşa încât să nu trebuiască să 
cadă asupra nimănui care, prin 
credinţă, vine la Răscumpărătorul: 
„El (Isus Hristos), măcar că avea 
chipul lui Dumnezeu, totuşi n-a 
crezut ca un lucru de apucat să fie 
deopotrivă cu Dumnezeu, ci S-a 
dezbrăcat pe Sine însuşi şi a luat 
un chip de rob, făcându-Se aseme
nea oamenilor. La înfăţişare a fost
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găsit ca un om, S-a 
smerit şi S-a făcut as
cultător până la 
moarte, şi încă moarte 
decruce“ (Filip. 2,6-8).

Oricât de uimitor 
era acest adevăr, oame
nii aveau nevoie să 
ştie despre el, să cunoas
că şi să înţeleagă marele 
sacrificiu făcut de dra
gul lor, aşa încât ei să 
răspundă şi să primească 
avantajele care decurg 
din ce a făcut Domnul 
Hristos. Dumnezeu 
dorea ca oamenii să 
înţeleagă, îndeosebi, 
două adevăruri vitale: 
faptul că răzvrătirea 
contra lui Dumnezeu 
este ceva teribil şi 
faptul că fusese nece
sar un sacrificiu uimi
tor, care să le aducă 
mântuire păcătoşilor 
pocăiţi şi să pună capăt 
răzvrătirii, într-un fel 
cane să garanteze că ea 
nu se va mai repeta 
niciodată. Aceste ade
văruri au fost predate, 
într-o măsură, prin sistemul de la 
sanctuar, care stătea ca model, o 
reprezentare simbolică a planului 
de mântuire.

In Eden, Dumnezeu l-a avertizat 
pe Satana (travestit în şarpe) că urma
şul femeii pe care el o amăgise urma 
să Se ridice şi să-l înfrunte. Cu 
toate că Fiul femeii avea să sufere 
teribil în acel conflict, aceasta avea 
să însemne biruinţă pentru acel Fiu 
şi nimicire pentru Satana. Apoi, în 
faţa lui Adam şi a Evei, Dumnezeu 
a îndeplinit un act ciudat: „Dom
nul Dumnezeu a făcut lui Adam şi 
nevestei lui haine de piele şi i-a 
îmbrăcat cu ele“ (Gen. 3,21). Ani
malele, peste care ei fuseseră puşi 
ca responsabili, au fost ucise. Aşa 
a început primul serviciu de jertfă 
şi lecţiile aspre pe care le dădea el 
cu privire la preţul păcatului. Fiindcă 
păcatul este atât de dezgustător 
pentru Dumnezeu şi profanează ca
racterul Lui sfânt, i se putea pune 
capăt numai prin moarte. Fără în
doială, cadavrul însângerat al mie
lului, al caprei sau al oii lor preferate, 
întins pe iarbă în faţa lor, întipărea 
clar, în mintea lui Adam şi a Evei,

faptul că plata păcatului este 
moartea şi că Dumnezeu îi putea 
primi doar dacă era sacrificată o 
victimă nevinovată în locul lor.

Desigur, Dumnezeu nu este în
setat de sânge. Sângele nu-I micşo
rează mânia, în sensul de răzbu
nare, cum se întâmplă adesea la 
oameni. Dumnezeu nu Se răzbună; 
în schimb, El administrează drep
tatea şi mila într-o manieră divină. 
De fapt, curgerea sângelui nu nu
mai că le demonstra oamenilor 
gravitatea păcatului şi a răzvrătirii 
lor, ci întărea principiul dreptăţii şi 
pe cel al milei - dreptate, fiindcă 
păcatului urma să i se opună rezis
tenţă în mod sigur; şi milă, fiindcă 
Dumnezeu este dispus să-i ierte pe 
cei care au căzut în păcat. Deoarece 
creaţiunea fusese adusă la existenţă 
în armonie cu caracterul unui Dum
nezeu al ordinii, încălcarea acestei 
ordini atrage consecinţe dezas
truoase. Iar aceste consecinţe îl vor 
lipsi pe cel păcătos de cel mai 
esenţial dar din partea lui Dum
nezeu, de însuşi darul vieţii.

Astfel, sacrificiile cereau 
sânge, simbol al preţului de răs

cumpărare. Jertfa lui 
Abel a fost primită; a 
lui Cain, nu. Care era 
deosebirea esenţială? 
Jertfa lui Cain se asea
mănă cu orice încercare 
de a ne salva singuri, 
prin propriile noastre 
eforturi, după jude
cata noastră; prin con
trast, Abel recunoaşte 
adevărul că, doar prin 
sacrificiul suprem al 
unei victime nevino
vate, oamenii pot fi 
împăcaţi cu Creatorul 
lor. Jertfa lui Cain 
reprezenta mântuirea 
prin fapte, cea a lui Abel
- mântuirea prin cre
dinţă. Doar prin uedinţă 
putem fi salvaţi.

Chiar patriarhii, 
care au trăit pe vre
mea ceremoniilor sim
bolice, au înţeles totuşi 
mult din acest adevăr. 
Patriarhii au lăsat pre
tutindeni un şir de al
tare, unde îndepliniseră 
actul credinţei în Mân
tuitorul care urma să 

vină şi să facă ispăşire pentru 
păcatele lor. Acel act era, desigur, 
aducerea jertfei. Ieşind din co
rabie, Noe îşi strânge mica familie 
în jurul unui altar nou, ca să-I 
aducă jertfă lui Dumnezeu.
Această mână de oameni, singuri 
într-o lume vastă, lipsită de locui
tori, începea să repopuleze peisajul 
ei, de data aceasta cu şi mai mulţi 
păcătoşi. Inaugurând lumea nouă 
în faţa altarului lui Dumnezeu,
Noe se ruga stăruitor ca el, familia 
lui şi urmaşii lor să îi servească 
doar Lui.

Altarele lui Avraam au rămas 
mult timp după aceea ca aduceri 
aminte despre credinţa sa. Nu 
conta doar aducerea la îndeplinire 
a unui ritual, ci totalitatea credinţei 
investite şi actul credinţei, care o 
urma şi care era singurul mijloc 
prin care această credinţă putea fi 
socotită ca neprihănire (Gen.
15,6). Nici astăzi, închinarea su
perficială nu ne aduce cu adevărat 
în faţa lui Dumnezeu. In schimb, 
ca şi pe timpul lui Avraam, în
crederea şi iubirea din inimă, care 
au ca rezultat predarea noastră lui
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Dumnezeu, în credinţă, din tot su
fletul, sunt cele care dau sens şi 
închinării noastre. Oricine poate 
să meargă la biserică şi să cânte, 
lot aşa cum oricine poate omorî 
un animal. Nu aceasta înseamnă 
mântuirea.

în toată Biblia, jertfele au fost 
simboluri ale planului lui Dum
nezeu de a face ispăşire pentru 
păcat, de a răscumpăra omenirea 

| şi de a pune capăt răului, care 
aduce atât de multă suferinţă. De 
la jertfele levitice, cu preoţii care 
slujeau la altare la cortul întâlnirii 
şi mai târziu la templu, până la Sa- 
muel, Ilie, David, Solomon, toţi 
conducând;;-şi poporul în faţa tro
nului lui Dumnezeu - sacrificiul 
trebuia să imprime totdeauna în su
fletul lor adevărul că păcatul atrage 
consecinţe fatale. Stând în faţa al
tarului, în timp ce îşi aduceau 
jertfa, ei îşi dădeau seama cât de 
slabi sunt în faţa lui Dumnezeu.
Ei puteau să vină la El doar cu 
mâinile întinse pentru a cere, în
crezători că El niciodată nu va 
alunga un suflet plin de căinţă. Ei 
nu veneau cu frică în faţa altaru
lui, ci având binecuvântata asigu
rare că aici au primit împăcarea cu 
Creatorul lor şi o nădejde veşnică.

Prin moartea Lui
Insă fiecare sacrificiu avea 

valoare doar dacă îndrepta atenţia 
spre Răscumpărătorul, a cărui 
jertfă urma să aducă biruinţa asu
pra lui Satana, asupra puterii 
morţii şi, în cele din urmă, asupra 
oricărui lucru rău. Profetul Isaia a 
transmis solii prin care se putea în
trezări acest sacrificiu: „Domnul 
a făcut să cadă asupra Lui nelegiu
irea noastră, a tuturor. Când a fost 
chinuit şi asuprit, n-a deschis gura 
deloc, ca un miel pe care-1 duci la 
măcelărie şi ca o oaie mută înain
tea celor ce o tund: n-a deschis 
gura“ (Is. 53,6.7).

Deseori, scriitorii Bibliei con
firmă legătura dintre altarul jert
felor şi Domnul Hristos. Pentru 
mulţimea care era martoră la 
botezul lui Isus, de pe buzele lui 
Ioan Botezătorul a răsunat in
vitaţia: „Iată Mielul lui Dum
nezeu, care ridică păcatul lumii“ 
(mielul fiind, desigur, un simbol al 
jertfelor). Apostolul Petru scrie 
astfel: „Căci ştiţi că nu cu lucruri

pieritoare, cu argint sau cu aur, aţi 
fost răscumpăraţi din felul deşert 
de vieţuire, pe care-1 moşteniserăţi 
de la părinţii voştri, ci cu sângele 
scump al lui Hristos, Mielul fără 
cusur şi fără prihană. El a fost 
cunoscut mai înainte de înte
meierea lumii şi a fost arătat la 
sfârşitul vremurilor pentru voi, 
care, prin El, sunteţi credincioşi în 
Dumnezeu, care L-a înviat din 
morţi şi I-a dat slavă, pentru ca 
credinţa şi nădejdea voastră să fie 
înDumnezeu“ (1 Petru 1,18-21).

In Epistola către Evrei, Hristos 
este înfaţişat ca Mare Preot în 
veac, după rânduiala lui Melhisedec, 
aducând meritele propriului Său 
sânge, singura jertfă curată, care 
poate să şteargă orice vinovăţie şi 
să-i aducă pe cei acoperiţi cu acest 
sânge într-o armonie deplină cu 
Dumnezeu. „Dar Hristos a venit ca 
Mare Preot al bunurilor viitoare, a 
trecut prin cortul acela mai mare şi 
mai desăvârşit, care nu este tăcut 
de mâini, adică nu este din zidirea 
aceasta; şi a intrat, o dată pentru 
totdeauna, în Locul Prea Sfânt, nu 
cu sânge de ţapi şi de viţei, ci cu 
însuşi sângele Său, după ce a 
căpătat o răscumpărare veşnică11 
(Evrei 9,11.12).

Prin moartea Sa, Hristos a 
deschis larg porţile paradisului pen
tru fiecare suflet plin de căinţă, care 
vine smerit la altarul credinţei.
Noi, care eram condamnaţi să fim 
distruşi, prinşi fară speranţă, fără 
scăpare, în plasa mortală a păcatu
lui, suntem eliberaţi acum prin 
sângele Său. Am trecut din moarte 
la viaţă, chiar aici, chiar acum. 
„Cine are pe Fiul are viaţa; cine 
n-are pe Fiul lui Dumnezeu n-are 
viaţa" (1 Ioan 5,12).

In cartea Apocalipsa, Isus este 
prezentat adesea ca Miel. La 
începutul fiecărei mari secvenţe 
profetice, Mielul lui Dumnezeu 
este înfaţişat slujind în sanctuarul 
Său. Mai întâi, El apare în mijlocul 
celor şapte sfeşnice, în curând la 
altar, apoi la tronul milei, unde, în 
sanctuarul pământesc, marele 
preot aducea sângele care sim
boliza sacrificiul Domnului. Apoi 
El apare ca Mielul Atotputernic, 
coborând triumfător prin cori
doarele cosmosului, ca să-Şi răs
cumpere poporul, un popor în stare 
să-L urmeze pe Miel oriunde

merge El. Aceştia sunt locuitorii 
răscumpăraţi ai viitoarei împărăţii 
a slavei, lumea adusă, în cele din 
urmă, în armonie cu Creatorul ei. 
„El (Dumnezeu) va şterge orice 
lacrimă din ochii lor. Şi moartea 
nu va mai fi. Nu va mai fi nici tân
guire, nici ţipăt, nici durere, pen
tru că lucrurile dintâi au trecut“ 
(Apoc. 21,4).

Astăzi, privim la acest şir de al
tare prin lumina de pe Calvar, sin
gurul fel în care solia lor poate fi 
înţeleasă pe deplin. Astfel, acum, 
când lumina crucii străluceşte asu
pra fiecărei jertfe, trebuie să fim 
plini de recunoştinţă, de iubire 
faţă de Dumnezeu şi de nădejdea 
că în curând îl vom vedea faţă în 
faţă şi vom cădea la picioarele 
Sale plini de bucurie. Ni s-a 
promis, datorită crucii, datorită 
aducerii fiecăreia dintre acele 
jertfe, că toate dezamăgirile şi 
toate poverile acestei vieţi vor fi 
învinse definitiv şi că vom începe 
să umblăm împreună cu Dum
nezeu, la un nivel care depăşeşte 
imaginaţia noastră cea mai înaltă.

Această speranţă ne conduce şi 
ne susţine zi de zi, clipă de clipă. 
Aceasta este speranţa pe care o 
avem, chiar în mijlocul răului care 
ne împresoară, o nădejde născută 
dintr-o iubire ce trece dincolo de 
suferinţa care, acum, ni se pare cu 
totul de neînţeles. Este o iubire 
care strigă de la cruce şi ne spune: 
„încrede-te în Mine, Eu te iubesc, 
încrede-te în Mine. într-o zi, voi 
răspunde Ia toate întrebările tale, 
chiar la acelea la care acum se 
pare imposibil de răspuns, cum este 
aceea despre un copil spânzurat, 
care nu vrea să moară".

Acesta este mesajul sistemului 
jertfelor. Aceasta este solia crucii. 
Dumnezeu să ne dea urechi, nu 
doar ca să auzim, ci să şi ascultăm.

întrebări pentru discuţie
1. Cum mă ajută crucea să ex

plic suferinţa şi răul din lume şi 
din viaţa mea personală?

2. Ce lecţie spirituală aş putea 
învăţa de la şirul altarelor făcute 
de patriarhi, în călătoriile lor?
Care este semnificaţia teologică a 
acestor altare?

Robert Folkenberg este preşedintele

Conferinţei Generale a adventiştilor

de ziua a şaptea.
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SABAT DUPĂ-AM IAZĂ

Sanctuarul - simbol al 
bisericii

Isus este Sursa vieţii şi a luminii noastre. 

Mihai Ghioaldâ

A
tât în Vechiul, cât şi în 
Noul Testament, sanctu
arul este folosit ca o ilus
traţie a lucrării răscumpărătoare a 

lui Dumnezeu în favoarea poporu
lui Său şi a rolului pe care biserica 
este chemată să-l împlinească în 
această lume bolnavă de păcat. 
Sanctuarul, Casa lui Dumnezeu, lo
cul în care El Se întâlneşte cu 
omul, ne oferă privilegiul 
cunoaşterii Sale şi al părtăşiei cu 
Domnul Isus în închinare, în slu
jire şi în mărturisire.

C a s a  l u i  Dumnezeu
Când Adam şi Eva au păcătuit, 

ei au pierdut prezenţa slavei lui 
Dumnezeu şi căminul lor din Eden. 
Intr-un fel, au fost înstrăinaţi de fa
milia cerului, de comuniunea cu 
Tatăl lor. Cu toate acestea. El le-a 
promis un Eliberator, iar poarta 
Edenului a fost un loc de odihnă, 
unde cei credincioşi se întâlneau 
cu Dumnezeu şi I se închinau.

După potop, Dumnezeu a făcut 
un legământ cu Avraam şi cu 
urmaşii lui, cărora le-a înnoit făgă
duinţa despre Mântuitorul, şi i-a 
chemat să fie poporul Său. Deşi 
Iacov păcătuise, Dumnezeu i-a 
descoperit într-un vis, scara pe 
care îngerii Săi urcau şi coborau în
tre cer şi pământ, asigurându-1 de 
prezenţa şi de protecţia Sa. Pătruns 
de respect, când s-a trezit, Iacov a 
exclamat: „Aici este casa lui Dum
nezeu! Aici este poarta cerului!" 
(Gen. 28,17). Iacov a înţeles ceva 
din Planul de Mântuire. A înţeles 
că fusese găsit un mijloc de 
legătură între cer şi pământ, un 
Mântuitor.

Lui Moise, Dumnezeu i-a spus: 
„Să-Mi facă un locaş sfânt, şi Eu 
voi locui în mijlocul lor“ (Ex. 25,8).

Sanctuarul din pustie era numit 
„cortul întâlnirii". Cuvântul tradus 
„cortul" înseamnă „locuinţă"; este 
un cuvânt înrudit cu „Shekinah", 
care desemna prezenţa plină de 
slavă a lui Dumnezeu.

Despre Moise, Dumnezeu 
spusese că „El este credincios în 
toată casa Mea" (Num. 12,7). Iar 
apostolul Pavel, prin inspiraţie 
divină, aplică expresia „casa lui 
Dumnezeu" la biserică. El spune: 
„Dar Hristos este credincios ca 
Fiu, peste casa lui Dumnezeu. Şi 
casa Lui suntem noi, dacă păstrăm 
până la sfârşit încrederea 
nezguduită şi nădejdea cu care ne 
lăudăm" (Evr. 3,6; 1 Tim. 3,15).

Sanctuarul este locul în care se 
desfăşoară şi se descoperă 
înţelegerii întregului univers 
planul divin de răscumpărare a 
omului. Acolo, în Locul Prea 
Sfânt, deasupra chivotului Celor 
Zece Porunci, între heruvimi, este 
centrul de comandă al universului, 
tronul lui Dumnezeu (Is. cap. 6).

Aşa cum sanctuarul pământesc 
era o reprezentare a celui din cer, 
fiecare credincios este „Templul 
lui Dumnezeu", „Templul Duhu
lui Sfânt", iar biserica este „un 
Templu sfânt în Domnul", „un 
lăcaş al lui Dumnezeu, prin Duhul", 
chiar trupul Domnului Hristos 
(Efes. 1,22.23; 2,19-22). Este 
scopul divin şi un privilegiu pen
tru noi să fim pietre vii sau „un stâlp 
în Templul" Său (Apoc. 3,12).

Compararea bisericii cu sanctu
arul'conţine asigurarea că suntem 
proprietatea de preţ a lui Dumnezeu. 
Biserica n-a fost întemeiată de 
oameni, ci de însuşi Domnul Hris
tos. El nu este doar temelia şi pia
tra unghiulară a bisericii; El este şi 
Ziditorul şi Apărătorul ei. Nimeni

nu poate să iubească biserica mai 
mult decât El, care „S-a dat pe 
Sine însuşi pentru ea, ca s-o 
sfinţească, după ce a curăţit-o prin 
botezul cu apă prin Cuvânt" (Efes. 
5,25.26). Iubirea Sa ne atrage nu 
prin constrângere, ci prin convin
gere - „Pe drept eşti iubit" (Cânt. 
Cânt. 1,4). Suntem invitaţi să 
luăm această iubire ca model pen
tru relaţiile dintre noi, membrii 
bisericii (Ioan 13,34).

Sanctuarul era locul în care 
Dumnezeu Se întâlnea cu omul şi 
îşi lăcea cunoscută voinţa. In sanc
tuar, psalmistul a găsit răspuns la 
frământările sale (Ps. 73,16.17). 
Isaia a fost curăţit de păcatele sale 
şi a răspuns chemării lui Dum
nezeu la slujire. Zaharia a vorbit 
cu îngerul Domnului în timp ce 
slujea (Luca 1,8-22). Simeon şi 
Ana au recunoscut în Isus pe Mân
tuitorul. Isus, când avea doispre
zece ani, Şi-a înţeles misiunea în 
timp ce privea serviciul simbolic 
de la Templu. Bolnavi au fost vin
decaţi în prezenţa lui Isus în si
nagogă.

Casa lui Dumnezeu are o struc
tură unitară. Isus S-a rugat pentru 
cei credincioşi „ca toţi să fie una" 
(Ioan 17,21). Evanghelia are o 
solie universală, prin care oameni 
de pretutindeni, atât de diferiţi 
unii de alţii, sunt chemaţi să for
meze un singur popor. Pe timpul 
lui Solomon, templul a fost con
struit din „pietre cioplite gata  ̂
înainte de a fi aduse acolo" (1 Imp.
6,7). în acelaşi fel, este privilegiul 
nostru să-L lăsăm pe Domnul să 
ne modeleze pe fiecare şi să ne 
aşeze în locul pentru care El ne-a 
pregătit. „Căci noi suntem lu
crarea Lui şi am fost zidiţi în Hris
tos Isus pentru faptele bune, pe 
care Dumnezeu le-a pregătit mai 
dinainte, ca să umblăm în ele." 
(Efes. 2,10)

Dumnezeu dorea ca sanctuarul 
să fie „o casă de rugăciune jjentru 
toate popoarele" (Is. 56,7). Insă 
iudeii „considerau că ei înşişi... 
constituie lumea întreagă" (Hristos, 
Lumina lumii, pag. 768). Ei n-au 
transmis altora binecuvântările pe 
care le primiseră. „Ei au făcut ca 
lucrurile sfinte să apară ca o farsă, 
spunând: ’ Acesta este Templul 
Domnului, Templul Domnului, 
Templul Domnului’ (Ier. 7,4), în
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vreme ce reprezentau greşit carac
terul lui Dumnezeu, dezonorând 
numele Său şi pângărind sanctu
arul Său“ (Parabolele Domnului 
Hristos, pag. 231).

Este clar că simpla apartenenţă 
la biserică, participarea la servici
ile divine, fără dovada prezenţei 
lui Dumnezeu în viaţă, nu este de 
ajuns astăzi, aşa cum nu era de 
ajuns pe timpul acela. Dumnezeu 
insista ca închinătorii Lui să ia în 
serios chemarea Sa de a se despărţi 
de păcat şi să nu se înşele singuri 
(Ier. 7,8-12; Ps. 15).

Biserica este un sanctuar atâta 
vreme cât este un loc sfânt, în care 
Dumnezeu poate locui, în care 
voinţa Sa, care este sfinţirea noas
tră, se aduce la îndeplinire, „pre
cum în cer, şi pe pământ“ . 
Psalmistul spunea: „Sfinţenia este 
podoaba Casei Tale, Doamne, pen
tru tot timpul cât vor ţinea vre
murile" (Ps. 97,5). Cred că acest 
lucru dorea să-l sublinieze Dom
nul Isus curăţind sanctuarul atât la 
începutul, cât şi la sfârşitul lu
crării Sale pe pământ. Aceasta 
este şi lucrarea Sa în prezent, atât 
în sanctuarul din cer, cât şi, prin 
Duhul Său, în biserica Lui de pe 
pământ, „ca să înfăţişeze înaintea 
Lui această biserică... sfântă şi 
fără prihană" (Efes. 5,27).

întotdeauna Satana a căutat să 
zădărnicească Planul de Mântuire, 
luptând împotriva lui Dumnezeu şi 
împotriva bisericii Sale. Aceasta 
poate aduce puţină lumină asupra 
motivului pentru care „în împărăţia 
lui Dumnezeu trebuie să intrăm 
prin multe necazuri" (Fapte 14,22). 
Biserica este ţinta atacurilor celui 
rău, este scena marii lupte dintre 
Dumnezeu şi Satana; şi aşa este 
fiecare dintre cei care o compun.

Un tânăr lipsise câteva săp
tămâni de la biserică. în cele din 
urmă, pastorul a mers să-l viziteze. 
In ziua aceea plouase, era frig şi 
tânărul stătea în coliba lui, de 
păstor, în faţa unui foc mic. L-a in
vitat pe pastor să stea lângă el şi 
au stat jos, în tăcere, mai multe 
minute. Apoi pastorul s-a ridicat, a 
scos din foc un cărbune aprins şi 
l-a aşezat alături. în doar câteva 
minute, cărbunele a început să 
fumege, apoi s-a stins de tot şi s-a 
răcit. Pastorul a mai stat puţin, 
apoi a pus cărbunele înapoi, în foc,

unde s-a reaprins imediat. După 
aceea, pastorul s-a scuzat şi, fără 
să mai spună ceva, s-a întors acasă. 
Tânărul a înţeles mesajul şi, în săp
tămâna aceea, era din nou în biserică.

Isus a vindecat victime ale celui 
rău, care se aflau în sinagogă. El a 
spus că vrăjmaşul seamănă neghină 
printre firele de grâu şi că ele vor 
creşte împreună până la sfârşit. El 
a arătat că inima din care lipseşte 
prezenţa Sa este ocupată de cel rău. 
Cartea Apocalipsa vorbeşte despre
o sinagogă a Satanei, ai cărei 
membri susţin că se închină şi-I slu
jesc lui Dumnezeu. Mai mult, ni se 
spune că Satana îşi aşază scaunul 
de domnie, uneori, ,,în Templul lui 
Dumnezeu, dându-se drept Dum
nezeu" (Apoc. 2,13; 2 Tes. 2,4).

„Toţi cei care 
primesc viaţa lui 
Hristos sunt 
sfinţiţi pentru lu
crarea de mân
tuire a semenilor 
lor.“ (Hristos, Lu
mina lumii, pag. 
770)

El face tot ce-i stă în putere ca 
să ne distrugă credinţa, ca să ne 
despartă de Dumnezeu, aşa cum s-a 
întâmplat cu Petru. Dar ce spune 
Domnul? Ce asigurare i-a dat El 
lui Petru? Ce asigurare ne dă El 
fiecăruia, pe nume? „Eu M-am ru
gat pentru tine, ca să nu se piardă 
credinţa ta" (Luca 22,31.32). Mare 
putere are rugăciunea!

Isus cunoaşte slăbiciunea şi 
încercările noastre. El ştie că sin
guri nu putem face faţă celui rău. 
Dar El nu ne lasă singuri. El ne 
spune: „Eu Mi-am dat viaţa pen

tru tine. Am biruit pentru tine. 
Toată puterea mi-a fost dată în cer 
şi pe pământ. Eu M-am rugat şi 
Mă rog pentru tine". Cu cât mai 
mult ar trebui să ne rugăm noi 
înşine şi să lucrăm unii pentru 
alţii, aşa încât credinţa noastră să 
crească!

Unul mai mare
Când iudeii i-au acuzat pe 

ucenicii Săi de călcarea Sabatului, 
pentru că smulseseră spice de grâu 
ca să-şi astâmpere foamea cu el, 
Isus a mustrat ignoranţa, formalis
mul, inconsecvenţa şi egoismul 
lor, amintindu-le că „preoţii calcă 
Sabatul în Templu şi totuşi sunt 
nevinovaţi" v Apoi le-a atras 
atenţia la El însuşi ca la „Unul 
care este mai mare decât Templul" 
(Mat. 12,1-8). Raţionamentul era 
simplu: „cel ce a zidit o casă are 
mai multă cinste decât casa 
însăşi" (Evr. 3,5).

Serviciul de la templu fusese 
stabilit de Dumnezeu. Insă el nu 
era un scop în sine. Era un mijloc 
prin care privirea închinătorului şi 
cea a preotului să fie îndreptată 
spre Dumnezeu. Acest serviciu tre
buia să reprezinte fidel caracterul 
divin, adică iubirea, exprimată prin 
dreptate şi îndurare. Cunoaşterea 
şi manifestarea caracterului lui 
Dumnezeu, a bunătăţii, a milei 
Sale, enîu mai importante decât 
jertfele (Osea 6,3.6). „M lă voiesc, 
iar nu jertfe", era lecţia pe care 
Isus, în repetate rânduri, i-a în
demnat pe iudei să o înveţe.
Atunci când L-au respins pe El, 
casa lor a rămas pustie.

Deşi îşi are Capul în cer, iar 
corpul pe pământ, biserica nu este 
atât de mare încât să devină ea 
centrul atenţiei sau un loc al slu
jirii de sine. Pe El, pe Isus, „L-a 
dat (Dumnezeu) căpetenie peste 
toate lucrurile bisericii" (Efes. 
1,23). Noi suntem chemaţi „să 
creştem în toate privinţele", până 
„la înălţimea staturii plinătăţii lui 
Hristos" (Efes. 4,15.13).

Avem nevoie să privim la El, 
cu discernământ spiritual, ca să 
păstrăm mereu în minte adevă
ratele proporţii şi să-L reflectăm, 
ca biserică, pe Isus, Modelul nos
tru, care a afirmat: „Dar Eu vă 
spun că aici este Unul mai mare 
decât Templul".
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în  mijloc
Cartea Apocalipsa îl prezintă 

pe Domnul Isus atât în mijlocul 
scaunului de domnie, cât şi în mij
locul bisericii Sale. El este Acela 
care „umblă prin mijlocul celor 
şapte sfeşnice de aur“ . „Şi cele 
şapte sfeşnice sunt şapte biserici" 
(Apoc. 2,1; 1,20).

Dintre toate obiectele de la 
sanctuar, sfeşnicul era cel mai 
costisitor şi cel mai fin lucrat. Era 
lacut din aur curat, bătut, dintr-o 
bucată (vezi Ex. 25,31). Sfeşnicul 
era un purtător de lumină perma
nent. In exterior, cortul din pustie 
nu era deosebit de atrăgător. 
Adevărata bogăţie şi strălucire a 
sanctuarului putea fi văzută doar 
în interior, în lumina ce se 
revărsa din candelele sau lămpile 
sfeşnicului.

Lucrarea caie avea loc în curte 
era o ilustraţie despre naşterea din 
nou - îndreptăţirea prin credinţa în 
sacrificiul Mântuitorului, simboli
zat de animalul jertfit pe altar, şi 
curăţirea, care se făcea la ligheanul 
dintre altar şi cort.

Slujirea din Sfânta, sau Locul 
Sfânt, prima încăpere a sanctuaru
lui, reprezenta lucrarea de sfinţire - 
prin hrănirea zilnică din Cuvântul 
lui Dumnezeu, la masa cu pâinea 
prezenţei; prin rugăciune, la al
tarul pe care se ardea tămâia; şi 
printr-o slujire din iubire, prin um
plerea cu Duhul Sfânt, la sfeşnic. 
Ceea ce caracterizează slujba de la 
masă, de la altar şi de la sfeşnic, 
din Locul Sfânt, şi de la altarul din 
curte, pe care se aducea jertfa de 
dimineaţa şi cea de seara, este cu
vântul „necurmat" (Ex. 25,30;
30,7; 27,20; 29,38.42).

Cine aprindea lămpile sfeşnicu
lui? Dumnezeu poruncise ca 
Aaron, marele preot, „să aşeze 
candelele în sfeşnicul de aur curat, 
ca să ardă neîncetat înaintea Dom
nului" (Lev. 24,4). Dimineaţa şi 
seara, marele preot „pregătea", 
„aşeza" lămpile sfeşnicului (Ex.
30,7.8), umplându-le cu ulei şi 
curăţindu-le, ca să lumineze cu 
toată puterea. Arderea tămâiei şi 
îngrijirea lămpilor mergeau împre
ună. Tot astfel, spunea Domnul 
Hristos, Tatăl nostru din cer „va 
da Duhul Sfânt celor ce I-L cer", 
zilnic (Ps. 141,2; Luca 11,13).

„El (Isus) este într-o continuă 
legătură cu poporul Său... Deşi 
este mare Preot şi Mijlocitor în 
sanctuarul de sus, El este totuşi 
reprezentat ca umblând în sus şi 
în jos în mijlocul bisericilor Sale 
de pe pământ. Cu o neobosită 
veghere şi o neîntreruptă atenţie,
El veghează să vadă dacă lumina 
vreuneia dintre santinelele Sale 
arde slab sau strălucitor. Dacă lu
minile sfeşnicului ar fi lăsate nu
mai în grija omului, flacăra 
plăpândă s-ar stinge; însă El este 
adevăratul străjer al Casei Domnu
lui, adevăratul păzitor al curţilor 
templului. Grija Lui continuă, 
cum şi harul Lui susţinător, alcătu
iesc izvorul vieţii şi al luminii" 
(Istoria Faptelor Apostolilor, pag. 
487).

„A fi în slujba lui Dumnezeu 
înseamnă o slujire personală. Prin 
eforturi personale, trebuie să co
operăm cu El pentru mântuirea lu
mii." (Parabolele Domnului Hristos, 
pag. 237)

„Toţi cei care primesc viaţa lui 
Hristos sunt sfinţiţi pentru lu
crarea de mântuire a semenilor 
lor.“ (Hristos, Lumina lumii, pag. 
770)

„Există o elocvenţă mult mai 
puternică decât elocvenţa cuvin
telor în viaţa liniştită, consecventă, 
a unui creştin curat şi sincer. Ce 
este un om are o influenţă mai 
mare decât ce spune." (Divina vin
decare, pag. 345)

Isus „a făcut din noi o îm
părăţie şi preoţi pentru Dum
nezeu, Tatăl Său", ca să vestim 
lucrările minunate ale Celui ce 
ne-a chemat din întuneric la lu
mina Sa minunată" (Apoc. 1,6;
1 Petru 2,9). A fi lumină este sin
gura justificare pentru existenţa 
bisericii; de aceasta depinde însăşi 
viaţa ei. „Acolo unde nu este lu
crare vie pentru alţii, iubirea se 
stinge, credinţa slăbeşte." (Hristos, 
Lumina lumii, pag. 774)

Una cu El
Este bine să ne amintim aici 

sfatul Martorului credincios, de 
a cumpăra de la El aur curăţit 
prin foc, fiindcă sfeşnicul tre
buie să fie din aur curat. Putem 
să-I predăm Lui viaţa noastră, 
ca să fim curăţiţi ca aurul şi um
pluţi cu Duhul Său, pentru a fi

luminalumii.Putemsă-L primim 
pe El în viaţa noastră, în templul 
Său, şi atunci „El va fi aurul" nos
tru (Iov 22,25). „Hristos stă pentru 
a I se reproduce portretul în fiecare 
creştin. Dumnezeu a predestinat 
pe oricine să fie 'asemenea chipu
lui Fiului Său’." (Rom. 8,28; Hris
tos, Lumina lumii, pag. 776)

Faptul că Scriptura prezintă 
Sanctuarul ca simbol al bisericii 
este o chemare ca „să ne curăţim 
de orice întinăciune... şi să ne 
ducem sfinţirea până la capăt", 
pentru ca, la venirea lui Isus, să ne 
înfăţişăm „fară prihană şi plini de 
bucurie înaintea slavei Sale"
(2 Cor. 7,1; Iuda 24). Este o che
mare de a ne preda lui Isus, ca să 
fim sfinţiţi, să fim umpluţi cu 
Duhul Său şi să lucrăm împreună 
cu El, până când zidirea acestui  ̂
edificiu spiritual va fi terminată. în 
tot acest timp şi în veşnicii, Dum
nezeu a promis că El însuşi va fi 
pentru noi un locaş sfânt, un tem
plu, sanctuarul veşniciilor (Is. 8,14; 
Ezech. 11,16; Apoc. 21,22).

Tot ce a fost pierdut de Adam a 
fost răscumpărat şi restabilit de 
Isus. Familia lui Dumnezeu de pe 
pământ este unită iarăşi cu familia 
Sa din cer. Capitala universului, 
tronul lui Dumnezeu vor fi sta
bilite pe Noul Pământ. Toţi fiii lui 
Dumnezeu vor vesti biruinţa 
Meiului şi-I vor da slavă, cu 
strigăte de bucurie. „Iată cortul lui 
Dumnezeu cu oamenii! El va lo
cui cu ei, şi ei vor fi poporul Lui, 
şi Dumnezeu însuşi va fi cu ei. El 
va fi Dumnezeul lor." (Apoc.
21,4)

întrebări pentru discuţie
1. Ce legătură are afirmaţia 

Domnului Isus: „Stricaţi Templul 
acesta şi în trei zile îl voi ridica" 
(Ioan 2,19) cu faptul că noi, per
sonal şi ca biserică, suntem „tem
plul lui Dumnezeu" ?

2. Cum este influenţată relaţia 
noastră cu Dumnezeu şi cu mem
brii bisericii de cunoaşterea faptu
lui că suntem ţinta atacurilor celui 
rău? Are biserica dv. un plan de 
consolidare a noilor credincioşi?
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DUMINICĂ

Un Sanctuar pentru 
Dumnezeu

Tatăl nostru doreşte să vină aproape de noi. 

______________ Angel Manuel Rodriguez___________

F
usese o călătorie lungă şi 
obositoare. Israeliţii 
ajunseseră, în cele din 
urmă, la un punct geografic cheie 

în pelerinajul lor; se puteau odihni 
câtva timp.

Nu departe de un munte im
punător, li s-a porr'icit să aşeze 
tabăra şi, când au început să în
tindă corturile, s-au uitat în treacăt 
la muntele Sinai. La muntele 
acesta, israeliţii aveau să fie marto
rii celei mai strălucite manifestări 
a slavei lui Dumnezeu şi să-L audă 
pe El vorbind. Câtă emoţie! Dom
nul venea ca să fie împreună cu ei 
în mod vizibil (Ex. 19,11).

De fapt, Sinaiul avea să devină 
primul sanctuar al lui Israel, iar ex
perienţa aceasta urma să fie per
petuată la sanctuarul ebraic.
Pentru că, la Sinai, Domnul i-a 
poruncit lui Moise: „Să-Mi facă 
un locaş sfânt, şi Eu voi locui în 
mijlocul lor“ (Ex. 25,8).

Dacă cercetăm natura şi funcţia 
acestui sanctuar pământesc, putem 
înţelege mai bine natura şi funcţia 
sanctuarului ceresc. Sanctuarul 
ebraic funcţiona pe pământ într-un 
mod care simbolizează rolul pe 
care îl îndeplineşte sanctuarul din 
cer cu privire la restul universului.

O locuinţă
Ideea ca o zeitate să locuiască 

într-un sanctuar sau într-un tem
plu nu le aparţinea în exclusivitate 
evreilor, ci era destul de răspân
dită în Orientul Apropiat antic. Pe 
vremea aceea, chipul idolului, în 
care se credea că există o fiinţă 
divină, era aşezat în temple, pentru 
ca închinătorii să poată satisface 
nevoile zeului, prin darurile şi sa
crificiile lor. Fiindcă se credea că 
zeii au nevoi fizice asemănătoare

cu ale oamenilor, jertfele erau con
siderate mâncarea zeilor. Cu alte 
cuvinte, închinătorii credeau că, 
prin îngrijirea de nevoile zeului lo
cal, pot să cumpere favoarea şi 
binecuvântările divine.

Prin contrast, sanctuarul israelit 
nu a fost înfiinţat pentru a fi satis
făcute nevoile fizice ale Domnu
lui, ci, de fapt, pentru ca 
Dumnezeu să Se îngrijească de 
nevoile poporului. Prin sanctuar, 
Dumnezeu îi oferea lui Israel 
prezenţa Lui sfântă. El, personal, 
stătea la dispoziţia lui Israel în 
acest mic spaţiu special. Prin 
aceasta, El a exprimat în mod viu 
adevărul uimitor că Dumnezeu, 
care este atotprezent, este dispus 
să intre în spaţiul în care se află 
poporul Său. Acest act divin de 
condescendenţă presupune iubirea 
lui Dumnezeu pentru toţi, şi nu o 
mânie divină care trebuie îm
blânzită. Sanctuarul este, deci, o 
mărturie despre prezenţa iubitoare 
a lui Dumnezeu.

De asemenea, Scriptura ne 
învaţă că Dumnezeu are un tem
plu ceresc, a cărui umbră, sau 
copie palidă, era sanctuarul ebraic 
(Evr. 8,1.2.5). Ioan se referă de 
mai multe ori la acest sanctuar 
ceresc (Apoc. 11,19; 14,17). 
Psalmistul spune că „Domnul este 
în Templul Lui cel sfânt, Domnul 
îşi are scaunul de domnie în 
ceruri" (Ps. 11,4). Templul din 
cer este locul în care se află tro
nul împărătesc, locul în care 
Dumnezeu locuieşte în mijlocul 
fiinţelor cereşti (Dan. 7,9.10; 
Apoc. 4,2-7).

Biblia arată că spaţiul nu-L 
poate cuprinde pe Dumnezeu. 
Solomon spunea astfel: „Iată că 
cerurile şi cerurile cerurilor nu pot

să Te cuprindă" (1 împ. 8,27). 
Creatorul este infinit mai mare 
decât tot ce a fost creat.

Un loc de întâlnire
Cu puţin timp înainte de ieşirea 

din Egipt, Dumnezeu le-a dat 
evreilor o întâlnire. El i-a poruncit 
lui Moise să ducă poporul la Si
nai, pentru a se întâlni cu El la acel 
munte (Ex. 3,12). Muntele era un 
loc de întâlnire provizoriu şi, o 
dată ce au ajuns acolo, Domnul a 
cerut să fie făcut un sanctuar, fi
indcă „acolo Mă voi întâlni cu 
copiii lui Israel" (Ex. 29,43).

Verbul tradus prin a „întâlni11 
vine de la verbul ebraic ya ad. In 
limba română s-ar putea reda prin 
„a veni, a apărea, a avea o întâl
nire11 . Aceste idei sunt foarte apro
piate. A avea o întâlnire implică 
bunăvoinţa de a veni sau de a se 
prezenta la locul de întâlnire. Lo
cul de întâlnire este sanctuarul, nu
mit şi „cortul întâlnirii11 (Ex. 28,43).

Ce gând frumos! Israeliţii ştiau 
unde să-L găsească pe Dumnezeu. 
Pentru ei, Dumnezeu era o per
soană cu care puteau stabili o în
tâlnire. Puteau să meargă la 
locuinţa lui Dumnezeu, ca să-L în
tâlnească. Dumnezeu nu era de
parte şi inaccesibil, ci era un 
Răscumpărător şi un Domn atot
prezent. ^.stfel, nevoia lor de 
părtăşie spirituală cu Dumnezeu, 
Creatorul lor, era împlinită.

Pentru ca întâlnirea să fie înlesnită, 
sanctuarul era aşezat chiar în mij
locul taberei israelite (Num. 2). Fi
ind în centrul taberei, Domnul asi
gura coeziune, orientare şi siguranţă.

Acest loc de întâlnire era cen
trul religios al israeliţilor (Ps.
132,7). Aici se închinau în faţa 
Domnului, îi mulţumeau (Ps. 138,2), 
se rugau pentru ajutor şi protecţie 
(Ps. 28,2) şi cântau laude la adresa 
lui Dumnezeu (Ps. 43,2-4).

Mai târziu, când templul a luat 
locul cortului, grupuri de pelerini ■ 
soseau acolo cu ocazia sărbăto
rilor, intrau în curţile lui şi încon
jurau altarul, cântând şi lăudându-L 
pe Domnul pentru bunătatea Sa 
(Ps. 68,24-26; 42,4). Mersul la 
templu pentru a se prezenta în faţa 
lui Dumnezeu era, probabil, una 
dintre experienţele cele mai pline 
de bucurie pe care le putea avea 
orice israelit.
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Astăzi, avem nevoie să re
dobândim bucuria închinării când 
venim în faţa lui Dumnezeu. Dum
nezeu ne stă la dispoziţie; ne 
putem bucura în prezenţa Sa. 
Această bucurie nu este un senti
mentalism emoţional, care creează 
o experienţă euforică superficială. 
Această bucurie vine din cunoaş
terea faptului că suntem în prezenţa 
Dumnezeului şi Mântuitorului nos
tru, chiar sursa vieţii şi binecuvân
tărilor pe care le primim (Ps.
132,14.15).

In acelaşi fel, sanctuarul ceresc 
este locul în care Dumnezeu Se în
tâlneşte cu fiinţele cereşti. îmi 
imaginez cum vin ele din tot uni
versul la sanctuarul ceresc al lui 
Dumnezeu, pentru a se întâlni cu 
Domnul. Cartea lui Iov ne prezintă 
două dintre acele ocazii, când „fiii 
lui Dumnezeu au venit de s-au 
înfăţişat înaintea Domnului1' (Iov 
1,6; 2,1).

Astăzi, putem să intrăm şi noi, 
prin credinţă, în sanctuarul din 
cer, prin Mântuitorul nostru, Dom
nul Hristos. Datorită sângelui Său, 
putem ,,să ne apropiem cu deplină 
încredere de scaunul harului41 
(Evr. 4,16; vezi şi Evr. 10,19.20), 
unde Isus slujeşte pentru noi (Evr.
7,25).

Noi suntem membri în familia 
cerului (Efes. 2,18.19) şi, când ne 
închinăm Domnului în rugăciunea 
personală sau în mod colectiv la 
biserică, ne închinăm de fapt lui 
Dumnezeu, în sanctuarul ceresc, 
împreună cu miliardele de fiinţe 
din cer. în curând, ceea ce trăim 
acum prin credinţă va deveni o re
alitate vizibilă (Apoc. 7,13-17;
14,1-3).

Locul de unde conduce 
Dumnezeu

Din templul israelit, Dumnezeu 
domnea ca împărat peste toate 
popoarele pământului (Ps. 99,1;
47,7.8). Prezenţa lui Dumnezeu 
într-un mic spaţiu special pe 
această planetă dădea mărturie 
despre conducerea Sa universală.

Sanctuarul era locul din care 
Dumnezeu îşi făcea cunoscută 
voinţa. Din Locul Prea Sfânt al 
sanctuarului, Dumnezeu îi vorbea 
lui Moise şi îi dădea porunci pen
tru popor (Ex. 25,22). Dumnezeu

îi folosea şi pe preoţi ca să înveţe 
poporul, predându-le toate legile 
pe care i le descoperise Dumnezeu 
lui Moise (Lev. 10,11). Uneori, 
Dumnezeu îşi descoperea voinţa 
prin Urim şi Tumim, două pietre 
preţioase aşezate pe îmbrăcămin
tea marelui preot (Num. 27,21; Pa
triarhi şi profeţi, pag. 351).

Pentru israeliţi, 
Dumnezeu era o 
persoană cu care 
puteau stabili o 
întâlnire.

Când o persoană încălca voinţa 
lui Dumnezeu, dar îşi regreta păca
tul şi căuta o descoperire a harului 
iertător al lui Dumnezeu, iertarea 
putea fi primită în sanctuar. Prin 
sistemul jertfelor, Dumnezeu luase 
măsuri pentru ispăşire (Lev. 17,11). 
Omul venea încărcat cu povara 
păcatului, purtând păcatul (Lev. 
5,1), însă pleca de la sanctuar ier
tat (Lev. 4,31).

Sanctuarul israelit era un cen
tru dinamic al vieţii, al puterii, al 
binecuvântării, al protecţiei şi al 
iertării, fiindcă era locuinţa lui 
Dumnezeu în mijlocul poporului 
Său. Acolo, Dumnezeu îşi desco
perea puterea conducătoare asupra 
naţiunilor de pe pământ, în cali
tatea Lui de împărat, de judecător 
şi de ocrotitor universal.

Templul ceresc al lui Dum
nezeu este locul din univers din 
care Dumnezeul nostru nu con
duce doar pământul, ci întregul 
cosmos. Nici o parte a creaţiunii 
nu se află în afara stăpânirii îm
părăteşti a lui Dumnezeu: „Dom
nul Şi-a aşezat scaunul de domnie 
în ceruri şi domnia Lui stăpâneşte 
peste tot11 (Ps. 103,19).

Israeliţii ştiau că există o 
strânsă legătură între sanctuarul 
de pe pământ şi cel din cer. Vedem 
aceasta în rugăciunea lui Solomon, 
cu ocazia consacrării templului. 
Când poporul lui Dumnezeu se 
ruga cu faţa spre sanctuarul

pământesc, El asculta aceste 
rugăciuni în cer (1 Regi 8,38.39). 
Iar când poporul cerea iertare, tre
buia să creadă că Dumnezeu o 
acordă din locuinţa Lui cerească 
(vers. 30). Din cer, Dumnezeu îi 
binecuvânta pe ei şi ţara lor (Deut.
26,15). Domnul, a cărui prezenţă 
se manifesta în sanctuarul pămân
tesc, locuia de fapt în sanctuarul 
ceresc.

Este încurajator să ştim că 
Dumnezeu este şi astăzi împăratul 
universului şi că El conduce din 
sanctuarul ceresc. Locuinţa din cer 
a lui Dumnezeu, în mijlocul 
fiinţelor create de El, ne asigură de 
faptul că un împărat iubitor 
stăpâneşte peste cosmos şi ne va 
conduce spre un scop anumit: 
eradicarea răului din lume. Ca 
judecător, Dumnezeu este arbitrul 
moral al acestui univers şi El gu
vernează prin neprihănire şi în
durare. Ne putem apropia de 
Dumnezeu în acest loc ceresc, „ca 
să căpătăm îndurare şi să găsim 
har, pentru ca să fim ajutaţi la 
vreme de nevoie11 (Evr. 4,16). 
Acest lucru este posibil fiindcă, 
prin Hristos, Dumnezeu ne-a 
deschis porţile sanctuarului ceresc.

întrebări pentru discuţie
1. în ce privinţe vedem o 

asemănare între sanctuarul ebraic 
şi templele altor zei din antichitate? 
In ce aspecte se deosebea sanctu
arul israelit de templele celorlalte 
culturi de pe timpul acela? Cât de 
importante erau aceste deosebiri? 
Cum influenţau deosebirile 
acestea felul în care îl înţelegeau 
israeliţii pe Dumnezeul lor?

2. In vechime, evreii aveau 
dovezi vizibile ale prezenţei lui 
Dumnezeu: în sanctuar, prin ful
gere şi tunete pe muntele Sinai, 
prin stâlpul de nor şi de foc. Ce 
dovezi ale prezenţei Sale avem 
noi astăzi? Enumeraţi câteva, care 
sunt încurajatoare pentru dumnea
voastră.

3. Cum v-a ajutat studiul 
despre sanctuarul pământesc să 
înţelegeţi mai bine sanctuarul 
ceresc? Daţi câteva exemple.

Angel Manuel Rodriguez este director 
asociat al Institutului de cercetări 

biblice de la Conferinţa Generală.
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Comorile templului
O meditaţie cu privire la locul în care slujeşte 

Domnul Isus

___________________Shirley Burton_________________

D
e multe ori, ziarele şi re
vistele ne ajută să înţe
legem unele adevăruri 
spirituale, însă pentru creştini, 

pentru adventiştii de ziua a şaptea, 
cele mai elocvente au fost arti
colele de fond din trei ziare ameri
cane, în urmă cu un an.

Prima revistă anunţa despre un 
jucător de baseball, care devenise 
important şi ajunsese de pe pagina 
de sport pe prima pagină a ziare
lor, aproape în fiecare zi, timp de o 
săptămână. De ce? Pentru că atin
sese un record, întrunind cel mai 
mare număr de jocuri consecutive 
la care participase un jucător.
El nu lipsise de la nici un joc de 
baseball programat, în mai mult de 
treisprezece ani. Distincţia care i 
s-a oferit în seara aceea, la sta
dionul său de lângă Portul Central 
din Baltimore, a constat în cinci 
minute de ovaţii neîntrerupte.

Insă, în seara următoare, când 
el a depăşit recordul care rezistase 
timp de 56 de ani, admiraţia a ve
nit ca un torent de la aproape
50.000 de admiratori, tineri şi 
bătrâni, bogaţi şi săraci - inclusiv 
preşedintele şi vicepreşedintele 
Statelor Unite. Ovaţiile au con
tinuat fără întrerupere, mai mult 
de douăzeci de minute!

Poate că America avea nevoie 
de această veste bună, printre 
atâtea reportaje despre violenţă, in
trigă şi înşelăciune. însă eu m-am 
gândit la Acela care merită, cu 
adevărat, admiraţia şi lauda, Singu
rul care poate schimba cursul 
evenimentelor relatate în ştiri.

Locul în care lucrează El con
trastează puternic cu Stadionul 
Camden, în parcul sportiv din 
Maryland. Această Persoană sta
bileşte recorduri de şase mii de ani, 
de aproape două mii de ani într-un

fel unic şi într-un loc mult mai superb 
decât un parc sportiv din America.

Un loc de activitate frumos
Cu toate că ochii noştri nu au 

văzut, urechile noastre n-au auzit 
şi nici măcar nu ne-am imaginat ce 
ambianţă minunată trebuie să fie 
acolo (1 Cor. 2,9), avem unele in
dicii cu privire la frumuseţea locu
lui Său de activitate. Dumnezeu a 
folosit un timp preţios pe munte, 
explicând foarte amănunţit felul 
în care Moise trebuia să construi
ască o structură miniaturală 
asemănătoare, în acel pustiu sterp.

Nici o limbă de pe acest 
pământ nu poate descrie strălu
cirea razelor care porneau de la 
sfeşnicul de aur cu şapte braţe şi 
se reflectau pe pereţii din scânduri 
poleite cu aur şi puse pe picioare 
de argint. Chiar candelabrul masiv 
este ornamentat splendid, cu flori 
de migdal făcute din aur. Apoi 
erau masa poleită cu aur, altarul 
pentru tămâie, acoperişul şi per
delele de in subţire răsucit, din fire 
strălucitoare, albastre, purpurii şi 
cărămizii, întreţesute cu fire de 
aur şi de argint şi prinse toate cu 
agrafe de aur curat. Aceste fire 
din sanctuarul pământesc au fost 
ţesute sub formă de heruvimi, 
reprezentând oastea îngerilor care 
slujesc împreună cu această Per
soană în sanctuarul din cer. Armo
niile lor pline de slavă nu puteau fi 
reproduse întocmai, pe pământ.

De asemenea, veşmintele Apă
rătorului sunt uimitoare, lucrate cu 
măiestrie, din fire de aur, din fir al
bastru, purpuriu şi cărămiziu şi de 
in subţire răsucit, peste care se află 
un pieptar cu patru rânduri de pietre 
preţioase. Fiecare rând conţine trei 
pietre diferite, legate în ferecătura 
lor de aur şi săpate cu nume. Pe

toată marginea mantiei, de jur îm
prejur, sunt prinşi clopoţei de aur.

Sfânta Sfintelor
în prezent. El a intrat ca să slu

jească în calitate de Judecător, ca 
să zicem aşa, în sala interioară, pe 
care El o numeşte Locul Prea 
Sfânt. Singurul obiect de mobilier 
care se află acolo este un chivot 
făcut dintr-un lemn deosebit, 
poleit cu aur, deasupra căruia sunt 
doi heruvimi cu aripile întinse ca
o boltă. în chivot se află standardul 
legii după care este judecat carac
terul nostru; capacul de aur al 
chivotului are un scop special şi se 
numeşte scaunul milei.

în mijlocul acestei frumuseţi 
extraordinare, pluteşte parfumul 
plăcut de tămâie cerească - „pro
priile Sale merite în favoarea noas
tră" , simbolizate de altarul de aur 
făcut de copiii lui Israel.

Slujirea acestei Persoane în fa
voarea poporului Său mi-a venit 
în minte când titlurile de ştiri din 
toată lumea au anunţat, unele cu 
litere imense: „Nevinovat". Un ju
riu declarase că un sportiv de 
seamă nu era vinovat de crimă.

însă acest Apărător/Mijloci
tor/Judecător, care uneşte în Sine 
aceste calităţi, declară zilnic lu
crul acesta, de nenumărate ori, da
torită preţului pe care l-a plătit cu 
mult timp în urmă, pe o cruce 
aspră. „El a primit dreptul să fie 
nu doar reprezentantul oamenilor, 
ci Apărătorul [şi Judecătorul] lor, 
aşa încât fiecare suflet, dacă vrea, 
să poată spune: 'Judecătorul este 
prietenul meu’“ (The SDA Bible 
Commentary, Ellen G. White 
Comments, voi. 7, pag. 930).

„Când rugăciunile celor sinceri 
şi plini de căinţă se înalţă la cer, [El] 
Ii spune Tatălui: ’ Voi lua (asupra 
Mea) păcatele lor. Primeşte-i să 
stea nevinovaţi înaintea Ta’“ 
(IbicL).

Nu trebuie decât să ne re
cunoaştem vinovăţia şi să cerem 
iertare. „Nu există păcate pe care 
El să nu vrea să le ierte“ (Ibid 
pag. 913). Aceasta este o veste 
bună!

Un Apărător divin
Istoria dovedeşte lucrul acesta. 

Femeii prinse în adulter, El i-a 
spus: „Nici Eu nu te osândesc.
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Du-te, şi să nu mai 
păcătuieşti“ (Ioan 8,11).

Paraliticului coborât 
prin acoperiş, când nu se 
putea intra în casă din 
cauza mulţimii. El i-a spus:
„Fiule, păcatele îţi sunt 
iertate!" (Marcu 2,5).

Cu o altă ocazie, El 
S-a rugat: „Tată, iartă-i, 
căci nu ştiu ce fac!"
(Luca 23,34).

V-aţi gândit în ul
timul timp unde şi când 
au fost spuse aceste cu
vinte? Ascultaţi ce spune 
sora White în cartea 
Hristos, Lumina lumii:

„Fiul nevinovat al lui 
Dumnezeu atârna pe 
cruce. Trupul Său sfârte
cat în bătăi, mâinile acelea, atât de 
des întinse pentru binecuvântare, 
pironite acum pe lemn; picioarele 
acelea, neobosite în a sluji din 
iubire, pironite pe cruce; acel cap 
împărătesc străpuns de coroana de 
spini; buzele acelea tremurânde 
gata să strige de durere...

El. care a liniştit valurile furi
oase şi a umblat pe crestele înspu
mate ale valurilor, care a făcut pe 
demoni să tremure şi boala, 
suferinţa să înceteze, El, care a 
deschis ochii orbilor şi care i-a 
chemat pe morţi la viaţă, S-a oferit 
pe Sine ca jertfă pe cruce şi a tăcut 
lucrul acesta din iubire pentru 
tine" (pag. 710, ed. 1990).

Cum ne-am putea opri ca să nu 
exclamăm: „Vedeţi ce dragoste 
ne-a arătat Tatăl" (1 Ioan 3,1)?

„Nevinovat"
Apărătorul nostru a plătit El 

însuşi onorariul pentru Avocat, în 
schimbul privilegiului de a ne 
reprezenta la curtea iniţială de 
judecată, numită sanctuar. Indife
rent ce am făcut - ne-am înşelat 
soţul/soţia, ne-am răstit la copii 
sau i-am bătut, am fost necinstiţi 
într-o afacere, am încălcat stan
dardele morale, ne-am aprovizi
onat familia cu pixuri de la birou, 
am făcut să scadă aprecierea de 
sine a cuiva, am falsificat un de
cont pentru cheltuieli, am procurat 
alimente pentru familie pe căi 
necinstite, am cheltuit pe alte lu
cruri zecimea lui Dumnezeu, am 
folosit Numele Său altfel decât

%J3V 1ţjF
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pentru a-I da slavă - oricare ar fi lu
crurile pentru care ne mustră 
conştiinţa în clipele noastre 
liniştite de meditaţie, El aşteaptă 
şi acum să spună: „Nu mai este vi
novat; Eu am aruncat înapoia Mea 
acel păcat [Isa. 38,17], Păcatul 
acela a fost aruncat în fundul mării 
[Mica 7,19]. Eu am şters acele 
fărădelegi şi nici măcar nu-Mi voi 
mai aduce aminte de ele [Isa.
43,25]. Primeşte moartea Mea în 
locul lui“ .

Aşa ajungem la al treilea arti
col, apărut la câteva zile după 
primele două. Coperta unei impor
tante reviste americane de ştiri 
avea pe ea portretul papei Ioan 
Paul ÎI, care vizita pentru a patra 
oară Statele Unite. „Cinsteşte-1 pe 
tatăl tău", era titlul.

Papa arăta destul de binevoitor 
şi a spus câteva lucruri bune despre 
faptul că America are nevoie să re
vină la principiile fundamentale 
de etică şi moralitate prezentate în 
Biblie. Insă Ioan Paul nu este Tatăl 
nostru; nu el a stabilit aceste prin
cipii călăuzitoare ca să devenim 
cetăţeni buni; nu el este Acela care 
„Şi-a adus ca jertfă trupul Său 
frânt, pentru a răscumpăra moşte
nirea lui Dumnezeu şi a da celui 
păcătos o nouă şansă" (Parabolele 
Domnului Hristos, pag. 120).

Ioan Paul poate fi păstorul unei 
biserici cu un miliard de membri 
în toată lumea; însă Tatăl nostru - 
Păstorul nostru - i-a creat pe ei şi 
pe noi, ceilalţi, şi ne cunoaşte pe 
fiecare pe nume.

Mai mult decât atât, 
nu pontiful este Acela 
care mijloceşte în fa
voarea noastră la curtea 
de judecată a cerului.
Nu el este Cel care a in
spirat Cartea căreia tre
buie să-i dăm mai 
multă atenţie, Cel care 
descrie atât sanctuarul, 
cât şi lucrarea ce se 
desfăşoară în el.

Nu El este Cel care a 
făcut adevăratul semn al 
crucii, care ne elibe
rează de vină. Nu El este 
Acela care are autori
tatea să arunce păcatele 
în adâncul mării.

Comoara
Isus este singurul care poate 

face toate acestea şi El este Co
moara sanctuarului. El este Cel 
care merită ovaţii nesfârşite - 
aplauzele întregului univers. Nu
mai Isus are dreptul să spună: 
„Nevinovat".

Comorile sanctuarului ceresc 
sunt mai mult decât frumuseţea 
strălucitoare, muzica îngerească şi 
rapoartele şterse. Cea mai mare 
Comoară este Isus - Anchetatorul 
plin de înţelegere, Judecătorul 
calificat, Mijlocitorul ceresc plin 
de milă, Iertătorul plin de iubire.

întrebări pentru discuţie
1. Poate că gândul cel mai solemn 

vine din Epistola lui Pavel către 
Corinteni: „Nu ştiţi că voi sunteţi 
Templul lui Dumnezeu şi că Duhul 
lui Dumnezeu locuieşte în voi?“
(1 Cor. 3,16). Cum este influenţată 
viaţa mea de gândul acesta?

2. Dacă dv. şi eu suntem tem
ple ale Sale, locuinţele pământeşti 
ale Celui care este obişnuit cu 
slava curată şi orbitoare a 
veşniciei, în ce fel de temple II in
vităm noi astăzi să intre?

3. Cum ne pregătim pentru ca 
această Prezenţă înfricoşătoare să 
fie cu noi zi de zi, aici şi acum?

Shirley Burton a lucrat mai mult de 
patruzeci de ani pentru biserica ad
ventistă, ca profesor, scriitor, respon

sabil pentru comunicaţii. In prezent 

predă Ia colegiu în Lincoln, Ne- 
braska, S.U.A.
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MARJI

Calvarul

Acolo unde Isus a murit pe altar pentru noi

George Reid

I
n Apocalipsa cap. 4 şi 5, 
ajungem la o scenă în care ni 
se aşază în faţă cartea sigilată 
cu şapte peceţi, însă nu se găseşte 

nimeni care să fie vrednic să rupă 
peceţile. Pare o situaţie fără 
speranţă, dar nu s-a pierdut totul, 
pentru că există o Persoană care a 
primit dreptul; cineva, numit Leul 
din seminţia lui Iuda, care a biruit 
şi poate să deschidă sulul cu cele 
şapte peceţi.

Imediat apare în faţa noastră un 
personaj central, „un Miel stând 
în picioare. Părea junghiat14 (Apoc.
5,6). Mielul vine în faţă şi, când ia 
sulul, întreaga adunare cade cu 
faţa la pământ, în adorare: „Vred
nic eşti Tu să iei cartea şi să-i rupi 
peceţile: căci ai fost junghiat şi ai 
răscumpărat pentru Dumnezeu, cu 
sângele Tău, oameni din orice 
seminţie, de orice limbă, din orice 
norod şi de orice neam“ (vers. 9,10). 
Ca răspuns, o mulţime nenumărată 
de îngeri proclamă în cor: „Vred
nic este Mielul, care a fost junghiat, 
să primească puterea, bogăţia, 
înţelepciunea, tăria, cinstea, 
slava şi lauda!“ (vers. 12).

In cartea Apocalipsa, suntem 
martori la adorarea adusă, după 
înălţarea Sa la cer, Domnului Isus, 
căruia întreaga oştire a cerului îi 
aduce acum slavă, ca biruitor asu
pra tuturor celor care luptă îm
potriva lui Dumnezeu. Suntem 
fascinaţi când aflăm că El este de
scris atât ca Leul biruitor din 
seminţia lui Iuda, cât şi ca M ei. 
Ambele simboluri ne arată ceva 
important cu privire la Mântuito
rul. In El, tăria de oţel se îmbină şi 
este înveşmântată în catifeaua 
moale. într-o clipă El este puternic 
pentru a elibera, după ce Şi-a în
vins toţi împotrivitorii şi, în acelaşi 
timp, compasiunea Sa delicată se 
îndreaptă fără încetare spre aceia

dintre noi care sunt loviţi de cru
zimea vieţii.

Apocalipsa ni-L prezintă pe 
Domnul Hristos, biruitorul, cel 
care i-a învins pe Satana şi pe toţi 
cei care îl urmează şi care îi împli
nesc planurile. El stă astăzi în cer, 
înconjurat de îngeri care îl adoră 
şi de cei răscumpăraţi din toate 
popoarele, uniţi în coruri de laudă 
şi de adorare.

Trei intervenţii
De trei ori a intervenit Dum

nezeu în mod incomparabil în 
problemele lumii noastre. Mai în
tâi, ca să creeze această planetă şi 
să o populeze cu oameni, pe care 
i-a făcut după chipul Lui, pe fie
care într-un fel unic, înzestrându-i 
cu unele dintre calităţile Fiinţei 
Sale, pe care ni le-a împărtăşit.

A doua intervenţie uimitoare a 
fost întruparea. Aceasta a fost un 
eveniment unic, ceva ce nu se mai 
văzuse niciodată, în toată veşni
cia. Creatorul a luat asupra Sa na
tura fiinţei pe care o crease. El nu 
numai că S-a înjosit să ia chipul 
unei fiinţe create, ci Şi-a asumat  ̂
starea celui mai umil dintre noi. în 
El nu era nimic care să ne facă 
să-L preţuim. Umilindu-Se şi mai 
mult, El a luat asupra Sa povara vi
novăţiei acumulată de noi, oame
nii, sfârşind printr-o moarte care 
putea să acopere păcatele lumii.
De atunci, oricine vine la El cu 
umilinţă, cu încredere şi primind 
oferta Sa, va descoperi că meritele 
curăţiei Sale nepătate îl pot spăla 
de orice păcat. La Calvar, El a 
murit pentru noi.

A treia intervenţie este încă în 
viitor. Aşa cum le-au spus îngerii 
ucenicilor care priveau uimiţi cum 
Isus dispărea din faţa lor, 
înălţându-Se la cer: „Acest Isus, 
care S-a înălţat la cer din mijlocul

vostru, va veni în acelaşi fel cum 
L-aţi văzut mergând la cer"
(Fapte 1,11). El Se va întoarce. 
Spre acest eveniment glorios ni se 
îndreaptă astăzi privirea. Atunci va 
avea loc a treia intervenţie minu
nată a lui Dumnezeu în problemele 
acestui pământ, data aceasta ca 
să pună capăt păcatului şi să 
readucă universul Său la per
fecţiunea lui de la început.

In centrul acestor intervenţii 
uimitoare ale lui Dumnezeu se 
află întruparea. Atunci, Dumnezeu 
a venit printre noi, ca să repare 
stricăciunile produse de păcat şi să 
ne salveze din starea jalnică în 
care eram. Cunoaştem foarte bine 
felul în care Fiul Lui Dumnezeu 
Şi-a lăsat deoparte slava cerească, 
pentru a deveni unul dintre noi.
„Şi Cuvântul S-a făcut trup şi a lo
cuit printre noi, plin de har şi de 
adevăr. Şi noi am privit slava Lui, 
o slavă întocmai ca slava singuru
lui născut din Tatăl" (Ioan l,i4).

Lucrarea Domnului Hristos a 
atins punctul culminant cu ocazia 
Paştelui. Paştele fusese instituit în 
poporul lui Dumnezeu, cam cu o 
mie cinci sute de ani înainte. A 
fost junghiat un Miel, sângele a 
fost pus pe stâlpii şi pe pragul uşii 
în fiecare familie a celor credin
cioşi, iar îngerul morţii a trecut mai 
departe de acel cămin; locuitorii 
lui au fost salvaţi. Astfel, Paştele 
prefigura eliberarea din păcat a tu
turor celor care îşi pun încrederea 
în Hristos; de aceea, Scriptura spune 
că Hristos este Paştele nostru.

Acea ultimă săptămână!
Ne este atât de cunoscută de

scrierea acelei ultime săptămâni 
din viaţa Domnului Isus! Printr-un 
şir de nedreptăţi. Mântuitorul nostru 
a fost dus ca un miel la măcelărie. 
A fost arestat în mijlocul ucenicilor, 
care au luat-o la fugă, a fost purtat 
printr-o serie de audieri înscenate 
şi de formalităţi nedrepte, pentru 
ca în final să fie condamnat şi dus 
la locul răstignirii. După mai 
multe ore de agonie pe cruce, Isus 
a strigat: „S-a isprăvit!" şi Şi-a dat 
duhul. Atât de puţine cuvinte nu 
au avut niciodată o importanţă atât 
de mare! Isus, jertfa, murea pe al
tar pentru oameni, dintre care prea 
puţini au înţeles sau chiar au arătat 
un interes deosebit pentru aceasta.
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Pe când eram noi încă păcătoşi, 
Hristos a murit pentru păcatele 
noastre. Cu adevărat, Cel de o 
valoare infinită îşi dădea viaţa pen
tru cei nevrednici. Ce uimitoare 
manifestare de iubire neegoistă!
Isus ne învăţase să-i iubim pe alţii, 
chiar pe vrăjmaşii noştri, şi aceasta 
era o lecţie grea. Acum, El demon
stra faptic ceea ce spusese; El Şi-a 
dat viaţa pentru noi, cei nerecunoscă
tori. însă, datorită exemplului Său, 
noi am început un pelerinaj al înţe
legerii. Cât de mult ne iubeşte El! Fi
ind Creatorul, cât de uşor ar fi putut 
renunţa la noi, cei păcătoşi, şi să încea
pă o nouă creaţiune! în schimb, El 
epuizează resursele cerului ca să 
ne răscumpere din absurditatea 
păcatului, cu urmările lui fatale.

Ca adventişti, noi înţelegem că, 
atunci când Domnul Isus a murit, 
mai era ceva în joc. Nu era impli
cată doar mica noastră lume, ci 
universul, care era martor, privea 
plin de uimire cum se desfăşura 
acest spectacol. Satana are pre
tenţii asupra noastră, asupra 
fiecăruia dintre noi, care am fost 
prinşi în plasa păcatului, şi insistă 
că un Dumnezeu drept nu poate 
manifesta mila fără să încalce drep
tatea. Legea cauzei şi efectului tre
buie respectată. Dacă, într-adevăr, 
plata păcatului este moartea, atunci 
fiecare păcătos trebuie dus la mor
mânt, nu doar pentru somnul morţii, 
ci pentru distrugerea finală. Logica 
aceasta pare de nezdruncinat.

In iubirea Sa nespusă, Creatorul 
S-a confruntat cu o alegere teribilă. 
Universul privea în aşteptare. Era 
martor la minunea tuturor minunilor. 
Creatorul însuşi urma să devină 
unul dintre noi, să coboare în lu
mea mânjită de păcat, în care tre
buie să trăim noi, şi să-Şi dea 
viaţa de bună voie, pentru a satis
face pretenţiile dreptăţii. într-adevăr, 
plata păcatului este moartea. Con
secinţele răzvrătirii sunt inevitabile 
şi trebuie să-şi urmeze cursul. El 
avea să-Şi dezvelească umerii, ca 
să primească vinovăţia acumulată 
a omenirii. Domnul avea să pună 
asupra Lui această vină care tre
buie să se încheie cu distrugerea 
veşnică. Viaţa trebuia să înceteze. 
Deci, la Calvar, Mântuitorul nostru 
a primit vina noastră a tuturor şi a 
suferit consecinţele ei. El a murit 
de moartea a doua.

Insă El nu putea fi ţinut în mor
mânt, fiindcă în El nu era păcat; 
aşa că, la chemarea Tatălui, a ieşit 
afară. ,,De aceea şi Dumnezeu L-a 
înălţat nespus de mult şi I-a dat 
Numele care este mai presus de 
orice nume“ (Fii. 2,9). Am 
început meditaţia noastră cu Hris
tos cel proslăvit. Acum înţelegem 
de ce această laudă este mai mult 
decât cuvenită. El a ieşit din mor
mânt biruitor asupra păcatului şi a 
morţii şi chiar mai mult, cu drep
tul de a da această biruinţă fiecărui 
om care crede. El a purtat păcatul 
şi vinovăţia noastră pe cruce. El a 
dat la o parte voalul pedepsei noas
tre - pe deplin, cu mare putere. El 
trăieşte veşnic, ca să dea libertate 
şi pace din belşugul harului Său.
Iar noi, cu totul nedemni, devenim 
beneficiarii generozităţii Sale.

Acum înţelegem şi mai bine de 
ce mântuirea se obţine prin Hris
tos, numai prin Hristos, pentru că 
El atribuie starea Sa neprihănită tu
turor celor care îşi supun voinţa în 
mod sincer Domnului Hristos. 
Acesta este motivul pentru care 
fiinţele cereşti se unesc într-un cor 
puternic şi vestesc slava Mielului - 
Mielul lui Dumnezeu care a ridicat 
păcatul. Acest eveniment unic, 
care a avut loc o singură dată în 
toată veşnicia, a fost adus la înde
plinire pentru salvarea noastră.

Deci, prin sacrificiul Său noi 
suntem salvaţi. Şi, de asemenea, în
tregul univers a primit o nouă 
înţelegere. într-adevăr, Dumnezeu 
este iubire, o iubire de o calitate 
care depăşeşte imaginaţia noastră. 
Universul a fost martor cât de de
parte a fost dispus Mântuitorul să 
meargă, pentru a-i salva pe locuito
rii unei lumi mici, dintre miliardele 
de lumi. Cât de preţioasă este în 
faţa Lui fiecare fiinţă creată de El! 
Acum au căzut toate acuzaţiile false 
aduse de Lucifer împotriva Lui, iar 
bunăvoinţa deplină a caracterului 
Său poate fi văzută de toţi. în faţa 
tuturor, El l-a învins pe Satana. 
Acum toţi pot să înţeleagă de ce 
pedeapsa lui este sigură şi dreaptă.

Isprăvit!
Conflictul dintre Satana şi 

Domnul Hristos şi-a atins punctul 
culminant în timpul lucrării pe 
pământ a Domnului. Chiar la 
începutul vieţii Sale de slujire, Sa

tana şi-a pus la lucru toată şire
tenia împotriva lui Isus, fără nici 
un folos. La sfârşit, duşmanul sinis
tru s-a apropiat iarăşi de Hristos. 
Sora White spune că, în gloata 
aceea stricată, strânsă în jurul cru
cii, mergea mândru un personaj 
sinistru, cu o falsă înfăţişare ome
nească. Lucifer, care începuse răz
vrătirea în cer, acum Satana, era 
prezent la Ierusalim în acele clipe 
extrem de importante. Putem doar 
să ne imaginăm schimbul de me
saje care a avut loc între ei, când 
privirea Domnului Hristos, de pe 
cruce, a întâlnit privirea arhivrăjma- 
şului Său, Lucifer, stând în mijlo
cul gloatei. Va duce Hristos, Creato
rul tuturor, până la capăt planul de 
a muri pentru fiinţele create de El? 
Sau Se va întoarce la cer, în pre
zenţa Tatălui? Acea prezenţă care 
îl susţinuse pe Isus fusese retrasă, 
iar voalul păcatului căzuse peste 
El, făcând ca viaţa să I se stingă.

O dată cu strigătul Său final, de 
moarte,,,S-a isprăvit!", descrierea 
trece de punctul de unde nu mai 
există întoarcere. Isus îşi încheiase 
lucrarea; de acum înainte, distrugerea 
lui Satana era sigură. Neprihănirea 
şi îndurarea s-au îmbrăţişat. In 
clipa aceea, mântuirea noastră a 
fost garantată. Porţile cerului s-au 
deschis pentru fiecare credincios.

Astăzi, noi ducem solia mân
tuirii prin Domnul Hristos tuturor 
ţărilor lumii, chemându-i pe toţi la 
piciorul crucii, unde se asigură 
mântuirea. Solia noastră este cea 
mai mununată solie care a fost 
trimisă vreodată tuturor celor care 
vor să-I dea lui Isus cheia inimii 
lor. Este privilegiul nostru să le 
dăm tuturor această mărturie, 
aşteptând revenirea Domnului şi 
Mântuitorului nostru, Isus.

întrebări pentru discuţie
1. Cum L-aţi întâlnit pe Dom

nul Isus ca „Leu“ şi ca ,,M el“ în 
viaţa dv.? Daţi câteva exemple.

2. Cum sunt influenţate practic 
viaţa dv. zilnică şi hotărârile pe 
care le luaţi sau nu le luaţi, de 
adevărurile cu privire la creaţiune, 
la întruparea Domnului Isus şi la a 
doua Sa venire? Cât de iminente, 
cât de reale sunt aceste eveni
mente pentru dv.?

George Reid este directorul Institutu
lui de cercetări biblice al Conferinţei

Generale.
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MIERCURI

Isus, Mijlocitorul ceresc

Izvorul încrederii şi al speranţei noastre

Gordon Jenson

C
ând a păcătuit, Adam i-a 
predat lui Satana stăpâni
rea care îi fusese încredin
ţată. Satana a devenit stăpânitorul 

acestei lumi (Ioan 14,30), iar 
Adam şi Eva au căzut sub sentinţa 
distrugerii. Pentru ca Adam şi Eva, 
şi în ei tot neamul omenesc, să-l 
poată învinge pe Satana, să biru
iască păcatul şi să fie readuşi în 
starea fericită din care căzuseră, ei 
aveau nevoie de un Mântuitor, un 
Mediator, un Mijlocitor.

In preştiinţa lui Dumnezeu şi în 
marea Sa iubire, această măsură 
fusese luată deja. Un plan de sal
vare fusese cuprins în legământul 
făcut de cele Trei Persoane ale 
Dumnezeirii, care deţin în mod 
egal atributele divine. Pentru a dis
truge păcatul şi răzvrătirea din uni
vers şi pentru a restabili armonia 
şi pacea, una dintre Fiinţele divine 
a acceptat şi a intrat în rolul de 
Tată, iar alta în rolul de Fiu.
Duhul Sfânt, a treia Persoană 
divină, trebuia să participe şi ea la 
împlinirea planului de mântuire.

Prin acceptarea rolurilor im
puse de planul acesta, Fiinţele di
vine n-au pierdut nimic din puterea 
lor divină. In ce priveşte existenţa 
lor veşnică şi alte atribute, Ele erau 
egale şi unite. Insă, cu privire la 
planul de mântuire, a existat, într-un 
sens, o supunere a Fiului faţă de 
Tatăl. Aceasta este o taină. O taină 
demonstrată prin întruparea Fiului - 
El rămânând în continuare Dum
nezeu adevărat şi totuşi fiind om 
adevărat (Fii. 2,5-7).

Această relaţie dintre Tatăl şi 
Fiul presupunea mari răspunderi 
şi sacrificii din partea fiecăruia. 
Tatălui urma să I se ceară să per
mită ca Fiul Lui să fie umilit; să 
fie supus la toată furia şi mânia pe 
care Satana, îngerii răi şi oamenii

răi le puteau inventa; să fie martor 
la ispitele Fiului în timpul 
rămânerii Lui pe pământ; să-L 
vadă suferind şi murind ca să 
plătească pedeapsa pentru 
păcatele tuturor generaţiilor. Fiul 
urma să fie numit M ei (1 Petru 
1,19.20), Preot (Ps. 110,4), 
Apărător (1 Ioan 2,1) şi Mijlocitor 
(1 Tim. 2,5; Evr. 7,25). Şi totuşi, 
„Fiul lui Dumnezeu S-a aşezat cu 
Tatăl pe tronul Acestuia şi slava 
Celui veşnic, a Aceluia ce exista 
pnn Sine însuşi, îi cuprinse pe 
amândoi11 (Patriarhi şi profeţi, 
pag. 19).

Deoarece Domnul 
Hristos este anga
jat acum în ultima 
fază a mijlocirii, 
de noi depinde să 
„căutăm cu atât 
mai mult să ne în
tărim chemarea şi 
alegerea noastră44.

Faptul că templul ceresc al lui 
Dumnezeu exista înainte de origi
nea răului este sugerat prin afir
maţia: „Erai un heruvim acope
ritor11 (Ezech. 28,14). De la 
crearea lui, acest templu, „ade
văratul cort, care a fost ridicat de 
Domnul11 (Evr. 8,2), a fost centrul

închinării la Dumnezeu a tuturor 
fiinţelor inteligente din univers. El 
a fost, de asemenea, centrul gu
vernării lui Dumnezeu. Când a 
apărut păcatul în cer, iar apoi pe 
pământ, acestei crize trebuia să i 
se facă faţă în templul din cer. Ca 
membru al Dumnezeirii, înainte de 
întrupare, Domnul Isus a partici
pat la toate activităţile Persoanelor 
divine în locurile sfinte. El avea 
parte de slava Tatălui înainte de a 
fi lumea (Ioan 17,5).

Rezolvarea crizei
Aşa cum păcatul a luat am

ploare în mod treptat în cer şi mai 
târziu pe pământ, tot astfel planul 
de a i se face faţă a fost descoperit 
progresiv - Persoanele divine au 
intrat în roluri asupra cărora fuse
seră de acord înainte de înte
meierea lumii (1 Petru 1,10.11;
2 Petru 1,21).

Nu trebuie pierdută din vedere 
mijlocirea Domnului Isus în cer, 
în tot timpul Vechiului Testament. 
Iertarea păcatelor, curăţirea de 
păcat, experienţa unei vieţi noi, în
vierea pentru slavă a celor nepri
hăniţi, înălţarea la cer a drepţilor 
aflaţi în viaţă - toate acestea au 
fost realizate pe baza planului de 
mântuire promis, deşi nu era îm
plinit pe deplin. De-a lungul în
tregii istorii a Vechiului Testa
ment, au fost bărbaţi şi femei care 
au ajuns la experienţa credinţei 
(Evr. 11), a mântuirii prin har, prin 
credinţă (Rom. 5,19.20; 2 Tim. 
3,15.16; Gal. 3,5-8). Apoi, în tim
pul lucrării Domnului Isus pe 
pământ - înainte de moartea, în
vierea şi înălţarea Sa - El S-a ru
gat ca Mare Preot mijlocitor (Ioan 
17) şi a slujit ca preot când S-a 
adus pe Şine ca sacrificiu pe Cal
var, „El însuşi fiind preotul, şi tot 
El fiind şi jertfa11 (Hristos, Lumina 
lumii, pag. 14,15). Evanghelia a 
fost adusă la cunoştinţă şi avanta
jele prevăzute în ea au fost însuşite 
în timpul Vechiului Testament, ca 
şi în timpul Noului Testament 
(Evr. 4,1.2; 1 Petru 3,18-4,6;
Rom. 1,1-3; Ef. 2,8-10).

Desigur, mijlocirea Domnului 
Isus din cer a dobândit o impor
tanţă mai mare o dată cu moartea, 
învierea şi înălţarea Sa. Acum 
avea şi El „ceva de adus11 (Evr. 
8,3). Când S-a înălţat la cer, Isus

Curierul Adventist •  Noiembrie 1996 17



„a fost întronat în mijlocul 
adorării îngerilor. De îndată ce 
această ceremonie s-a încheiat, 
Duhul Sfânt a coborât asupra 
ucenicilor în torente bogate şi 
Hristos a fost cu adevărat 
proslăvit, chiar cu slava pe care o 
avusese la Tatăl din veşnicie. 
Revărsarea Duhului Sfânt în Ziua 
Cincizecimii a fost comunicarea 
din partea cerului că întronarea 
Mântuitorului a avut loc. Potrivit 
făgăduinţei Sale, El a trimis din 
cer Duhul Sfânt asupra urmaşilor 
Săi, ca un semn că El a primit, 
ca preot şi îm părat, toată 
puterea în cer şi pe pământ şi 
că El era Cel Uns peste poporul 
Său" (Istoria Faptelor Apostolilor, 
pag. 32).

In calitate de preot şi împărat 
glorificat, Domnul Isus putea să 
participe la toate activităţile Per
soanelor divine în cer. Ca Mare 
Preot, calitate legată de scopul 
iniţial al sanctuarului ceresc, Isus 
a adus la îndeplinire prima fază a 
lucrării Lui în acel sanctuar până 
în anul 1844. Această lucrare 
corespundea cu slujirea preoţească 
a fiilor lui Aaron, care avea loc în 
tot cursul anului, la sanctuarul 
pământesc (slujirea „zilnică").
Prin aducerea sacrificiului Său 
ispăşitor, mijlocirea Domnului 
Isus în cer a primit o nouă dimen
siune. Prevederile planului de 
mântuire nu mai erau puse la dis
poziţia omului păcătos pe baza 
făgăduinţelor. Aceleaşi preve
deri, de care beneficiase păcăto
sul din timpul Vechiului 
Testament, când îşi regreta 
păcatele, prin mijlocirea Mielului 
care urma să vină, sunt valabile 
şi astăzi pentru păcătosul conver
tit, prin mijlocirea continuă a 
Mielului înălţat. Din anul 1844, 
Domnul Hristos a intrat în faza fi
nală a mijlocirii Sale cereşti.

înainte de 1844
Auzim deseori observaţia că 

adevărata zi a ispăşirii a început în 
1844. Această afirmaţie nu este 
exactă şi trebuie formulată mai 
atent. Intr-un sens, întruparea 
Domnului Hristos a constituit un 
eveniment al zilei antitipice de 
ispăşire. „După cum marele preot 
punea la o parte strălucitoarele 
Sale veşminte preoţeşti şi slujea în

îmbrăcămintea de pânză albă a 
preotului obişnuit, aşa şi Hristos a 
luat înfăţişarea de serv şi a adus 
sacrificiul, El însuşi fiind preotul, 
şi tot El fiind şi jertfa" (Hristos, 
Lumina lumii, pag. 14,15).

într-un sens, moartea lui Isus a 
fost un eveniment al zilei antitipice 
de ispăşire. Domnul Hristos a fost 
un sacrificiu purtător de păcat (Is. 
53,6; 1 Petru 2,24), antitipul jert
felor aduse de-a lungul veacurilor. 
Cu toate acestea, prin natura şi 
prin viaţa Sa, Domnul Hristos a 
fost fără păcat (1 Petru 2,22), iar 
prin moartea Lui, El a fost anti
tipul ţapului pentru Domnul, fie 
capul căruia nu se mărturisea nici 
un păcat.

In 1844, Domnul Hristos a 
începui ultima fază a mijlocirii 
Sale în cer, simbolizată prin 
curăţirea sanctuarului pământesc 
de către marele preot. La această 
curăţire a sanctuarului ceresc se 
referă scena judecăţii din Daniel 
7,9-13.22,26 şi 8,14. Isus Se referă 
la judecata premergătoare venirii 
Lui, când vorbeşte despre „c?i ce 
vor fi găsiţi vrednici să aibă parte 
de veacul viitor şi de învierea din
tre cei morţi" (Luca 20,35); şi 
când rosteşte acest îndemn: 
„Vegheaţi, dar, în tot timpul şi 
rugaţi-vă, ca să aveţi putere (să fiţi 
socotiţi vrednici - după Kingjames 
Version) să scăpaţi de toate lu
crurile acestea, care se vor întâm
pla, şi să staţi în picioare înaintea 
Fiului omului" (Luca 21,36). 
Această lucrare, prin care suntem 
„socotiţi vrednici" trebuie să aibă 
loc înaintea învierii şi înainte de 
arătarea Fiului omului. Această lu
crare se referă doar la aceia ale 
căror nume sunt scrise în cartea 
vieţiij

„în serviciul jertfelor, numai 
aceia care veneau înaintea lui 
Dumnezeu cu mărturisire şi 
pocăinţă, şi ale căror păcate fuse
seră trecute asupra sanctuarului 
prin sângele jertfei pentru păcat, 
aveau o parte în serviciul Zilei de 
Ispăşire. Tot aşa, în ziua cea mare 
a ispăşirii finale şi a judecăţii de 
cercetare, sunt luate în conside
rare numai cazurile acelora care al
cătuiesc poporul lui Dumnezeu" 
(Tragedia veacurilor, pag. 440).

„Cartea vieţii cuprinde numele 
tuturor acelora care au intrat vreo

dată în serviciul lui Dumnezeu" 
(Ibid.).

Partea noastră
Cu toate că a doua parte a lu

crării Domnului Hristos în cer a 
început în 1844, mijlocirea Lui 
pentru păcătoşii convertiţi (slu
jirea Sa din prima încăpere a sanc
tuarului) continuă, aşa cum, în 
Israelul din vechime, în Ziua 
Ispăşirii continua şi serviciul zil
nic. Putem primi încă, prin 
credinţă, toate binecuvântările 
oferite prin marele plan de 
mântuire.

Deoarece Domnul Hristos este 
angajat acum în ultima fază a lu
crării Sale de mijlocire şi fiindcă 
putem beneficia de mijlocirea Lui, 
avem datoria „să căutăm cu atât 
mai mult să ne întărim chemarea şi 
alegerea noastră" (1 Petru 1,10), 
„să ne curăţim de orice întinăciune 
a cărnii şi a duhului şi să ne ducem 
sfinţirea până la capăt, în frica de 
Dumnezeu" (2 Cor. 7,1). Trebuie 
să ne întoarcem şi să ne abatem de 
la toate fărădelegile noastre, pen
tru ca să nu ne ducă nelegiuirea la 
pieire, şi să ne facem rost de o 
inimă nouă şi de un duh nou 
(Ezech. 18,30.31).

în mijlocul acestor scene de la 
încheierea marii lupte de veacuri, 
credincioşi din toată lumea, bărbaţi 
şi femei, vor primi, prin insuflarea 
Duhului Sfânt, binecuvântările şi 
harul pe care le acordă Marele nos
tru Preot din cer, vor asculta din 
iubire şi vor descoperi Spiritul, 
caracterul şi iubirea Domnului 
Hristos.

întrebări pentru discuţie
1. Cum aţi explica unui ne

creştin rolurile diferite ale per
soanelor Dumnezeirii în salvarea 
oamenilor?

2. Ce importanţă are înţele
gerea lucrării actuale a Domnului 
Isus în Locul Prea Sfânt?

Gordon Jenson este preşedintele Cole

giului Spicer Memorial din Pune, India.
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Harul care aduce 
împăcarea

Trebuie să părăsim eul şi să ne întoarcem 
la Domnul Isus

______________ Mervyn Warren______________

T
imp de trei decenii, în 
care am predat la colegii 
creştine, am adunat ex
presii unice, rostite de studenţi 

prinşi în ghearele cumplite ale 
unor împrejurări neplăcute. Un stu
dent care primeşte o notă nedorită 
ar putea spune: „F^oeţi-vă milă de 
mine!“ sau „Fie-vă milă de mine!“

Dacă expresiile şi împrejurările 
se pot schimba, un adevăr funda
mental rămâne constant în noi toţi: 
dacă părinţii noştri au fost oameni 
şi dacă luăm parte la această 
călătorie care se numeşte 
cursa/drumul vieţii omeneşti, în 
viaţă vom fi deseori împresuraţi 
de nevoia unei înţelegeri deose
bite. Pe scurt, harul e singura noas
tră nădejde.

Cine are nevoie de el?
Nu toţi oamenii simt nevoia să 

fie înţeleşi, însă noi cunoaştem 
foarte bine nevoia de a fi scoşi în 
evidenţă. Umblăm după laude şi fe
licitări, care să ne asigure că re
alizările noastre nu sunt doar 
satisfăcătoare în ce ne priveşte, ci 
sunt mai bune decât ale altora.

în pilda relatată în Luca 18,9- 
14, Domnul Isus Se referă la acest 
fel de mulţumire de sine. El de
scrie două feluri de oameni care 
pot participa la serviciul divin în 
orice zi. Unul este acel membru 
mândru care se laudă astfel: 
„Dumnezeule, îţi mulţumesc că 
nu sunt ca ceilalţi oameni“ . Al 
doilea este închinătorul mai mo
dest, care se roagă cu aceste cu
vinte: „Dumnezeule, ai milă de 
mine, păcătosul!" Atacând direct 
una dintre problemele noastre 
frecvente, îsus ne avertizează că 
prea des ne considerăm „prea 
buni“ pentru Dumnezeu.

Un prieten de-al meu era bun 
jucător de golf - lovea mingea per
fect şi atingea repede punctajul 
maxim. în mod surprinzător, el 
nici nu începuse măcar să-şi atingă 
întregul potenţial. Dar, asemenea 
multora dintre noi care devin „buni“ 
la ceva, el a făcut o greşeală fatală. 
Când jocul lui atinsese cea mai 
bună performanţă a făcut o afirmaţie 
arogantă, care l-a determinat pe an
trenor să-i răspundă: „Ei bine, 
cred că eu nu mai pot face nimic 
pentru tine“ . Rezultatul? Antrena
mentele au fost oprite. Iscusinţa 
prietenului meu de a juca golf a 
scăzut, iar acum, în felul cum 
joacă se văd doar sclipiri ale strălu
cirii sale trecute. El ajunsese în 
acea zonă a bunătăţii primejdioase 
şi a căzut rău.

Cât de mult seamănă aceasta cu 
viaţa noastră spirituală! Când vom 
învăţa că performanţele noastre 
cele mai bune sunt mult mai mici 
decât standardul absolut pe care 
doreşte Dumnezeu să-l atingem? 
Nu este totdeauna loc de mai bine, 
mult mai mult de cucerit? Chiar în 
timpul biruinţelor şi înaintării 
noastre „spre ţintă, pentru premiul 
chemării cereşti a lui Dumnezeu în 
Hristos Isus“ (Fii. 3,14), trebuie 
să suprimăm orice înclinaţi? pre 
mândrie personală şi să fim tot
deauna gata, prin meritele Mântui
torului nostru, „să ne apropiem cu 
deplină încredere de scaunul haru
lui, ca să căpătăm îndurare şi să 
găsim har, pentru ca să fim ajutaţi 
la vreme de nevoie“ (Evr. 4,16).

Isus vorbeşte despre templu
Să revenim acum la parabola 

din Luca 18. în versetul 10, Isus 
stabileşte sanctuarul ca loc al 
acţiunii: „Doi oameni s-au suit la

Templu să se roage“ . Templul, nu
o sinagogă, este un amănunt im
portant pe care fără îndoială că 
Domnul Isus l-a avut în vedere. 
Multe la număr şi localizate în 
diferite cetăţi, sinagogile erau lo
curi în care iudeii se adunau pentru 
citirea şi comentarea Scripturii. 
Templul, sau sanctuarul, părea 
totuşi mai important în serviciul re
ligios şi în viaţa iudeilor, fiindcă 
doar acolo erau jertfiţi mieii - 
arătând în mod profetic spre Cal
var şi spre Domnul Hristos,
„Mielul care a fost junghiat de la 
întemeierea lumii" (Apoc. 13,8).

Deoarece acţiunea acestei 
parabole are loc în mod clar cu 
ocazia închinării publice de la 
sanctuar şi fiindcă nu se 
menţionează nici o sărbătoare, 
putem presupune că evenimentul 
este aducerea jertfei de seară, ofi
ciată în faţa tuturor închinătorilor - 
inclusiv a fariseului şi a 
vameşului. Amândoi văd cum este 
adus ace .aşi miel ca jertfă pentru 
păcatele lor. Amândoi participă la 
acelaşi serviciu divin. Insă fiecare 
răspunde în mod diferit.

Eul în contrast cu sanctuarul
Fariseul se uită la mielul de 

jertfa - acest act divin pentru păcă
toşii pierduţi -, însă în loc să-L 
vadă pe Mântuitorul lui, el vede 
doar faptele sale bune şi acciden
tele altora. Chiar cuvântul folosit 
în limba greacă pentru „stătea", 
în versetul 11, sugerează că, în tim
pul acestui serviciu de la templu, 
în mod surprinzător, el stătea în pi
cioare mândru, poate ostentativ, 
într-o poziţie dreaptă, de 
mulţumire de sine, având capul 
lăsat pe spate, nasul pe sus, privind 
ironic, cu mâinile în şold, ca şi 
cum Dumnezeu ar fi fost un obiect 
pe care îl ţinea în buzunarul de la 
spate. Apoi el se roagă (strigă), 
mărturiseşte (se proslăveşte) şi se 
laudă, iar din gura lui se revarsă 
aceste cuvinte blasfematoare: 1 
„Dumnezeule, îţi mulţumesc că nu 
sunt ca ceilalţi oameni, hrăpăreţi, 
nedrepţi, precurvari, sau chiar ca 
vameşul acesta. Eu postesc de 
două ori pe săptămână, dau zeciu- 
ială din toate veniturile mele"
(vers. 11,12).

Domnul Isus oferă apoi un 
exemplu mai bun. începând cu
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versetul 13, tonul parabolei se 
schimbă brusc, o schimbare totală, 
axată pe cuvântul „dar". „Dar 
v a m e ş u l D e ş i  unele traduceri 
încep versetul acesta cu expresia 
„Şi vameşul...", cursul acţiunii 
impune un contrast între primul 
închinător şi al doilea. „Dar 
vameşul sta departe şi nu în
drăznea nici ochii să şi-i ridice 
spre cer; ci se bătea în piept şi 
zicea: 'Dumnezeule, ai milă de 
mine, păcătosul!’" (vers. 13).

Ce contrast! Pentru fariseu, 
biserica este un drept; pentru 
vameş, este un privilegiu. Fariseul 
stătea în picioare plin de sine, în 
timp ce vameşul avea sufletul zdro
bit. Fariseul avea totul în favoarea 
lui, cu excepţia celui mai impor
tant lucru. Vameşul nu avea nimic 
în favoarea sa, cu excepţia celui 
mai important lucru. Fariseul a vor
bit mult despre religiozitate, dar a 
manifestat puţin creştinism. 
Vameşul a fost concis în aspectele 
formale ale religiei, însă a dat pe 
faţă mult creştinism.

In capitolul „Doi închinători" 
din cartea Parabolele Domnului 
Hristos, Ellen White foloseşte 
aceste expresii pentru a-1 descrie 
pe primul închinător: „laudă de 
sine“, „mulţumit de sine“, „automul- 
ţumire", „îndreptăţire de sine“, „în
credere în sine“, „îngâmfare 
„bizuire pe sine“ „preamărire de 
sine“, „o părere prea înaltă despre 
sine“ şi „iubire de sine“. Al doilea 
închinător este caracterizat printr-o 
singură expresie - „renunţare la 
sine/lepădare de sine". Amândoi 
închinătorii au privit acelaşi miel 
de jertfa în timp ce se închinau în 
templu. Unul dintre ei s-a văzut 
doar pe sine; celălalt L-a văzut pe 
Mântuitorul său. Ce vedeţi dv. şi 
ce văd eu când ne adunăm în casa 
lui Dumnezeu?

Să privim la tronul milei
Atunci când vameşul se roagă: 

„Dumnezeule, ai milă de mine, 
păcătosul", el cere o milă deose
bită de aceea despre care vorbesc 
unele texte bine cunoscute, cum 
sunt acestea: „Ferice de cei 
milostivi, căci ei vor avea parte de 
milă" (Matei 5,7); sau „Dum
nezeu, care este bogat în îndurare, 
pentru dragostea cea mare cu care 
ne-a iubit" (Efes. 2,4); sau „Să ne

apropiem dar cu deplină încredere 
de scaunul harului, ca să căpătăm 
îndurare şi să găsim har, pentru ca 
să fim ajutaţi la vreme de nevoie" 
(Evr. 4,16). Cuvântul grecesc 
eleos, tradus prin „milă/îndurare" 
în aceste versete, descrie o milă 
îmbrăcată cu haina simpatiei, a 
compasiunii şi înţelegerii.

însă, în Luca 18,13, vameşul 
cere ceva mult mai profund. Pri
vind uimit la jertfa adusă pentru 
păcatele lui în curtea templului, el 
foloseşte un cuvânt diferit de 
eleos. Expresia folosită de el vine 
de la cuvântul grecesc hilasterion, 
tradus prin „milă" în unele versi
uni, dar, fiind un termen care se 
referă la sanctuar, probabil ar ti cel 
mai bine dacă l-am traduce aici 
prin „ispăşire": „Dumnezeule, fă 
ispăşire pentru mine“ , spunea, de 
fapt, vameşul. Pavel foloseşte 
acelaşi cuvânt în Romani 3,24.25: 
„Şi suiit socotiţi neprihăniţi fără 
plată, prin harul Său, prin răscum
părarea care este în Hnstos Isus. Pe 
El, Dumnezeu L-a rânduit mai di
nainte să fie, prin credinţa în sângele 
Lui, o jertfă de ispăşire [hilaste- 
rion]“. Expresia vameşului este 
folosită şi de Ioan, ucenicul iubit, 
atunci când ne asigură că există 
Cineva care ne ia apărarea în faţa 
Tatălui, chiar Isus Hristos. care este 
„jertfa de ispăşire [hilasterion) 
pentru păcatele noastre" (1 Ioan 2,2).

Dacă insistăm mai mult asupra 
acestui cuvânt deosebit din rugă
ciunea vameşului, descoperim că, 
în Septuaginta (traducerea Vechiu
lui Testament în limba greacă), ter
menul ebraic kapporeth, care înseam
nă „capac, învelitoare a legămân
tului" sau „învelitoare a tronului 
milei", este tradus prin acelaşi cu
vânt. Deci, vameşul caută împăcare 
şi, în esenţă, se roagă astfel: „O, 
Dumnezeule, fa ispăşire pentru 
mine, acoperindu-mi păcatele cu 
tronul milei Tale".

Ce este tronul milei? Când 
Dumnezeu a inspirat planul 
arhitectural al primului sanctuar 
pământesc, în a doua încăpere a 
lui, numită Sfânta Sfintelor sau Lo
cul Prea Sfânt, urma să se afle un 
singur obiect sacru, şi anume chi
votul legământului (Ex. 25,17-22). 
Chivotul conţinea Cele Zece 
Porunci ale lui Dumnezeu. „Ca
pacul acestui chivot", explică sora

White, „se numea scaunul (sau tro
nul) milei, ceea ce însemna că, 
deşi moartea este plata pentru căl
carea legii, prin Isus Hristos, 
păcătosul convertit, care crede în 
El, primeşte milă şi iertare. Sin
gura nădejde a oricărui om este 
prin Isus Hristos, care aşază haina 
neprihănirii Sale asupra celui păcă
tos care se dezbracă de hainele lui 
murdare" (Youth’s Instructor, 18 
aug. 1886).

Când vii în prezenţa lui Dum
nezeu şi priveşti cu adevărat la 
Isus Hristos, nu vei simţi nevoia să 
atragi atenţia la propria ta bunătate, 
care, dacă este într-adevăr a ta, nu 
te poate salva pentru împărăţia lui 
Dumnezeu. Doar bunătatea lui 
Hristos ne poate mântui.

„Cum pot fi spălat de păcat?
Doar prin sângele lui îsus.
Cum pot avea suflet curat?
Doar prin sângele lui Isus.

0 . izvor, izvor preţios
Ce mă albeşte ca neaua!
Nu cunosc alt izvor preţios,
Decât sângele lui Hristos."

- Robert Lowry

Recunoşti că eşti un păcătos a 
cărui viaţă este despărţită de Dum
nezeu sau încă nu şi-a atins întregul 
potenţial spiritual? Vă recomand 
harul lui Dumnezeu care aduce 
împăcarea, iubirea Sa nemărginită, 
atotcuprinzătoare şi transforma
toare. Veniţi la tronul milei şi ple- 
caţi-vă genunchii, plini de emoţie.

„De orice furtună ce se abate,
De oricare val de durere amar,
Avem un adăpost mai sigur ca toate
Şi pace, acolo, sub tronul de har."

întrebări pentru discuţie
1. în ce fel aţi simţit nevoia să 

fiţi superior altora, ca să puteţi 
avea o părere bună despre dv.?

2. Pilda din Luca 18 conţine o 
lecţie clară pentru farisei. Are ea o 
lecţie şi pentru vameşi?

3. Menţionaţi un mod concret 
prin care vă puteţi apropia mai 
mult de atingerea „potenţialului 
dv. spiritual".

Mervyn Warren este şejul catedrei de 
religie la Colegiul Oakwood, 
Huntsville, Alabama, S.U.A.

20 Curierul Adventist •  Noiembrie 1996



VINERI

Isus în centru
Scenele sanctuarului din cartea Apocalipsa

Adekunle Alalade

C
artea Apocalipsa aparţine, 
după cum se spune, genu
lui literar numit apocalip
tic; mai precis, „apocaliptic biblic". 

Este corespondentul din Noul Tes
tament al cărţii lui Daniel.

Profeţiile apocaliptice ne aduc 
descoperiri speciale din partea lui 
Dumnezeu, bazate pe viziunile şi 
pe visele inspirate ale profetului. 
Scopul lor principal este ca să ne 
concentreze atenţia asupra eveni
mentelor de la sfârşitul istoriei 
omenirii, când popoarele de pe 
pământ vor fi nimicite şi împărăţia 
Domnului Hristos va fi întemeiată 
pentru veşnicie. Pofeţiile au şi 
scopul să aprindă, să ne susţină 
nădejdea că Hristos vine curând şi 
să ne inspire la dependenţă spiritu
ală de El, acesta fiind mijlocul 
prin care ne putem pregăti să-L în
tâmpinăm pe Domnul. Indem- 
nându-i pe creştini să dea cea mai 
mare atenţie acestei cărţi, Ellen 
White scrie astfel: „Soliile solemne 
care au fost date în ordinea lor în 
cartea Apocalipsa trebuie să aibă 
primul loc în mintea poporului lui 
Dumnezeu. Nu trebuie să îngă
duim nici unui alt lucru să ne ab
soarbă atenţia" (Testimonies, 
voi. 8, pag. 302). Când noi, ca 
popor, vom înţelege ce înseamnă 
pentru noi această carte, „se va 
vedea în mijlocul nostru o mare în
viorare" (Testimonies to Ministers, 
pag. 113).

Personajul central
In întinderea vastă a istoriei 

omenirii pe care o acoperă cartea 
Apocalipsa, Domnul Hristos este 
personajul dominant. Scopul hris- 
tocentric al cărţii este subliniat în 
Apocalipsa 1,1 şi 22,6. „Descope
rirea lui Isus Hristos, pe care I-a 
dat-o Dumnezeu, ca să arate ro
bilor Săi lucrurile care au să se în
tâmple în curând.,,

Apocalipsa este cartea Mielului 
„din mijlocul scaunului de dom
nie" . Sacrificiul lui Hristos ocupă 
locul central în tot ce face El pen
tru noi. El este Domnul bisericii.
Un alt rol important al Domnului 
Isus este prezentat clar în Apo
calipsa 1,7.8: El este împăratul 
care vine (versetul 7), „Alfa şi 
Omega, începutul şi Sfârşitul", 
Domnul „care este, care era şi care 
vine" (versetul 8). Hristos este 
„Cel viu“ , care a fost mort şi este 
„viu în vecii vecilor". El ţine 
„cheile morţii şi ale locuinţei 
morţilor" (versetul 18).

Ce asigurare minunată este 
dată celor asupriţi şi chinuiţi! Cât 
de mângâietor este să ştim că 
Domnul este cu noi chiar acum, 
oricât de deplorabilă ar fi starea 
noastră! Ce speranţă putem avea 
dacă recunoaştem că, într-o zi, 
Domnul Hristos va îndrepta lu
crurile, pentru poporul Sau, într-o 
lume plină de confuzie, când va 
veni, în curând, ca să dea fiecăruia 
după fapta lui! (Apoc. 22,12).

Nu este deci de mirare că Ioan, 
într-o aşteptare plină de dor, a stri
gat, asemenea multor creştini de 
atunci încoace: „Amin! Vino, 
Doamne Isuse" (versetul 20).

Sanctuarul ceresc este un punct 
central al soliei din Apocalipsa.
Să privim împreună patru scene 
din această carte şi raportul lor cu 
profeţiile şi cu Isus Hristos, Cel 
care slujeşte în sanctuar.

1. Cele şapte biserici
înainte de a-L auzi pe Isus 

rostind epistola Sa către cele şapte 
biserici, ioan L-a văzut prezentat, 
mai întâi, umblând în mijlocul 
celor şapte sfeşnice (sau cande
labre) din Locul Sfânt. Isus a iden
tificat sfeşnicele cu biserica. Ea 
trebuie să reflecte lumina Lui faţă 
de lume. Hristos este în mijlocul

bisericii Sale. El slujeşte în calitate 
de pastor, preot şi păstor al ei, o în
curajează şi o curăţă, ajutând-o să 
reflecte raze vii, din lumina 
curăţiei şi iubirii Sale.

Cartea Apocalipsa este în 
esenţă o scrisoare, scrisă şi trimisă 
celor şapte biserici din Asia M că. 
Aceste biserici au fost alese pen
tru că nevoile spirituale şi starea 
lor generală reprezentau starea di
feritelor părţi ale bisericii univer
sale, din orice timp şi din întreaga 
istorie. Fiecare generaţie de creştini 
se descoperă în solia către aceste 
biserici, iar mustrările, cuvintele 
de mângâiere, laudele şi sfaturile 
practice se potrivesc diferitelor lor 
situaţii.

Unii creştini de astăzi şi-au 
pierdut dragostea dintâi (Efes, 
Apoc. 2,1-7). în faţa altora stau ne
cazuri şi persecuţii (Smirna, 
versetele 8-11). Unii tolerează 
păcatul şi apostazia (Pergam, 
versetele 12-17). Unii săvârşesc 
adulter spiritual, aderând la acele 
organizaţii religioase reprezentate 
de „Izabela" (Tiatira, versetele 
18-27). Unii şi-au pierdut credinţa 
aceea vie, care lucrează prin 
dragoste (Sardes, Apoc. 3,1-6).
Unii lucrează cu credincioşie pen
tru Hristos şi în acelaşi timp se în
cred în lucrarea Sa de Mijlocitor şi 
Apărător la judecată (Filadelfia, 
versetele 7-13). Unii sunt încropiţi 
spiritual, mulţumiţi de sine, pier
duţi şi goi (Laodicea, versetele 14-18).

Aceste solii preţioase sunt pen
tru învăţătura noastră. în Apo
calipsa 3,18-22, Domnul Isus 
spune astfel: „Te sfătuiesc să 
cumperi de la Mine aur curăţit 
prin foc, ca să te îmbogăţeşti; şi 
haine albe, ca să te îmbraci cu ele 
şi să nu ţi se vadă ruşinea goli
ciunii tale; şi doftorie pentru ochi, 
ca să-ţi ungi ochii şi să vezi... Fii 
plin de râvnă, dar, şi pocăieşte-te! 
Iată, Eu stau la uşă şi bat. Dacă 
aude cineva glasul Meu şi 
deschide uşa, voi intra la el, voi 
cina cu el, şi el cu Mine".

2. Cele şapte trâmbiţe
într-adevăr, Apocalipsa este cu

vântul Celui care cunoaşte 
sfârşitul de la început. în versetul
3 din capitolul 8, începe profeţia 
celor şapte trâmbiţe, cu o referire 
clară la sanctuarul ceresc. Este o
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descriere sugestivă a sfârşitului lu
crării de mijlocire a Domnului 
Hristos şi a începerii judecăţii lui 
Dumnezeu asupra lumii. Tunetele, 
fulgerele şi cutremurul de pământ 
reprezintă în mod viu încheierea 
timpului de probă pentru oameni.

EUen White descrie frumos mo
mentul acesta. „Apoi am văzut", 
spune ea, „cum Isus, care slujise 
în faţa chivotului Celor Zece 
Porunci, puse jos cădelniţa. El îşi 
ridică mâinile şi, cu glas tare, zise: 
’S-a sfârşit’. Iar toată oastea 
îngerească şi-a scos coroanele 
când Isus a rostit solemn: ’Cine 
este nedrept să fie nedrept şi mai 
departe; cine este întinat să se în
tineze şi mai departe; cine este 
tară prihană să trăiască şi mai de
parte fără prihană. Şi cine este 
sfânt, să se sfinţească şi mai de
parte!’" (Early Writings, pag.
279, 280).

Când se încheie lucrarea 
judecăţii preadvente, destinul dv. 
şi destinul meu sunt hotărâte pen
tru viaţă sau pentru moarte. 
„Vegheaţi, dar,... ca nu cumva, 
venind fără veste, să vă găsească 
dormind“ (Marcu 13,35.36).

3. Scena marii lupte
In Apocalipsa 12, balaurul se 

ridică împotriva lui Dumnezeu şi 
a bisericii Sale. „Femeia" este 
identificată cu adevăraţii urmaşi ai 
lui Dumnezeu, biserica Sa. în ul
timul verset al capitolului, facem 
cunoştinţă cu „rămăşiţa" seminţei 
femeii, căreia cel rău i se îm
potriveşte cu cruzime. întrebările 
vitale sunt acestea: „Cine sunt 
ei?" şi „Ce este ’mărtuna lui 
Isus’?"

Rămăşiţa din Apocalipsa 12,17 
se referă la adevăraţii urmaşi ai 
Domnului Hristos care urmau să 
rămână după încheierea celor 1.260 
de ani, deci după anul 1798. Eu 
sunt convins că solia bisericii ad
ventiste de ziua a şaptea corespunde 
caracteristicilor formulate în acest 
pasaj - păzirea poruncilor lui Dum
nezeu şi credinţa lui Isus.

Un alt capitol al „marii lupte" 
dintre adevăr şi minciună este de
scris în Apocalipsa 13, prin sim
bolul „fiarei". Fiara reprezintă 
forţele satanice care îi constrâng 
pe toţi oamenii să li se supună. 
Insă capitolul ne asigură, de ase

menea, că diavolul va fi nimicit în 
cele din urmă, datorită jertfei 
pline de succes a Domnului Hris
tos de pe Calvar.

Noua scenă care începe în Apo
calipsa 14,6 ne duce înapoi într-o 
vreme dinaintea viziunii descrise 
în versetele 1 -6. în Apocalipsa
14,1-5, atenţia se îndreaptă asupra 
biruitorilor, nu asupra victimelor. 
Sora White spune că aceşti biru
itori sunt numiţi „fecioare" 
(„verguri" ) fiindcă au o credinţă 
curată (Parabolele Domnului 
Hristos, pag. 325).

Versetele 6-12 din capitolul 14 
se aplică în special la perioada 
imediat premergătoare celei de-a 
doua veniri a Domnului Hristos. 
întreita solie din aceste versete îi 
pregăteşte pe cei 144.000 ca să 
primească sigiliul final al lui Dum
nezeu. Această solie produce o 
despărţire finală între cei care pri
mesc şi cei care resping chemarea 
lui Dumnezeu. Este un apel serios 
pentru a ne închina adevăratului 
Dumnezeu şi a da slavă Numelui 
Său. Fiecare dintre noi să fie un 
reprezentant al Domnului Hristos. 
ca să vestim aceste solii până la 
cele mai îndepărtate locuri din 
lume.

A treia parte a capitolului descrie, 
în cuvinte simbolice, secerişul 
celor neprihăniţi şi al celor răi, la 
venirea Domnului Isus (versetele 
14-20). Aceste solii sunt pentru 
timpul nostru. Ele se ocupă de 
oamenii de astăzi, de problemele, 
de amăgirile şi de nevoile actuale. 
Ele au ca rezultat separarea de 
lume - o despărţire finală a grâului 
de neghină (Mat. 13,23-30), a oilor 
de capre (Mat. 25,31-46), a celor 
neprihăniţi de cei nelegiuiţi. Ele 
se ocupă cu subiecte de interes cen
tral pentru toţi oamenii. Acum, când 
se apropie judecata finală, Dum
nezeu apelează la inima fiecărui 
om. Este o chemare la adorare; o 
chemare la închinare şi loialitate 
faţă de Domnul Hristos, într-un 
timp când majoritatea oamenilor 
din lume au ales să se închine unei 
alte puteri (Apoc. 13,3).

4. Cele şapte plăgi
Evenimentele din Apocalipsa 

15 şi 16 au loc chiar înainte de se
ceriş. Ele descriu un timp de ne
caz, de la încheierea timpului de

probă (Apoc. 22,11) până la doua 
venire a Domnului.

Ultimele şapte plăgi sunt cele 
mai teribile judecăţi revărsate 
vreodată asupra neamului ome
nesc. Ele vor cădea asupra celor 
care şi-au declarat credincioşia lor 
finală faţă de puterile demonice, 
asupra celor care au întors spatele 
adevărurilor Bibliei şi multelor 
chemări ale lui Dumnezeu la 
pocăinţă şi la supunere faţă de El.

însă este mângâietor să ştim că 
mânia lui Dumnezeu nu va cădea 
asupra nici unui singur suflet care 
caută refugiu în Isus. însuşi Dum
nezeu a spus lucrul acesta: „Eu 
voi vedea sângele şi voi trece pe 
lângă voi“ (Ex. 12,13).

Acum este timpul să ascultăm 
cuvintele Celui Prea înalt. Isus Se 
mai află încă în sanctuar. Plin de 
iubire şi îndurare, El transmite lu
mii întregi ultima veste bună, 
Evanghelia ceasului judecăţii. El 
apelează la bărbaţi şi femei, la 
băieţi şi fete, să se întoarcă la Dum
nezeu şi să părăsească păcatul.
Când se va încheia judecata pread- 
ventă, vor fi revărsate cele şapte 
plăgi şi Isus Se va arăta într-o 
slavă mistuitoare.

însă biruinţa finală pentru cei 
credincioşi este sigură; pentru că 
Domnul bisericii. Mielul care a 
fost junghiat, nu este doar vred
nic, ci este şi în stare să-i ducă la 
biruinţă. Făgăduinţele Sale sunt 
sigure. El nu ne dezamăgeşte. Fie 
ca ziua Domnului să ne găsească 
sub protecţia Celui Atotputernic.

întrebări pentru discuţie
1. Dacă cele şapte biserici din 

Apocalipsa 2 şi 3 reprezintă bise
rica din toate veacurile, atunci 
unde se încadrează biserica dv. lo
cală? Căreia dintre ele i se aseamă
nă? Şi ce puteţi face dv. în această 
privinţă?

2. Dacă Domnul Hristos are, 
într-adevăr, locul central în Apo
calipsa, ce schimbare aduce faptul 
acesta în felul meu de a le 
prezenta altor persoane această 
carte a Bibliei?

Adekunle Alalade este preşedinte (şi 
profesor de religie şi teologie) la 

Sem inarul adventist din Nigeria,

Africa de v?st.
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SABAT DIMINEAJĂ

Hristos în sanctuar
Privirea noastră trebuie să se aţintească asupra Lui.

Ellen White

J
ertfele au fost poruncite de 
Dumnezeu pentru ca, prin 
ele, omul să-şi amintească 
permanent de păcatul lui, să-şi re

cunoască şi să-şi mărturisească 
păcatul şi să-şi exprime credinţa 
în Răscumpărătorul făgăduit. Ele 
aveau scopul să întipărească în 
mintea omenirii căzute adevărul 
solemn că păcatul a fost cel care a 
adus moartea.

Pentru Adam, aducerea primei 
jertfe a fost un serviciu solemn, ex
trem de dureros. Mâna sa a trebuit 
să se ridice spre a lua viaţa, pe 
care doar Dumnezeu o putea da. 
Pentru prima dată el era martor al 
morţii şi a fost conştient că, dacă 
ar fi fost ascultător de Dumnezeu, 
nu ar fi existat moartea omului sau 
a animalelor. în timp ce junghia 
victima nevinovată, el tremura la 
gândul că, din cauza păcatului său, 
trebuia vărsat sângele Mielului 
nevinovat al lui Dumnezeu. Scena 
aceasta l-a făcut în stare să 
înţeleagă mai pe deplin şi mai viu 
gravitatea păcatului său, pentru 
care nu putea face ispăşire nimic 
altceva decât moartea Fiului 
scump al lui Dumnezeu (Patriarhi 
şi profeţi, pag. 56).

Nu doar sanctuarul însuşi, dar 
şi slujirea preoţilor trebuia să fie 
„chipul şi umbra lucrurilor cereşti1" 
(Evr. 8,5)... Slujba de la sanctuar 
era formată din două părţi: un servi
ciu zilnic şi unul anual. Serviciul 
zilnic era îndeplinit la altarul arde
rilor de tot din curtea cortului şi în 
Locul Sfânt, în timp ce serviciul anual 
era oficiat în Locul Prea Sfânt...

Serviciul zilnic cuprindea arderea 
de tot de dimineaţă şi de seară, 
arderea tămâiei plăcut mirositoare 
pe altarul de aur şi darurile şi jert
fele speciale pentru păcatele per
sonale. Erau, de asemenea, jertfe 
pentru Sabate, pentru luni noi şi 
pentru sărbători deosebite.

în fiecare dimineaţă şi în fie
care seară, era ars pe altar un miel 
de un an, împreună cu darul său 
de mâncare corespunzător, sim
bolizând astfel consacrarea 
poporului faţă de Iehova şi con
tinua lor dependenţă de sângele 
ispăşitor al lui Hristos. Dumnezeu 
a poruncit în mod clar ca fiecare 
jertfă adusă pentru serviciul de 
la sanctuar să fie „fără cusur11 
(Ex. 12,5)...

Prin arderea tămâiei, preotui 
era adus în imediata prezenţă a lui 
Dumnezeu, mai mult decât prin 
oricare alt act al serviciului zil
nic... Tămâia, înălţându-se împre
ună cu rugăciunile lui Israel, 
reprezintă meritele şi mijlocirea 
lui Hristos, neprihănirea Sa 
desăvârşită, care prin credinţă este 
atribuită poporului Său şi care sin
gură poate face să fie primită de 
către Dumnezeu închinarea 
fiinţelor păcătoase...

Când preoţii intrau, dimineaţa 
şi seara, în Locul Sfânt la ceasul 
tămâierii, sacrificiul zilnic era gata 
să fie adus pe altarul din curtea de 
afară. Acestea erau momente de o 
intensă preocupare pentru 
închinătorii adunaţi la cort. 
înainte de a intra în prezenţa lui 
Dumnezeu prin slujirea preotului, 
ei trebuia să se angajeze într-o se
rioasă cercetare a inimii şi mărtu
risire a păcatelor. Ei se uneau în 
rugăciune tainică, având faţa în
toarsă spre Locul Sfânt. în felul 
acesta, rugăciunile lor se urcau îm
preună cu norul de tămâie, în timp 
ce ei se prindeau în credinţă de 
meritele Mântuitorului promis, 
prefigurat de sacrificiul ispăşitor...

Partea cea mai importantă a 
slujbelor zilnice era serviciul efec
tuat în favoarea persoanelor indi
viduale. Păcătosul plin de regret 
pentru păcatul său îşi aducea jertfa 
la uşa cortului şi, punându-şi

mâinile pe capul victimei, îşi măr
turisea păcatele, transl'erându-le în 
felul acesta în chip simbolic de la 
sine asupra sacrificiului nevinovat. 
Cu propria mână el junghia apoi 
animalul, iar preotul ducea 
sângele în Locul Sfânt şi stropea în 
faţa perdelei, în spatele căreia se 
alia chivotul, cu legea pe care cel 
păcătos o călcase. Pnn această 
ceremonie, păcatul era transferat 
în mod simbolic, prin sânge, asu
pra sanctuarului...

Aceasta era lucrarea care se 
desfăşura zi după zi. în tot cursul 
anului. Păcatele lui Israel fiind 
transferate astfel asupra sanctuaru
lui, locurile sfinte erau întinate şi 
devenea necesară o lucrare spe
cială de curăţire, pentru îndepăr
tarea păcatelor. Dumnezeu a 
poruncit să se facă ispăşire pentru 
fiecare dintre încăperile sfinte, 
cum şi pentru altar, ca „să-l cureţe 
şi să-l sfinţească de toate 
necurăţiile copiilor lui Israel11 
(Lev. 16,19; lbid., pag. 351-355).

Marea Zi a Ispăşirii
O dală pe an, în marea Zi a 

Ispăşirii preotul intra în Locul 
Prea Sfânt pentru curăţirea sanctu
arului. Lucrarea săvârşită acolo 
încheia şirul anual al slujbelor... 
întreaga ceremonie trebuia să im
prime în mintea israeliţilor 
sfinţenia lui Dumnezeu şi dezgus
tul Său faţă de păcat; şi, mai mult 
decât atât, să le arate că nu puteau 
veni în atingere cu păcatul fără să 
se întineze. Se cerea ca fiecare om 
să-şi întristeze sufletul în timp ce 
această lucrare de ispăşire era 
adusă la îndeplinire. Toate 
ocupaţiile vremelnice trebuia să 
fie lăsate la o parte şi întreaga adu: 
nare a lui Israel trebuia să trăiască 
în ziua aceea în umilire solemnă în 
faţa lui Dumnezeu, cu rugăciune, 
post şi adâncă cercetare a inimii.

Serviciul tipic ne învaţă 
adevăruri importante cu privire la 
ispăşire. în locul păcătosului, era 
primit un înlocuitor; însă păcatul 
nu era şters de sângele victimei, 
în acest fel, era prevăzut un mijloc 
prin care păcatul era transferat asu
pra sanctuarului. Prin aducerea 
sângelui, păcătosul recunoştea 
autoritatea legii, îşi mărturisea 
vina de a 1! încălcat legea şi ex
prima dorinţa sa de a 1! iertat prin
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credinţa în Răscumpărătorul care 
urma să vină; dar el încă nu era 
eliberat întru totul de condam
narea legii.

In Ziua Ispăşirii, marele preot, 
după ce aducea o jertfa din partea 
adunării, intra în Locul Prea Sfânt 
cu sângele acestei jertfe şi îl 
stropea deasupra capacului 
ispăşirii (tronul harului), chiar 
deasupra Legii, pentru a satisface 
pretenţiile acesteia. Apoi, în rolul 
său de mijlocitor, el lua păcatele 
asupra lui şi le ducea afară din 
sanctuar. Punându-şi mâinile pe 
capul ţapului de trimis, mărturisea 
asupra lui toate aceste păcate, 
transferându-le astfel, în mod sim
bolic, de la el asupra ţapului.
Ţapul le ducea apoi departe şi 
erau despărţite pentru totdeauna 
de popor.

In aceasta consta serviciul care 
era „chipul şi umbra lucrurilor 
cereşti". Iar ceea ce se făcea în 
mod simbolic în slujba de la sanc
tuarul pământesc se face în reali
tate în serviciul din sanctuarul 
ceresc (Tragedia Veacurilor, pag. 
383-385).

Sanctuarul ceresc
Sanctuarul din cer, în care Isus 

slujeşte în favoarea noastră, este 
marele original, după care sanctu
arul construit de Moise era o 
copie... Locurile sfinte ale sanctu
arului ceresc sunt reprezentate 
prin cele două încăperi din sanctu
arul de pe pământ... în viziune, 
apostolul Ioan... a văzut un înger 
„cu o cădelniţă de aur. I s-a dat 
tămâie multă ca s-o aducă, împre
ună cu rugăciunile tuturor 
sfinţilor, pe altarul de aur, care 
este înaintea scaunului de dom
nie" (Apoc. 8,3)...

Chivotul, care conţine tablele 
legii, este acoperit de scaunul în
durării, înaintea căruia Hristos îşi 
prezintă sângele Său, rugându-Se 
pentru cel păcătos. In felul acesta, 
este reprezentată unirea dreptăţii 
cu mila în planul pentru răscum
părarea oamenilor. Doar înţelep
ciunea infinită putea concepe 
această unire şi numai puterea infi
nită o putea realiza; este o unire 
care umple tot cerul cu uimire şi 
adorare.

Heruvimii din sanctuarul 
pământesc, privind în jos cu mult

respect spre scaunul îndurării, 
reprezintă interesul cu care oastea 
îngerilor din cer studiază lucrarea 
de răscumpărare. Aceasta este 
taina îndurării, în care îngerii 
doresc să privească - faptul că 
Dumnezeu poate fi drept, deşi îl în
dreptăţeşte pe cel păcătos care se 
căieşte de păcat şi îşi înnoieşte 
relaţiile cu neamul omenesc căzut; 
că Hristos S-a putut umili, ca să 
ridice mulţimi nenumărate din 
prăpastia ruinei şi să le îmbrace cu 
veşmintele nepătate ale propriei 
Lui neprihăniri, pentru a se uni cu 
îngerii care nu au păcătuit nici
odată şi pentru a locui împreună 
pentru totdeauna în prezenţa lui 
Dumnezeu (Ibid., pag. 379-381).

Unirea dintre 
dreptate şi milă 
umple tot cerul cu 
uimire şi adorare.

După înălţarea Sa la cer, Mân
tuitorul Şi-a început lucrarea ca 
Marele nostru Preot. Pavel spune 
astfel: „Căci Hristos n-a intrat în
tr-un locaş de închinare făcut de 
mână omenească după chipul 
adevăratului locaş de închinare, 
ci a intrat chiar în cer, ca să Se 
înfăţişeze acum, pentru noi, înain
tea lui Dumnezeu" (Evrei 9,24).

Slujirea marelui preot în tot 
cursul anului, în prima încăpere a 
sanctuarului, „dincolo de per
deaua" care despărţea Locul Sfânt 
de curtea sanctuarului, reprezintă 
lucrarea de slujire pe care Hristos 
a început-o la înălţarea Lui. Era lu
crarea preotului, în serviciul zilnic, 
să prezinte în faţa lui Dumnezeu 
sângele jertfei pentru păcat şi 
tămâia care se înălţa împreună cu 
rugăciunile lui Israel. Tot aşa, 
Hristos S-a rugat înaintea Tatălui 
pentru cei păcătoşi, prezentând 
sângele Său şi, de asemenea, îm
preună cu parfumul de preţ al pro
priei Sale neprihăniri, rugăciunile 
credincioşilor plini de căinţă. 
Aceasta a fost lucrarea de slujire

din prima încăpere a sanctuarului 
ceresc (Ibid., pag. 385).

Curăţirea sanctuarului
Ce reprezintă curăţirea sanctu

arului? Faptul că exista un servi
ciu de acest fel în legătură cu 
sanctuarul pământesc este afirmat 
în Scripturile Vechiului Testa
ment. însă în cer poate exista ceva 
care trebuie curăţit? în Evrei 9, 
suntem învăţaţi în mod clar atât cu 
privire la curăţirea sanctuarului 
pământesc, cât şi cu privire la 
curăţirea celui ceresc. „Şi, după 
Lege, aproape totul este curăţit cu 
sânge; şi fără vărsare de sânge, nu 
este iertare. Dar, deoarece chipu
rile lucrurilor care sunt în ceruri 
au trebuit curăţite în felul acesta 
[cu sângele animalelor], trebuia ca 
înseşi lucrurile cereşti să fie 
curăţite cu jertfe mai bune decât 
acestea" (Evrei 9,22.23), chiar cu 
sângele preţios al lui Hristos 
(Ibid., pag. 382).

Timp de optsprezece veacuri, 
această lucrare de slujire a con
tinuat în prima încăpere a sanctu
arului. Sângele lui Hristos, adus 
ca argument în favoarea credin
cioşilor care se căiesc de păcat, 
le-a asigurat iertarea şi primirea de 
către Tatăl. Cu toate acestea, 
păcatele lor au rămas încă înregis
trate în cărţi. Aşa cum în serviciul 
simbolic exista o lucrare de 
ispăşire la încheierea anului, în 
acelaşi fel, înainte de a fi terminată 
lucrarea lui Hristos pentru răscum
părarea oamenilor, are loc o lu
crare de ispăşire pentru 
îndepărtarea păcatului din sanc
tuar. Acesta este serviciul care a 
început la sfârşitul celor 2.300 de 
zile. Atunci, aşa cum a fost prezis 
prin profetul Daniel, Marele nos
tru Preot a intrat în Locul Prea 
Sfânt, ca să aducă la îndeplinire ul
tima parte a lucrării Sale solemne - 
să cureţe sanctuarul.

După cum în vechime păcatele 
poporului erau puse prin credinţă 
asupra jertfei pentru păcat şi trans
ferate prin sângele ei, în mod sim
bolic, asupra sanctuarului de pe 
pământ, tot aşa, în noul legământ, 
păcatele celor plini de căinţă sunt 
aşezate prin credinţă asupra lui 
Hristos şi transferate, în realitate, 
asupra sanctuarului din cer. Şi, 
după cum curăţirea simbolică a
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celor pământeşti se efectua prin în
depărtarea păcatelor prin care 
fusese întinat, tot astfel adevărata 
curăţire a celor cereşti trebuie să 
fie efectuată prin îndepărtarea, sau 
ştergerea, păcatelor care sunt înre
gistrate acolo.

Insă, înainte de a putea fi reali
zat lucrul acesta, trebuie să aibă 
loc o cercetare a cărţilor cu 
rapoarte, pentru a se stabili cine 
este îndreptăţit, prin pocăinţa de 
păcat şi prin credinţa în Hristos, să 
aibă parte de avantajele ispăşirii 
făcute de El. Curăţirea sanctuaru
lui presupune, deci, o lucrare de 
cercetare - o lucrare de judecată. 
Această lucrare trebuie adusă la în
deplinire înainte de venirea lui 
Hristos, ca să-Şi răscumpere 
poporul; pentru că atunci când

vine, răsplata Sa este cu El, ca să 
dea fiecăruia după fapta lui (Apoc. 
22,12;lbid., pag. 385, 386).

Concluzie
Solemne sunt scenele legate de 

încheierea lucrării de ispăşire. 
Pline de însemnătate sunt intere
sele cuprinse în ea. Judecata se 
desfăşoară acum în sanctuarul de 
sus... In acest timp, fiecare suflet 
are datoria, mai mult decât toţi 
ceilalţi oameni, să ia seama la 
sfatul Mântuitorului: „Vegheaţi şi 
rugaţi-vă; căci nu ştiţi când va 
veni vremea aceea" (Marcu 
13,33). „Vegheaţi, dar, ... ca nu 
cumva, venind fară veste, să vă 
găsească dormind" (versetele 
35,36; Ibid., pag. 449,450).

întrebări pentru discuţie
1. Ce aspect al sanctuarului din 

vechime vi se pare cel mai 
atrăgător pentru dv. personal? De
ce?

2. Ideea de zi antitipică de 
ispăşire vă produce teamă, în
credere sau pe amândouă? Cum aţi 
explica reacţia dv. la această 
învăţătură?

3. Cum credeţi că. ar trebui să 
procedăm când căutăm să trans
mitem această solie celor care nu 
împărtăşesc convingerile noastre 
religioase?

Ellen White a făcut parte dintre 
pionierii bisericii adventiste de ziua 
a şaptea. Lucrarea ei continuă să fie  

un glas profetic in această biserică.
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SABAT DUPĂ-AM IAZĂ

Este vremea să-L 
căutăm pe Domnul!

Aron Moldovan

S
emănaţi potrivit cu nepri- 
hănirea şi veţi secera 
potrivit cu îndurarea. 
Desţeleniţi-vă un ogor nou! Este 

vremea să căutaţi pe Domnul...“ 
(Osea 10,12)

Timp de o săptămână, prin faţa 
ochilor minţii noastre au defilat 
frumuseţile sanctuarului în care iu
bitorul nostru Părinte r Se întâl
nea'1 cu poporul Său, îşi facea 
cunoscută voinţa Sa morală şi îşi 
revela planul mântuirii.

Cel pe care cerurile nu-L 
puteau cuprinde, a Cărui măreţie 
depăşea orice imaginaţie, Şi-a 
descoperit prezenţa într-un cort şi, 
mai târziu, într-un templu făcut de 
mâini omeneşti, vrând parcă să le 
spună copiilor Săi înstrăinaţi: „Nu 
sunteţi singuri! Sunt aproape de 
voi, sunt în mijlocul vostru! Simt 
împreună cu voi, sufăr pentru nele
giuirile voastre şi particip la dure
rile şi la amărăciunile provocate 
de neascultarea voastră. îmi 
găsesc plăcerea să vă fac bine şi să 
caut să vă conving că este în intere
sul vostru să umblaţi pe căile 
Mele. Păcatele voastre îmi produc 
cea mai adâncă durere, iar când vă 
întoarceţi la Mine cu un spirit de 
pocăinţă, simt cea mai adâncă satis
facţie.

îmi place să vă iert şi simt 
oroare pentru pedepsire. Când 
sunt nevoit totuşi s-o fac, sufăr îm
preună cu cel pedepsit. Atât de 
mult ţin la voi, încât Mi-am asu
mat răspunderea să plătesc în locul 
vostru preţul vinovăţiei, plata pen
tru răzvrătirea şi neascultarea voas
tră. Dar nu pot trece cu vederea 
nelegiuirea. Dacă '»ş face-o, uni
versul s-ar ruina, căci acesta tre- 

, buie să fie întemeiat pe dreptate.
| .',antru ca dreptatea să fie satis

făcută şi în acelaşi timp să vă pot

ierta, trebuie să Mă pedepsesc pe 
Mine însumi în locul vostru. De 
aceea, nu mai păcătuiţi şi nu-Mi 
mai străpungeţi inima. Căci păca
tul vă poate duce la pieire, chiar 
dacă există har din belşug".

Aceasta este o parte a mesaju
lui pe care ni-1 transmite Cel Prea 
înalt din Sfânta Sfintelor sanctu
arului de pe pământ şi din cer.
Căci Legea din chivot şi tronul 
harului erau îngemănate îsi sanc
tuar: „dreptatea şi pacea se sărută“ 
(Ps. 85,10). înţelepciunea nemăr
ginită şi imensa dragoste a Creato
rului au găsit soluţia pentru ca 
dreptatea să fie salvată şi păcătoşii 
să poată fi mântuiţi. Dar cu ce 
preţ? „Nu cu lucruri pieritoare. cu 
argint sau cu aur, aţi fost răscum
păraţi... ci cu sângele scump al 
lui Hristos, Mielul fără cusur şi 
fără prihană" (1 Petru 1,18.19).

De mii de ani, Mântuitorul 
caută să-Şi pregătească un popor 
„care să fie al Lui, plin de râvnă 
pentru fapte bune“ (Tit 2,14), în 
care să-Şi reproducă frumosul Său 
chip moral, caracterul Său „fără 
pată, fără zbârcitură sau altceva de 
felul acesta" (Efes. 5,27). Dar, 
deşi El a făcut tot ce I-a stat în pu
tinţă, hrănindu-Şi poporul cu „tot 
ce este adevărat, tot ce este vred
nic de cinste, tot ce este drept, tot 
ce este curat, tot ce este vrednic 
de iubit, tot ce este vrednic de 
primit" (Fii. 4,8), până acum n-a 
reuşit încă să ne aducă „la 
înălţimea staturii plinătăţii lui Hris
tos" (Efes. 4,13). încă mai există 
printre noi ignoranţă cu privire la 
propriile noastre slăbiciuni, în
credere slabă în iubitorul nostru 
Părinte, lipsa iubirii dezinteresate 
faţă de Dumnezeu şi faţă de se
menii noştri, laşitate, mândrie şi 
spirit lumesc. In timp ce mulţimi

de oameni pier în nelegiuire, mulţi 
dintre noi stăm nepăsători. Deşi co
mori de har ne stau la îndemână, 
ele sunt puţin folosite. De ce n-a 
reuşit Dumnezeu să ne aducă până 
astăzi într-o stare după voia Sa? 
N-a sosit oare timpul? Nici acum, 
după 2000 de ani de la întruparea 
Fiului lui Dumnezeu? (Ştiţi că 
anul acesta se împlinesc 2000 de 
ani de la naşterea Mântuitorului?) 
Oare e prea devreme? Intenţionea
ză oare Isus să prelungească ago
nia lumii noastre?

Vina nu este la El, ci este la 
noi. însă El are soluţia. Iar în 
soluţia Sa suntem implicaţi şi noi, 
voinţa noastră, care se dovedeşte 
atât de slabă şi de zăbavnică, 
atunci când e cazul să ne aban
doneze în braţele divinului nostru 
Salvator. El e gata să ne ierte şi să 
ne înzestreze cu puterea de a da lu
mii ultima mărturie despre dragostea 
Sa mântuitoare. Unii ar putea 
spune că am aşteptat îndelung 
acel timp. Dar Domnul spune:

„Nu, aşteptarea nu-i a voastră, 
Ci Eu v-aştept de mult pe voi. 
Când veţi găsi din nou spre Mine 
Cărarea-ntoarcerii ’napoi?"
Cu braţele deschise, încărcate 

de darurile mântuirii, El stă şi 
astăzi între noi şi ne repetă promi
siunea: „Dacă poporul Meu, peste 
care este chemat Numele Meu, se 
va smeri, se va ruga, va căuta Faţa 
Mea şi se va abate de la căile lui 
rele, îl voi asculta din ceruri, îi voi 
ierta păcatul şi-i voi tămădui ţara" 
(2 Cron. 7,14).

Când condiţiile vor fi satis
făcute, făgăduinţa va fi împlinită. 
Domnul nu este niciodată departe 
de cei care îl caută din toată inima: 

„Ce frumos, ce deliciu!
Domnul zice: ’Sunt aici!
Am venit ruga-ţi s-ascult,
Sunt aici, ca să-ţi ajut’" .

(Im n u r i C reştine , nr. 2 4 3 )  

Frumuseţea interioară a templu
lui pământesc este o palidă 
reprezentare a templului ceresc, 
unde se află reşedinţa lui Dum
nezeu, centrul de comandă al uni
versului. Dar cortul din pustie şi 
templul lui Solomon, cu lumina 
candelabrului din aur masiv, re
flectată pe pereţii interiori, poleiţi 
cu aur, simbolizau şi fiinţa ome
nească, destinată să devină un 
locaş al lui Dumnezeu prin Duhul.
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„Nu ştiţi că voi sunteţi templul lui 
Dumnezeu şi că Duhul lui Dum
nezeu locuieşte în voi?“ - spunea 
apostolul Pa vel (1 Cor. 3,16). 
„Trupul vostru este templul Duhu
lui Sfânt, care locuieşte în voi şi 
pe care l-aţi primit de la Dum- 
nezeu“ (6,19).

După cum în Sfânta Sfintelor, 
în chivotul acoperit de tronul haru
lui, se aflau tablele Legii lui Dum
nezeu, la fel Domnul aşteaptă să 
înscrie în inimile noastre principi
ile dragostei Sale, ale Legii Sale. 
Doreşte să le fixeze atât de bine, 
încât să rămână acolo pentru tot
deauna, ca şi cum ar fi fost gravate 
pe table de piatră. Aceasta nu se 
poate realiza decât printr-o relaţie 
personală şi consecventă cu Mân
tuitorul, în vederea formării unor 
deprinderi stabile, întemeiate pe 
Cuvântul lui Dumnezeu.

Aici este necesară exercitarea 
voinţei noastre de partea lui Dum
nezeu, pentru fixarea în caracter a 
adevărului, a dragostei şi a deprin
derilor de viaţă creştină. Acest lu
cru nu este deloc simplu. 
Exercitarea corectă a voinţei întâm
pină rezistenţă puternică din partea 
firii pământeşti, implică un sacrifi
ciu pe care puţini sunt dispuşi să-l 
facă. Iată problema noastră! Iată 
cauza întârzierilor noastre! Iată 
motivul pentru care suntem atât de 
slabi şi deficitari! Iată de ce sun
tem încă pe pământ!

Să ne oprim puţin şi să 
medităm asupra ideii afirmate mai 
sus: necesitatea exercitării corecte 
a voinţei. în afara funcţiilor bi
ologice şi a capacităţilor 
moştenite, noi suntem produsul 
alegerilor făcute de-a lungul vieţii. 
Dacă avem sau nu sănătate, 
aceasta nu se datoreşte numai în
zestrării noastre naturale, ci şi felu
lui în care ne-am folosit voinţa. 
Cunoştinţele pe care le-am acumu
lat sau ignoranţa de care dăm 
dovadă nu sunt doar rodul unei în
zestrări speciale sau a unei sărăcii 
ereditare. De asemenea, caracterul, 
care include însuşirile esenţiale şi 
stabile care ne definesc în raport 
cu Dumnezeu, cu semenii noştri şi 
cu noi înşine, nu constituie în nici 
un caz o moştenire ereditară, ci 
este rezultatul complex al unui şir 
lung de alegeri repetate, care devin 
obiceiuri şi dau naştere la caracte

ristici stabile, bune sau rele, a 
căror povară ori satisfacţie o 
purtăm noi şi cei din jurul nostru.

Felul în care ne-am exercitat şi 
ne exercităm voinţa constituie 
baza formării caracterului, a de
prinderilor de gândire şi de com
portament, care ne pot duce la 
ruină sau la fericire. Aici, ca şi în 
domeniul natural, „ce seamănă 
omul aceea va şi secera". 
Repetând mereu un anumit com
portament, în creier se formează 
„cărări bătătorite", pe care le par
curgem apoi din obişnuinţă. 
Acestea constituie materialul din 
care se formează caracterul. Sun
tem leneşi sau silitori, cinstiţi sau 
necinstiţi, fini sau grosolani, 
conştiincioşi sau fără scrupule, 
înţelegători sau brutali, plini de 
compătimire sau nepăsători, res
pectuoşi sau impertinenţi, modeşti 
sau lăudăroşi, îngăduitori sau 
încăpăţânaţi, stăpâni pe sine sau 
dezordonaţi, în funcţie de felul în 
care ne-am folosit voinţa în tim
pul vieţii.

Pentru formarea trăsăturilor de 
caracter negative nu este nevoie 
de efort, pentru că înclinaţiile spre 
rău se află în firea noastră. In 
schimb, pentru a înainta pe dru
mul cel bun, avem nevoie de o 
luptă susţinută în vederea contra
carării forţelor care ne trag în jos. 
Această luptă este dificilă. Puţini 
oameni îşi asumă răspunderile pe 
care le implică ea. Puţini sunt 
dispuşi „să-şi ia crucea în fiecare 
zi“ şi să-L urmeze pe Mântuito
rul. Aici se află secretul eşecurilor 
sau biruinţelor noastre.

Este adevărat, voinţa nu poate 
schimba natura noastră decăzută, 
dar voinţa stabileşte sursa de care 
ne legăm şi, când voinţa noastră 
se uneşte cu voinţa lui Dumnezeu, 
suntem în stare să facem tot ce ne 
pretinde El.

Nu trebuie decât să răspundem 
la apelul Răscumpărătorului nos
tru şi să rămânem consecvenţi 
relaţiei stabilite cu El, şi proble
mele se vor rezolva prin atot
puternicia Sa. Dragi călători spre 
Canaanul ceresc, „este vremea 
să-L căutăm pe Domnul!“ Să 
profităm azi de posibilităţile puse 
la dispoziţia noastră.

Domnul îşi înnoieşte astăzi 
apelul şi ne cheamă la o deplină

consacrare a întregii fiinţe, să 
aducem trupul, mintea şi sufletul 
nostru ca jertfă tară pată lui Dum
nezeu, pentru ca El să le sfinţească 
pe deplin (Rom. 12,1; 1 Tes. 5,23). 
Să nu mai îngăduim ca înclinaţiile 
firii să controleze gândirea şi com
portamentul nostru, ci Hristos să 
domnească în sanctuarul inimii. 
Singura lumină călăuzitoare să fie 
a Soarelui neprihănirii. Singura 
„pâine'1 cu care să ne hrănim să 
fie „Pâinea lui Dumnezeu care se 
pogoară din cer şi dă lumii viaţă“ 
(Ioan 6,33). Singura voce pe care 
s-o ascultăm să fie vocea Stăpânu
lui universului, care se aude dintre 
heruvimi. Iar rugăciunile noastre 
să se înalţe zilnic spre cer, aseme
nea fumului de tămâie care se 
ridica în sanctuar de pe altarul 
tămâierii.

„Dar chiar acuma, zice Dom
nul, întoarceţi-vă la M ne cu toată 
inima... Căci El este milostiv şi 
plin de îndurare, îndelung răb
dător şi bogat în bunătate, şi-I 
pare rău de relele pe care le 
trimite." (Ioel 2,12.13)

Nu trebuie să aşteptăm zile mai 
bune, ocazii mai favorabile;
„acum este vremea potrivită... 
acum este ziua mântuirii"
(2 Cor. 6,2). Orice amânare este 
dăunătoare pentru viaţa noastră 
spirituală. Ea ne conduce spre 
punctul de la care nu ne mai 
putem întoarce. Inima se îm
pietreşte în nelegiuire, ajungân- 
du-se astfel la păcatul împotriva 
Duhului Sfânt. ,,De aceea, cum 
zice Duhul Sfânt: 'Astăzi, dacă 
auziţi glasul Lui, nu vă împietriţi 
inimile’" (Evr. 3,7.8).

Fie ca momentul de faţă să con
stituie un important pas înainte în 
împlinirea condiţiilor care fac posi
bilă împlinirea făgăduinţelor de 
iertare, de vindecare şi de îm
bogăţire spirituală, prin lucrarea 
Duhului Sfânt în noi şi prin noi!

Fie ca smerenia, viaţa de 
rugăciune şi de comuniune cu 
Mântuitorul şi hotărârea de a-L 
urma în fiecare zi cu încredere şi 
cu iubire să fie realităţi perma
nente în viaţa noastră de viitor.

Aron Moldovan este secretarul Uni
unii române a bisericii adventiste de

Ziua a şaptea.
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PENTRU COPII

Sanctuarul - Planul lui Dumnezeu pentru 
salvarea noastră

CLAIRE EVA

Notă pentru părinţi şi instructori
Descrierea sanctuarului din Vechiul Testament ne dă o imagine a mântuirii, pentru că ne vorbeşte 

despre lucrarea m inunată a Domnului şi M ântuitorului nostru, Isus Hristos. Sper că, în  timp ce veţi 
studia despre sanctuar, veţi primi o binecuvântare la fe l de mare ca şi aceea pe care am primit-o eu când 
am pregătit aceste prelegeri.

Iată câteva sugestii despre ce aţi putea face împreună în această săptămână:

1. Confecţionaţi un model al sanctuarului. Puteţi face o machetă, de mărimea unei cutii de 
încălţăminte, folosind plastilină sau alte materiale.

2. Faceţi desene cu sanctuarul. Obiectele de mobilier pot f i  desenate culcat sau în picioare.

3. Vă puteţi amuza pregătind nişte pâini nedospite, schimbate din când în când, ca şi pâinile pentru 
punerea înaintea Domnului.

4. Aprindeţi lumânări, când vorbiţi despre sfeşnic, sau ardeţi nişte răşină de brad ori tămâie cu mi
ros plăcut.

5. Folosiţi întrebările pentru discuţii, ca să vorbiţi despre ce studiaţi săptămâna aceasta. Fie ca ele să 
stimuleze şi discutarea altor subiecte apropiate, despre care veţi dori, poate, să vorbiţi.

Claire Eva a predat Ia Spring Valley Academy, Centerville, Ohio. De 
curând, s-a mutat împreună cu so(u! ei în Maryland.

SABAT__________________

Cum poate să mă 
iubească Dumnezeu 
atât de mult?

Text de memorizat

1 Ioan 3,1: „Vedeţi ce dragoste 
ne-a arătat Tatăl, să ne numim 
copii ai lui Dumnezeu!“

Prinsă într-o furtună cu 
ploaie

în textul de memorizat, aţi citit 
expresia „ne-a arătat", sau „ne-a 
dăruit fără măsură". O altă ex
presie care înseamnă aproape 
acelaşi lucru este aceasta: „ne-a 
inundat". V-a prins vreodată o 
ploaie torenţiaîă?

Când eram în clasa a treia, mer
geam pe jos la şcoală şi înapoi, 
într-o după-amiază, când mă întor

ceam de la şcoală, cerul s-a umplut 
de nori negri. Cu un bubuit 
puternic de tunet, parcă s-a deschis 
larg, umplându-mă toată de apă 
rece, curată! La început, aş fi vrut 
să am o umbrelă. Dar, fiindcă nu 
puteam face nimic altceva, pur şi 
simplu am lăsat ploaia să-mi curgă 
pe cap, să-mi intre în ochi şi în 
gură. Ploaia mi-a îmbibat hainele 
şi curgea peste mine ca o cascadă 
năvalnică.

Şi ce mi-a mai plăcut! Mă 
simţeam complet udă şi fericită la 
culme. Dumnezeu îmi dăruise fără 
măsură, mă inundase cu darul acesta 
minunat, ud, al creaţiei Sale!

Dumnezeu şi Isus au avut 
un plan

Sunt convinsă că nu puteţi 
număra de câte ori aţi cântat „Toţi 
copiii sunt iubiţi". Dar ştiţi că 
Isus vă iubeşte?

Cum vă simţiţi când faceţi o 
alegere greşită? Poate când aţi 
luat ceva care nu era al vostru. Sau

când v-aţi uitat pe lucrarea altui 
elev. Sau când aţi supărat pe 
cineva cu nişte cuvinte sau fapte 
care l-au rănit.

Cum vă tratează părinţii când 
faceţi alegeri greşite? Vă mai 
iubesc ei atunci când alegeţi ce 
este rău, în loc să alegeţi ce este 
bine?

Cu mult timp în urmă, stră- 
stră- (şi de mult mai multe ori 
stră!) străbunicii noştri, Adam şi 
Eva, au făcut o alegere teribil de 
rea. Ei au ales să îl creadă pe Sa
tana, în loc să-L creadă pe Creato
rul lor, pe Isus, care îi iubea. 
Fiindcă nu s-au încrezut în Isus, ei 
au păcătuit.

Vestea bună pentru Adam şi 
Eva, şi pentru noi toţi, este că 
Dumnezeu avea pregătit un plan 
prin care să ia măsuri în ce priveşte 
alegerea lor greşită. Dumnezeu a 
ştiut că Adam şi Eva puteau alege 
să nu asculte de El şi, prin urmare, 
Dumnezeu Tatăl şi Dumnezeu Fiul
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au făcut un plan desăvârşit ca să-i 
salveze pe copiii Lor.

Cunoaşteţi acest verset din Biblie: 
„Fiindcă atât de mult a iubit Dum
nezeu lumea, că a dat pe singurul 
Lui Fiu...“ (loan 3,16). Pentru că 
Adam şi Eva călcaseră legea lui 
Dumnezeu, rezultatul natural ar fi 
fost ca ei şi copiii lor să moară, 
însă Isus ne-a iubit atât de mult, 
încât a fost dispus să ne ia locul şi 
să moară pentru păcatul nostru.
Isus urma să trăiască o viaţă 
desăvârşită şi să ne dea nouă acea 
viaţă fără păcat. El a fost numit Al 
Doilea Adam, fiindcă El salvează 
lumea pierdută din cauza primu
lui Adam.

Când Adam şi Eva au păcătuit, 
a început planul jertfelor. Un miel 
nevinovat murea. Iar moartea 
mielului avea să-i amintească 
poporului lui Dumnezeu cât de 
teribil este păcatul şi să ne facă să 
ne gândim la Mielul nostru nevino
vat - Isus - care urma să moară 
pentru păcatele noastre.

Ei! Nu-î aşa că este uimitor, 
copii? Cu mult timp înainte ca voi 
să vă naşteţi, şi cu mult timp 
înainte ca Dumnezeu să-i creeze 
pe Adam şi Eva, Dumnezeu avea 
un plan ca să vă salveze! Nouă ni 
s-a dat viaţa, pentru că Isus a 
murit pentru noi. Isus, cu adevărat, 
ne-a inundat cu iubirea Lui. 
într-adevăr, Dumnezeu vă iubeşte, 
nu-i aşa?

întrebări pentru discuţii
Ce faceţi voi .când alegeţi lu

cruri rele şi păcătuiţi împotriva 
Mântuitorului vostru?

Isus şi Dumnezeu aveau un 
plan pentru o criză. Ce fel de plan 
aveţi voi, în familia voastră, când 
treceţi prin situaţii neprevăzute? 
Aveţi un plan dacă ar avea loc un 
incendiu la voi acasă?

Activitate

împreună cu familia voastră, 
citiţi, faceţi planuri pentru cazuri 
de urgenţă - un exerciţiu de 
evacuare în caz de incendiu şi ce 
este de făcut dacă cineva se 
răneşte.

DUMINICĂ_______________

Cât de aproape 
doreşte Dumnezeu
să fie?

Text de memorizat

Exodul 25,8: JSâ-Mifacâ un 
locaş sfânt, şi Eu voi locui în mijlo
cul lor“

Oameni pe care îi iubim
Cât de aproape de voi doreşte 

Dumnezeu să fie? Când vă este 
drag de cineva, bineînţeles că doriţi 
să fiţi aproape de acea persoană.

înainte ca să fie destul de mari 
ca să meargă la şcoală, Claudia şi 
Adam erau atât de entuziasmaţi 
când auzeau zgomotul unei maşini 
cunoscute care intra pe alee! Ei ştiau 
că tatăl lor vine acasă. îl iubeau pe 
tatăl lor şi acestea erau momente 
fericite! El intra în sufragerie, iar 
ei alergau înaintea lui. Foarte des, 
se luptau câtva timp în joacă pe co
vor şi se cuibăreau în cele din 
urmă amândoi în braţele tatălui, ca 
să le spună o poveste sau doar să 
vorbească împreună.

Şi după ce au mai crescut, 
copiii tot mai aşteptau cu nerăb
dare clipele dinainte de culcare, 
când tata era cu ei. Tatăl îi întreba 
despre întâmplările fericite sau 
triste pe care le avuseseră în cursul 
zilei. Le citea şi se ruga împreună 
cu ei. De cele mai multe ori, încer
cau să-l convingă să mai stea 
„doar încă puţin“ !

Şi cum credeţi că se simţea tatăl 
faţă de toate acestea? Adevărul 
este că, în fiecare zi, ardea de nerăb
dare să ajungă acasă. îi plăcea 
felul în care Claudia şi Adam îi 
spuneau bun venit, când ajungea 
acasă! îl făcea să simtă că ei îl 
iubesc şi îl preţuiesc atât de mult! 
îi plăcea mult să se joace şi să fie 
mult timp împreună cu copiii lui.

Isus - aproape de noi
Este adevărat. Când iubiţi pe 

cineva, vreţi să fiţi aproape de 
acea persoană. Când era aici, pe 
pământ, Domnul Isus I-a spus

aceste cuvinte lui Dumnezeu,
Tatăl Său: „Tată, vreau ca acolo 
unde sunt Eu, să fie împreună cu 
Mine şi aceia [adică noi!], pe 
care Mi i-ai dat Tu" (loan 17,24).

Isus vrea să fie aproape de noi.
Cât de aproape? In aceeaşi 

discuţie cu Dumnezeu, despre 
care am amintit înainte, Domnul 
Isus S-a rugat ca noi toţi să fim 
una, „cum Tu, Tată, eşti în Mine, 
şi Eu în Tine; ca şi ei să fie una în 
Noi" (versetul 21). El a mai spus: 
„Eu sunt Viţa, voi sunteţi 
mlădiţele“ (loan 15,5). Aceasta în
seamnă că noi toţi facem parte din 
aceeaşi plantă! Iată cât de aproape 
de noi doreşte Domnul Isus să fie.

Şi aşa, după ce i-a eliberat pe 
copiii Săi şi i-a scos din Egipt şi 
din viaţa îngrozitoare, de robie, în 
care trăiseră, Dumnezeu a spus ast
fel: „Să-Mi facă un locaş sfânt, şi 
Eu voi locui în mijlocul lor“
(Exod 25,8).

Vedeţi, Dumnezeu fusese îm
preună cu copiii lui Israel în tot 
timpul călătoriei lor. Vă aduceţi 
aminte de stâlpul de nor pe care îl 
trimitea Dumnezeu în cursul 
zilei? In deşertul fierbinte, Dum
nezeu a trimis stâlpul de nor, ca să 
oprească razele puternice ale 
soarelui şi să-i apere pe copiii Lui 
de căldura aceea dogoritoare.

In timpul nopţii, trimitea un stâlp 
de foc. Ce rost avea el? în deşert, 
în timpul nopţii poate să fie foarte 
frig - exact opusul căldurii arzătoare 
din cursul zilei. Stâlpul de foc îi 
încălzea pe copiii lui Dumnezeu.
El S-a gândit la toate, nu-i aşa?

Mai mult chiar, norul se mişca 
şi mergea înaintea lor atunci când 
venea timpul ca poporul să 
călătorească în alt loc. Iar când tre.-' 
buia să rămână într-un anumit loc, 
norul se oprea şi se aşeza.

Dar ştiţi ceva? Aceasta n-a fost 
de ajuns pentru Dumnezeu! El a 
spus aşa: „Eu vreau să locuiesc îm
preună cu ei. Vreau să le port de 
grijă, ca ei să pună în aplicare şi 
să înţeleagă planul Meu pentru ei. 
Iată cât de mult îi iubesc!"

Poporul construieşte un 
sanctuar

Astfel, Dumnezeu i-a poruncit 
lui Moise să le spună copiilor lui 
Israel să aducă daruri, ca să poată
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construi un sanctuar - un loc sfânt. 
Era nevoie de daruri din materiale 
preţioase, ca aur, aramă, argint şi 
ţesături fine. însă Dumnezeu 
dorea numai darurile pe care copiii 
Săi I le dădeau de bună voie şi cu 
bucurie. Şi ce credeţi că s-a întâm
plat? Poporul a adus atât de multe 
daruri frumoase, din iubire, încât 
Moise a trebuit să-i oprească să 
mai aducă! Cât de fericit trebuie să 
fi fost Dumnezeu!

Apoi Dumnezeu l-a chemat pe 
Moise sus, pe munte, ca să discute 
cu el, şi i-a poruncit să construiască 
sanctuarul de pe pământ. Acest 
sanctuar urma să fie făcut după 
modelul pe care i-1 arătase El.

Moise a împlinit foarte atent 
poruncile lui Dumnezeu. A fost 
nevoie de vreo şase luni ca să fie 
construit sanctuarul. Era atât de 
frumos, încât cuvintele noastre abia 
pot să-l descrie. Dar sanctuarul de 
pe pământ nu era decât o reflectare 
slabă a sanctuarului din cer.

Mâine, vreţi să mergeţi cu 
mine, într-o călătorie imaginară? 
Ne vom plimba prin sanctuar şi ne 
vom uita la toate comorile lui 
Dumnezeu care se află acolo. Vom 
descoperi împreună mai mult 
despre iubirea Lui extraordinară 
faţă de noi.

întrebări pentru discuţii
Cum vă place să vă petreceţi 

timpul cu oamenii care vă sunt 
dragi?

Ce fel de daruri Ii putem oferi 
astăzi lui Dumnezeu, de 
bunăvoie?

Vă puteţi gândi la un plan pen
tru Dumnezeu, pe care aţi fi entu
ziasmaţi şi bucuroşi ca să-l aduceţi 
la îndeplinire?

Activitate

Gândiţi-vă în ce fel aţi putea 
face un model al sanctuarului. Aţi 
putea folosi o cutie, ca să faceţi o 
machetă cu modele din hârtie sau 
din carton. Aţi putea folosi şi lut 
sau plastilină. Poate că, pe măsură 
ce vom învăţa, veţi dori să desenaţi 
pe hârtie un model schematic al 
sanctuarului sau doar comorile din 
sanctuar.

LUNI____________________

Să vedem comorile 
lui Dumnezeu

Text de memorizat

Exodul 25,9: ,$ă faceţi cortul şi 
toate vasele lui după chipul pe 
care ţi-l voi arăta.“

Ce povestesc camerele
Este o mare plăcere să poţi 

merge cu un prieten, la el acasă, 
când ieşi de la şcoală, nu-i aşa? 
Cum este când mergeţi pentru 
prima dată în familia unui nou 
prieten? Poate că sunteţi curioşi să 
vedeţi unde locuieşte prietenul 
vostru, ce lucruri are el şi care 
sunt preocupările lui.

Se poate spune foarte mult 
despre un prieten, dacă îi vedem 
camera.

In camera Elenei sunt cărţi 
aranjate pe rafturi şi câteva pe 
noptieră. Ea are o colecţie de 
păpuşi aşezate în ordine şi o încân
tătoare casă de păpuşi, cu mobilă 
frumoasă.

Ce puteţi spune despre Elena, 
ştiind cum arată camera ei? Că îi 
place să citească. îi plac şi lu
crurile drăguţe, cum sunt păpuşile 
şi casele de păpuşi. Şi ştiţi că ea le 
îngrijeşte, fiindcă sunt aranjate 
frumos.

Camera lui Radu este mai puţin 
aranjată decât a Elenei, dar şi ea 
este fascinantă. El are o cutie de 
Lego. într-un colţ, construieşte 
un centru spaţial. Radu mai are 
un calculator şi programe cu 
jocuri şi cu probleme de 
matematică, un program spaţial 
pentru CD-ROM şi câteva jocuri 
biblice interesante.

Ce puteţi spune despre Radu? 
Că îi place să asambleze piese. Pe 
el îl preocupă spaţiul cosmic, navele 
şi călătoriile spaţiale. Doreşte să 
ajungă, cândva, astronaut. Se mai 
poate spune că lui Radu îi place 
matematica. Acest aventurier al 
spaţiului este şi un creştin căruia îi 
plac jocurile biblice şi care îl 
iubeşte pe Isus.

Comorile lui Dumnezeu
Aşa cum putem spune o 

mulţime de lucruri despre Radu, 
despre Elena şi despre pre
ocupările lor, dacă le vedem 
camerele, în acelaşi fel putem 
spune foarte mult despre Dum
nezeu şi cum este El, dacă privim 
la comorile din sanctuarul de pe 
pământ. Să ne imaginăm acum că 
ne plimbăm prin cort şi că ne 
uităm la obiectele din el. Mâine 
vom vedea ce ne spun acestea 
despre Dumnezeu.

Cortul
Trebuie să ne întoarcem în 

timp, în pustiul din Orientul Mijlo
ciu, prin care călătoreau, demult, 
oamenii. Ne apropiem de cort. Cât 
de mare credeţi că este el? Are cam 
17 m lungime, 5,5 m lăţime şi 5,5 m 
înălţime. Cortul poate fi demontat 
şi montat din nou, întrucât copiii lui 
Israel se mută din loc în loc.

La prima vedere!
întreaga clădire pare să fie 

făcută din aur masiv, care 
străluceşte pe solul deşertului. Pe 
măsură ce ne apropiem, înţelegem 
motivul - pereţii sunt acoperiţi cu 
aur! Câtă frumuseţe!

Dacă privim cu atenţie, vedem 
că tavanul este făcut din patru 
şiruri de covoare. Păşim înăuntru 
şi ne uităm în sus. (De fapt, doar 
leviţii şi preoţii puteau să intre.)
Pe partea dinăuntru a tavanului, 
vedem in subţire şi culorile albas
tru, purpuriu şi cărămiziu. In co
voare, sunt ţesute cu fir de aur 
chipuri de heruvimi, adică îngeri. 
Următoarele trei rânduri de co
voare, aşezate deasupra primului, 
sunt făcute din păr de capră, din 
piei de berbec vopsite în roşu, iar 
ultimul rând, cel din afară, este 
făcut din piei de viţel de mare.

Curtea
Când ne apropiem de cort, 

păşim într-un spaţiu deschis, nu
mit curtea, înconjurat de perdele 
de in subţire. Aceste perdele sunt 
cât jumătate din înălţimea 
pereţilor cortului, aşa că oamenii 
de acolo, chiar dacă nu pot intra în 
clădire, pot vedea materialele care 
acoperă cortul pe din afară.
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Un altar de aramă, sau bronz, 
aflat în curte, aproape de intrarea 
în cort, este folosit pentru arderile 
de tot, aduse Domnului.

Intre altar şi uşa cortului este 
un lighean de aramă. Preoţii îl 
folosesc ca să-şi spele mâinile şi 
picioarele, înainte de a sluji la altar 
sau de a intra în sanctuar.

Locul Sfânt
Călcăm cu mult respect când in

trăm (dinspre răsărit) în Locul 
Sfânt, dincolo de prima perdea. 
Aflăm acum că sanctuarul este îm
părţit în două încăperi, printr-o 
frumoasă perdea, aflată înăuntru. 
Această perdea, ca şi cea de la in
trare, este prinsă de stâlpi poleiţi 
cu aur şi este făcută din material al
bastru, purpuriu şi cărămiziu. în 
perdele, şi în chipurile de îngeri 
de pe ele, sunt ţesute fire de aur şi 
de argint.

In partea dreaptă a Locului 
Sfânt se află masa cu pâinile pen
tru punerea înaintea Domnului, 
poleită cu aur curat. în fiecare 
Sabat, preoţii aşază pe ea 
douăsprezece pâini proaspete, în 
două şiruri - câte şase în fiecare. 
Ele răspândesc un miros plăcut, fi
indcă pe ele a fost presărată 
tămâie. Pâinile care au fost luate 
de pe masă pot fi mâncate doar de 
preoţi.

Faţă în faţă cu masa pâinilor 
pentru punerea înaintea Domnu
lui, la stânga noastră, este sfeşni
cul cu şapte braţe. Braţele lui sunt 
împodobite cu flori de migdal, din 
aur. Sfeşnicul este făcut dintr-o sin
gură bucată'de aur masiv! Este sin
gura sursă de lumină din sanctuar. 
Strălucirea lui ne uimeşte. Apoi, 
ne aducem aminte că pereţii 
poleiţi cu aur reflectă lumina, 
făcând ca sanctuarul să strălu
cească de parcă ar fi sute de 
oglinzi sclipitoare.

Chiar în faţa perdelei care des
parte Locul Sfânt de Locul Prea 
Sfânt, vedem altarul de aur, pentru 
tămâie. Aici preotul arde tămâie 
în fiecare zi, dimineaţa şi seara.
La ocazii deosebite, el va stropi 
coamele acestui altar cu sângele 
unei jertfe pentru păcat. Tămâia 
care arde pe altar umple locurile 
sfinte cu parfumul ei.

Să privim în Locul Prea 
Sfânt

Prezenţa lui Dumnezeu este tot 
timpul în Locul Prea Sfânt. Acest 
loc este atât de sfânt, încât numai 
marele preot poate intra în el şi 
doar o singură dată pe an!

în Sfânta Sfintelor, sau Locul 
Prea Sfânt, vedem chivotul 
legământului. Această ladă este 
făcută din lemn de salcâm şi 
poleită pe dinăuntru şi pe din afară 
cu aur! In partea de sus, are un 
chenar de aur. Chivotul conţine 
tablele de piatră pe care Dum
nezeu a scris Cele Zece Porunci cu 
degetul Său, un vas de aur cu 
mană, toiagul lui Aaron care în
frunzise şi cartea legii.

Capacul chivotului se numeşte 
capacul ispăşirii, sau scaunul (tro
nul) îndurării/milei/harului. Şi el 
este făcut tot dintr-o singură bu
cată de aur masiv. Doi heruvimi de 
aur stau în picioare la flecare capăt, 
cu faţa unul spre celălalt şi „privind" 
cu mult respect în jos, spre chivot. 
Una dintre aripile fiecărui înger 
este întinsă în sus, iar cealaltă îi 
acoperă corpul, manifestând res
pect şi adoraţie. Scena aceasta ne 
umple cu respect şi cu teamă.

Deasupra scaunului îndurării se 
află Shekinah, norul prezenţei lui 
Dumnezeu. Dumnezeu vorbeşte cu 
marele preot prin vocea care se 
aude din nor.

Continuându-ne călătoria prin 
sanctuar, ne întrebăm: „Ce în
seamnă toate acestea?" Mâine 
vom vedea ce ne învaţă tezaurele 
acestea despre Dumnezeul nostru.

MARŢI____________

2 + 3 + 2 = Unul

Text de memorizat

1 Corinteni 1,30.31: ,Şi voi, 
prin El [Dumnezeu], sunteţi în 
Hristos Isus. El a fost făcut de Dum
nezeu pentru noi înţelepciune, 
neprihănire, sfinţire şi răscum
părare

Ce este o umbră?
îmi aduc aminte că, pe când 

eram copil, încercam să-mi prind 
umbra pe pământ. Uneori încer
cam să sar departe de ea. In am
bele cazuri, era imposibil.

Biblia ne spune că sanctuarul 
de pe pământ era o copie sau o um
bră a unui lucru mult mai mare, 
din cer (Evrei 8).

Când au ieşit din Egipt, unde 
fuseseră sclavi, israeliţii au scăpat 
de o viaţă grea. Nu aveau cărţi de 
citit şi de aceea istorisirile se trans
miteau de la o persoană la alta.

S-a spus că sanctuarul de pe 
pământ, dat de Dumnezeu şi con
struit de Israel, a fost o ilustraţie 
asemănătoare unei „cărţi cu de
sene de colorat". Toate obiectele 
şi toate serviciile erau ilustraţii 
date de Dumnezeu pentru copiii 
Săi. Dumnezeu le-a folosit ca pe o 
carte, prin care să ne vorbească 
despre planul Său de a ne mântui.

Vă aduceţi aminte ce ne-au 
spus camera Elenei şi cea a lui 
Radu despre ei? Haideţi să 
privim acum la sanctuarul lui 
Dumnezeu de pe pământ, ca să 
vedem ce l-a învăţat Dumnezeu pe 
poporul Lui, despre Sine.

Să privim la Dumnezeu 
prin curte

Ieri, când ne plimbam prin 
curte, am observat ligheanul şi am 
spus că era locul în care preoţii îşi 
spălau mâinile şi picioarele.

De ce credeţi că se spălau? Şi 
ce ne învaţă aceasta despre Dum
nezeu? Vă amintiţi cum a fost 
când L-a văzut Moise pe Dum
nezeu la rugul aprins? El a fost 
uimit când a descoperit că rugul
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nu se mistuia! Dumnezeu era în 
rugul acela - tot aşa cum a fost în 
nor şi, de asemenea, în sanctuar.
La rugul aprins, Dumnezeu i-a 
poruncit lui Moise să-şi scoată 
încălţămintea, pentru că stătea pe 
un pământ sfânt.

Şi sanctuarul era sfânt, pentru 
că Dumnezeu era acolo. De aceea, 
preoţii nu purtau încălţăminte în 
sanctuar şi îşi spălau mâinile şi pi
cioarele, ca să nu întineze 
Locul Sfânt. Aceasta ne în
vaţă că Dumnezeu este sfânt 
şi că, în prezenţa Sa, nu 
poate exista nimic necurat.

Dacă altarul de 
aramă ar putea vorbi

Imaginaţi-vă că altarul 
acesta ar putea vorbi!
Probabil ar spune cam 
aşa: „In fiecare dimineaţă 
şi în fiecare seară, este ars 
pe mine un miel. Acest 
miel desăvârşit, fară de
fect sau cusur, le aduce 
aminte copiilor lui Israel 
de Mielul desăvârşit care 
trebuie să vină - Mesia,
Domnul Isus Hristos.
Această jertfa trebuie să-i 
ajute să înţeleagă că tre
buie să depindă totdeauna 
de Isus, Mielul lui Dum
nezeu, pentru ca El să-i salveze din 
păcatele lor“ .

Obiectele din Locul Sfânt
Vă aduceţi aminte de cele trei 

obiecte de mobilier din Locul 
Sfânt - masa cu pâinile pentru 
punerea înaintea Domnului, sfeşni
cul cu şapte braţe şi altarul pentru 
tămâie? Ce ne învaţă ele despre 
Dumnezeu?

Preoţii păstrau pâinea pe masa 
cu pâinile pentru punerea înain
tea Domnului şi o numeau 
„pâinea prezenţei11, fiindcă ea se 
afla tot timpul înaintea Domnului. 
De ce credeţi că erau 12 pâini? 
Numărul acesta ne aminteşte 
despre cele 12 seminţii ale lui Is
rael, care îl reprezintă pe întregul 
popor al lui Dumnezeu. Tuturor 
copiilor Săi, care se bizuie pe El, 
Dumnezeu le dă hrana fizică şi pe 
cea spirituală.

Pâinea pentru punerea înaintea 
Domnului arăta spre Domnul Isus, 
Pâinea vie, care stă în prezenţa lui 
Dumnezeu pentru noi. Tămâia, 
care era arsă ca jertfa când se 
aducea pâinea proaspătă pe masă, 
reprezenta viaţa încântătoarea 
Domnului Isus, care I-a plăcut lui 
Dumnezeu Tatăl.

Domnul Isus a spus astfel: „Eu 
sunt Pâinea vieţii. Cine vine la

Mine, nu va flămânzi niciodată" 
(Ioan 6,35).

Cele şapte lămpi ale sfeşnicu
lui nu se stingeau niciodată.
Aceasta ne spune cât de impor
tantă este lumina. Lumina ne ajută 
să ne găsim drumul. Vă este sau 
v-a fost vreodată frică de în
tuneric? Domnul Isus a spus aceste 
cuvinte: „Eu sunt Lumina lumii; 
cine Mă urmează pe Mine nu va 
umbla în întuneric, ci va avea lu
mina vieţii" (Ioan 8,12).

După cum sfeşnicul era singura 
lumină a sanctuarului, Domnul 
Isus este Lumina lumii. El este sin
gura lumină de care avem nevoie 
ca să ne conducă. Nu vom fi lăsaţi 
niciodată singuri, ca să umblăm în 
întuneric.

Ce putem spune despre altarul 
de aur pentru tămâie? Când preo
tul aducea jertfa zilnică de tămâie, 
el se apropia de prezenţa lui Dum
nezeu mai mult decât oricând. 
Ţineţi minte, perdeaua din faţa Lo
cului Prea Sfânt nu ajungea până

la tavan. în felul acesta preotul, 
care nu putea să intre în Locul 
Prea Sfânt, se putea uita în sus, la 
acel mic spaţiu liber, spre chivot. 
Când ardea, tămâia crea un nor de 
fum parfumat, care se ridica şi um
plea ambele încăperi.

Ce ne învaţă tămâia despre 
Dumnezeu? Aţi ştiut că Dumnezeu 
i-a dat lui Moise reţeta pentru 
tămâie? Aceasta era o reţetă spe

cială, care nu trebuia folo
sită nicăieri altundeva. 
Putem compara tămâia 
aceasta cu rugăciunile 
poporului, care se înălţau 
la Dumnezeu.

Tămâia aceasta unică 
reprezenta meritele Dom
nului Hristos - bunătatea 
Lui desăvârşită. Domnul 
Isus amestecă viaţa Sa fru
moasă, nepătată, cu toate 
rugăciunile noastre şi cu 
închinarea noastră. Dato
rită Lui, închinarea şi 
rugăciunile noastre devin 
plăcute şi frumoase în faţa 
lui Dumnezeu. Noi avem 
nevoie de viaţa Sa nepri
hănită, pentru că nu sun
tem desăvârşiţi.

Locul Prea Sfânt
în Locul Prea Sfânt se 

aflau chivotul legământului şi 
scaunul îndurării. Ce ne învaţă ele 
despre Dumnezeu?

Chivotul legământului 
conţinea Cele Zece Porunci, un 
vas cu mană şi toiagul lui Aaron, 
care înfrunzise.

Mana din chivot ne aduce 
aminte că Dumnezeu Se îngrijeşte 
de toate nevoile noastre. Dum
nezeu ne spune: „Nu te îngrijora! 
Eu îţi voi purta de grijă".

Toiagul lui Aaron, care în
frunzise, îi amintea poporului că 
Dumnezeu îi alesese pe Aaron şi 
fiii lui, ca să fie preoţi pentru El. 
Astăzi, Dumnezeu ne spune că ne 
putem încrede în El şi că trebuie 
să-i respectăm pe conducătorii 
noştri.

Cele Zece Porunci din chivot 
ne vorbesc despre importanţa Le
gii lui Dumnezeu - regula cea 
mare a bunătăţii. Dumnezeu a 
scris-o cu propriul Său deget şi i-a 
dat-o lui Moise. Dumnezeu ştia că,
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dacă am trăi în ascultare de Legea 
iubirii Lui, am fi fericiţi. Legea Sa 
este desăvârşită, adevărată şi 
sfântă. Nimeni nu poate păcătui 
împotriva Legii lui Dumnezeu şi 
să trăiască în prezenţa Sa.

Vestea tristă este că noi toţi am 
păcătuit împotriva Dumnezeului 
nostru. Insă vestea bună este că, 
deasupra chivotului, se află 
scaunul îndurării, capacul ispăşirii. 
Scaunul îndurării arată prezenţa lui 
Dumnezeu şi ne învaţă că, dato
rită sacrificiului pe care Domnul 
Isus l-a adus o singură dată, celor 
care plâng pentru păcatul lor le-a 
fost şi le este oferită iertarea.

Biblia ne spune astfel: „Să ne 
apropiem dar cu deplină încredere 
de scaunul harului, ca să căpătăm 
îndurare şi să găsim har, pentru ca 
să fim ajutaţi la vreme de nevoie" 
(Evrei 4,16).

2 + 3 + 2 = Unul
Am privit împreună sanctuarul 

de aproape. Ce vă învaţă el despre 
Dumnezeu? Aţi auzit despre 
ligheanul şi despre altarul din 
curte, despre cele trei obiecte din 
Locul Sfânt şi despre chivotul şi 
scaunul îndurării din Locul Prea 
Sfânt. Dacă aţi putea avea o foto
grafie de acolo, pe cine sau ce aţi 
vedea? Cine este jertfa, pâinea şi 
lumina care străluceşte din 
sfeşnic? A cui viaţă este tămâia 
plăcută, parfumată? Şi cine a scris 
Legea lui Dumnezeu cu propriul 
Său deget şi a trăit Legea în mod 
desăvârşit pentru voi şi pentru 
mine? Da, este Isus, Domnul şi 
Mântuitorul nostru. Toate lucrurile 
din sanctuarul de pe pământ, adu
nate, dau Unul - singurul, unicul 
Fiu, Isus Hristos.

Planul lui Dumnezeu este atât 
de minunat şi El l-a împlinit până 
la capăt, pentru voi. Avem un 
Prieten la Tronul lui Dumnezeu. 
Aceasta ne arată sanctuarul.

întrebări pentru discuţii
Puteţi să descrieţi obiectele din 

sanctuar şi să spuneţi ce repre
zintă ele?

împreună cu membrii familiei 
voastre, spuneţi pe rând câte un lu
cru nou pe care l-aţi învăţat despre 
sanctuar.

MIERCURI

Doi miei - un Mântuitor

Text de memorizat

Evrei 10,11.12: ,£i, pe când 
orice preot face slujba în fiecare zi 
şi aduce de multe ori aceleaşi 
jertfe, care niciodată nu pot şterge 
păcatele, El, dimpotrivă, după ce 
S-a adus o singură dată jertfă pen
tru păcate, S-a aşezat pentru tot
deauna la dreapta lui Dumnezeu

Un lucru de preţ
Aţi pierdut vreodată pe cineva 

sau ceya la care ţineaţi foarte 
mult? în cartea The Legend of the 
BlueBonnet (Legenda bonetei al
bastre), scrisă rle Tommy De- 
paola, citim despre o fetiţă indiană 
din America, din tribul Comanche. 
Cea-care-e-singură era singura 
persoană, din familia sa, rămasă 
în viaţă. Părinţii şi bunicii ei muri
seră de foame, din cauza unei se
cete (un timp lung fară ploaie). 
Restul tribului ei o adoptase. Ii 
rămăsese un singur lucru, la care 
ţinea foarte mult: o păpuşică din 
stofă, care avea în păr pene, de un 
albastru strălucitor, ale unei gaiţe 
albastre. Potrivit legendei, Cea- 
care-e-singură a fost gata să re
nunţe la păpuşa ei iubită, pentru 
ca să-şi salveze poporul.

Voi aveţi ceva la care ţineţi 
foarte mult? Poate vreun animal 
drag sau o jucărie pe care o aveţi 
de mult timp sau ceva făcut de voi.

In lecţia noastră de ieri, am vor
bit despre felul în care sanctuarul 
şi serviciile lui se concentrau asu
pra unei singure Persoane - Dum- 
nezeul-om, Domnul Isus Hristos. 
Astăzi, vom vorbi ceva mai 
mult despre Domnul Isus la al
tarul jertfelor şi despre ce în 
semnau jertfele.

Isus, adevărata jertfă
Ţineţi minte! Preoţii aduceau 

toate sacrificiile la altarul de 
aramă. In afară de jertfele zilnice 
pentru păcat, aduse de israeliţi, şi 
de alte daruri sau jertfe speciale, 
pe altar se aducea câte un miel de

un an, în fiecare dimineaţă şi în 
fiecare seară. Aceasta arăta că 
poporul lui Dumnezeu se bizuia 
cu totul pe sacrificiul scump al 
Domnului Isus Hristos. Mielul 
trebuia să fie „fără cusur“ (Ex.
12,5). Preotul cerceta fiecare ani
mal adus ca jertfă şi le respingea 
pe cele care aveau vreo rană, vreo 
cicatrice sau vreun defect. Spre ce 
credeţi că trebuia să arate mielul 
acela fără cusur? Da, spre viaţa 
desăvârşită şi spre moartea Dom
nului Isus pentru voi şi pentru mine.

Poate vă aduceţi aminte că, 
evenimentele de'la răstignirea 
Domnului Isus au avut loc în tim
pul unei sărbători iudaice numită 
Paştele. Isus a murit vineri, pe la 
ora trei după-amiază. Acesta era 
timpul când, la templu, se aducea 
jertfa de seară.

La moartea Domnului Isus, în
tunericul a cuprins pământul. 
Oamenii au auzit tunete şi au văzut 
fulgere, iar pământul s-a cutremu
rat. La templu, un preot tocmai îşi 
ridicase cuţitul ca să omoare 
mieluşelul pe altar, când a simţit 
că pământul se cutremură. Atunci 
s-a întâmplat ceva care a făcut ca 
preotul să se sperie grozav. O 
mână nevăzută parcă a zburat prin 
templu. Ea a sfâşiat de sus până 
jos perdeaua care despărţea Locul 
Sfânt de Locul Prea Sfânt!

Preotului, extrem de înspăimân
tat, i-a căzut cuţitul din mână. 
Meluşelul a scăpat sănătos şi 
teafăr. Parcă vă aud oftând uşuraţi, 
pentru că acel miel nevinovat a 
scăpat. Dar tot atunci, un alt Miel 
murea. Şi voi ştiţi cine a fost acel 
Miel, nu-i aşa? Isus. Isus a murit 
în locul acelui mieluşel. Copii, 
într-un fel, voi şi cu mine suntem 
mielul acela. Nu vreau să spun că 
noi suntem „fără cusur" sau nevi
novaţi. Ştim bine că nu suntem 
aşa. Dar noi am fost eliberaţi pen
tru că Mielul lui Dumnezeu a luat 
locul nostru.

Când Isus a murit, planul pe 
care Dumnezeu şi Domnul Isus îl 
făcuseră cu mult timp înainte s-a 
încheiat. Ţineţi minte! înainte să 
moară, Domnul Isus a spus: „S-a 
isprăvit!" Lucrarea lui Isus pentru 
mântuirea noastră a fost termi
nată. Isus, care este numit Al
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Doilea Adam, a mântuit lumea 
pierdută din cauza primului Adam.

întrebări pentru discuţii
La ce lucru de valoare ţineţi voi 

foarte mult ?
Aţi fi gata să renunţaţi la el pen

tru cineva drag? Dar pentru Isus?
Cum Şi-a manifestat Dum

nezeu iubirea faţă de voi în 
această săptămână? Dar astăzi?

JOI____________________

Cine vă ia apărarea 
tot timpul?

Text de memorizat

Evrei 7,25: „De aceea şi poate 
să mântuiască în chip desăvârşit 
pe cei ce se apropie de Dumnezeu 
prin El, pentru că trăieşte pururea 
ca să mijlocească pentru ei. “

Săraca pisicuţă!
Amad era un băiat cu păr ondu

lat şi cu ochi ageri, din clasa a 
doua. îmi plăcea foarte mult entuzi
asmul lui. Avea imaginaţie şi un 
nemaipomenit simţ al umorului.

In fiecare zi, la sfârşitul altaru
lui de dimineaţă tăcut în clasă, 
copiii spuneau pe rând câte un lu
cru pentru care doreau să se 
rostească o rugăciune specială. 
Amad era îngrijorat de pisica lui. 
Un câine de-al vecinilor se tot 
repezea la ea şi Amad ne-a cerut să

ne rugăm ca acel câine să se 
liniştească. Ne-am rugat câtva 
timp pentru pisică, însă necazurile 
ei au continuat.

Intr-o dimineaţă, după câteva 
săptămâni, Amad ne-a povestit 
cum câinele se repezise iar asupra 
pisicii lui dragi. Povestea se 
lungea şi devenea tot mai crudă pe 
măsură ce el ne-o spunea! Dintr-o 
dată, mi-a venit o idee. Am făcut o 
pauză şi l-am întrebat încet pe 
Amad: „Amad, tu chiar ai o 
pisică?“

El şi-a lăsat capul în jos, fiindu-i 
ruşine să se uite la mine.

Am văzut cum copiii au 
rămas cu gura căscată de mi
rare. Noi ne rugasem săp
tămâni întregi pentru pisica 
lui Amad, şi ea nici nu exista ! 
Ducându-mi degetul la gură, 
într-un gest prin care le 
ceream celorlalţi să nu vor
bească, am întrebat:
„Amad, îţi doreşti să ai o 
pisică, nu-i aşa?“ Vedeţi, 
Amad locuia la bloc, unde 
nu era voie să ţină animale, 
şi el îşi dorea atât de mult o 
pisică!

Copiii stăteau fără să 
scoată un cuvânt. Parcă 
înţelegeau. în ziua aceea, a 
fost rândul Cameliei să 
se roage. La încheierea 
rugăciunii, ea a spus: „Te 
rog, iubite Doamne, binecu
vântează toate dorinţele lui 
Amad. Amin“ .

Eu cred că Duhul Sfânt a 
vorbit inimii ei. Ea a avut 
grijă de sentimentele lui 
Amad. Vă puteţi imagina 
cum s-a simţit el, după sen

timentele de ruşine pe care le-a 
avut, când a auzit-o rugându-se 
pentru el? Camelia i-a luat 
apărarea lui Amad.

Cineva vă ia apărarea
Aţi avut vreodată neplăceri şi 

cineva drag v-a luat apărarea? 
Astăzi, aş vrea să vorbim despre 
Cineva care vă ia apărarea tot tim
pul. Ce are de-a face aceasta cu 
sanctuarul? Totul. In persoana ma
relui preot de la cort, Dumnezeu 
ne-a dat o altă ilustraţie. Să vorbim 
despre ce fScea el şi ce legătură

Sanctuarul - un tablou
înţelegeţi, copii? Dumnezeu a 

dat sanctuarul pentru un timp, ca 
să îndrepte atenţia oamenilor spre 
Isus, Mielul lui Dumnezeu, care 
urma să ridice păcatele lumii.
Când a venit Domnul Isus, El a de
venit jertfa adusă „o dată pentru 
totdeauna", care împlinea (şi care 
a pus capăt) serviciului de la sanc
tuar (Evrei 10,10).

Să vă spun o întâmplare care 
ilustrează lucrul acesta.

Tatăl Rondei fusese 
chemat să meargă la răz
boi, în Arabia Saudită.
Rondei şi familiei ei le 
era dor de el. Ronda nu 
putea vorbi despre nimic 
altceva decât despre ziua 
în care el avea să se în
toarcă. înainte de ple
care, tatăl îi dăduse 
Rondei o fotografie. El 
îi spusese: „Când te vei 
uita la ea, această poză 
îţi va aduce aminte că 
eu te iubesc şi că mă voi 
întoarce acasă, la tine“ .

Ronda ţinea mult la 
acea fotografie. în cele 
din urmă, a venit şi ziua 
mult aşteptată. Tatăl 
Rondei s-a întors acasă 
şi cât de fericiţi au fost!

Vreau să vă pun o în
trebare. Când s-a întors 
tatăl Rondei, ce a fost 
mai important pentru ea - 
fotografia sau tatăl?
Tatăl, bineînţeles. Tot 
aşa a fost şi cu sanctu
arul. Când a venit Domnul Isus, lu
crul acesta a pus capăt vechiului 
sistem al jertfelor. Isus este Acela 
către care arătau toate jertfele. El 
este adevăratul Miel al lui Dum
nezeu, care a ridicat păcatele lumii.
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are aceasta cu planul lui Dum
nezeu pentru voi şi pentru mine.

Marele preot - ce veşminte!
Marele preot purta haine fru

moase. Pe când ceilalţi preoţi pur
tau haine simple din in alb, 
îmbrăcămintea lui era tăcută din 
materiale scumpe.

Marele preot purta o haină 
lungă din in alb, dar peste ea avea 
o mantie albastră. Clopoţei de aur 
şi rodii, din fir albastru, purpuriu şi 
cărămiziu, erau prinse de jur îm
prejurul marginii de jos a mantiei 
albastre.

Peste aceasta, purta o haină 
mai scurtă, numită efod, făcută 
din aur, de fir albastru, purpuriu, 
cărămiziu şi alb. Marele preot îşi 
lega pe mijloc efodul, cu un brâu 
de aceleaşi culori. Efodul era tară 
mâneci şi avea câte o plăcuţă de 
aur pe fiecare umăr. Pe fiecare 
plăcuţă se afla câte o piatră de 
onix de culoare închisă. Iar pe 
aceste două pietre erau scrise nu
mele celor douăsprezece seminţii 
ale lui Israel - câte şase pe fiecare 
piatră.

Peste această haină scurtă era 
un pieptar - lucrul cel mai sfânt 
din îmbrăcămintea marelui preot. 
Acesta îi atârna de pe umeri, legat 
cu un şnur albastru, şi era prins de 
talie ca o vestă. Pe pieptar erau 
ţesute în aur douăsprezece 
pietre, aranjate pe patru rânduri, 
câte trei pietre pe fiecare rând. 
Fiecare dintre cele douăsprezece 
pietre purta numele uneia dintre 
cele douăsprezece seminţii ale lui 
Israel.

Pe partea dreaptă şi pe cea 
stângă a pieptarului se aflau două 
pietre mai strălucitoare, numite 
Urimşi Tumim  Când marele 
preot II întreba ceva pe Dumnezeu, 
Dumnezeu răspundea făcând ca un 
nimb de lumină să înconjoare pia
tra din dreapta, dacă răspunsul Lui 
era da, sau făcând să apară un nor 
pe piatra din stânga, dacă răspun
sul era nu.

De ce credeţi că a ales Dum
nezeu această îmbrăcăminte pen
tru marele preot? Fiindcă dorea ca 
oamenii să vadă şi să ştie că 
marele preot avea de făcut o lu
crare sfântă şi importantă.

Lucrarea marelui preot
înainte ca marele preot să intre 

în Locul Prea Sfânt, în fiecare an, 
în Ziua Ispăşirii, copiii lui Israel 
se pregăteau pentru acel eveniment 
sacru. Ei făceau curăţenie prin 
tabără şi se rugau mult, mărturi- 
sindu-şi păcatele în faţa lui Dum
nezeu. Aceasta era o zi de 
judecată, dar şi de binecuvântare. 
Aveau să fie primite jertfele lor?
Şi păcatele aveau să le fie iertate? 
Avea să fie curăţit sanctuarul?

In această zi sfântă, înainte să 
intre în sanctuar, marele preot se 
dezbrăca de veşmintele sale 
scumpe. Dumnezeu îi poruncise 
să se îmbrace cu o tunică sfântă, 
de in, să se încingă cu un brâu de 
in şi să-şi acopere capul cu o 
mitră de in.

Sunt sigură că marele preot tre
mura când intra în sanctuar. 
Poporul aştepta şi se raga ca Dum
nezeu să ofere binecuvântarea Sa. 
Oamenii din popor nu puteau să in
tre, însă în inima lor mergeau 
după marele preot. Ei ascultau cu 
atenţie sunetul clopoţeilor de la 
mantia lui şi aşteptau cu nerăbdare 
ca el să vină afară. Ştiau că, dacă 
păcatele lor sau păcatele marelui 
preot nu erau mărturisite, el putea 
fi distrus de slava prezenţei lui 
Dumnezeu.

In Ziua Ispăşirii, se alegea un 
viţel şi doi ţapi. Mai întâi, era jert
fit viţelul pentru păcatele marelui 
preot şi ale familiei lui. Apoi era 
jertfit un ţap pentru păcatele 
poporului.

înainte de a duce sângele aces
tor jertfe în prezenţa lui Dum
nezeu, marele preot ducea doi 
pumni de tămâie în Locul Prea 
Sfânt. Ducea şi cărbuni aprinşi, de 
pe altar, în faţa Domnului. Tămâia 
o punea pe foc, pentru ca fumul 
de tămâie să acopere scaunul în
durării. în felul acesta, viaţa lui era 
protejată de slava prezenţei lui 
Dumnezeu.

Apoi marele preot lua sângele 
viţelului şi îl stropea pe scaunul în
durării/capacul ispăşirii, deasupra 
Celor Zece Porunci. Apoi stropea 
sângele în faţa scaunului îndurării 
de şapte ori (un număr desăvârşit). 
Făcea acelaşi lucru cu sângele 
ţapului. Când părăsea sanctuarul,

păcatele poporului fuseseră transfe
rate asupra lui şi el purta vina lor.

Apoi marele preot ieşea din 
cort şi stropea din sânge partea de 
afară a cortului întâlnirii şi altarul, 
curăţindu-le şi pe ele.

Ce se întâmpla cu ţapul 
celălalt? Soarta celor doi ţapi se 
stabilea atunci când marele preot 
trăgea la sorţi pentru ei. Aceasta 
se putea face luând două fire de 
paie şi alegând unul dintre ele. Un 
ţap era ales pentru arderea de tot, 
iar celălalt era ales ca ţap de trimis 
(sau ţap ispăşitor).

După ce marele preot ieşea din 
sanctuar şi jertfele fuseseră 
primite de Dumnezeu, el îşi punea 
mâinile pe capul ţapului de trimis 
şi mărturisea păcatele copiilor lui 
îsrael, pe care acum le purta el. 
Apoi ţapul era dus în pustie şi lăsat 
liber. Ţapul de trimis ducea cu el, 
departe, toate păcatele. Oamenii se 
simţeau atât de fericiţi, ştiind că 
păcatele lor erau îndepărtate!
(vezi Patriarhi şi profeţi, pag.
355, 356).

Isus Hristos - Marele nostru 
Preot

Domnul Isus este Marele nos
tru Preot (vezi Epistola către 
Evrei). Ce înseamnă aceasta? 
Aduceţi-vă aminte că sanctuarul 
de pe pământ era o umbră sau o re
flectare a sanctuarului din cer. De 
aceea, marele preot de pe pământ 
îl reprezenta pe Isus, Marele nos
tru Preot. Să vedem ce încerca 
Dumnezeu să ne înveţe.

Veşmintele scumpe pe care le 
purta marele preot ne arată 
sfinţenia lucrării lui. Lucrarea 
Domnului Isus pentru noi este 
sfântă şi onorată de Dumnezeu. Vă 
aduceţi aminte de cele 
douăsprezece pietre de pe piep
tarul marelui preot? El purta 
aceste pietre pe inima lui, ca să 
arate că toate cele douăsprezece 
seminţii erau importante.

Credeţi voi că Isus ne poartă pe 
inima Lui? Ar fi foarte bine să fiţi 
siguri de lucrul acesta! Noi nu sun
tem doar pe inima Lui - suntem în ea!

Marele preot intra în prezenţa 
lui Dumnezeu în Locul Prea 
Sfânt. După moartea şi învierea 
Sa, Isus, Marele nostru Preot, a in
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trat în prezenţa Tatălui nostru din 
cer. Prin ce se deosebea El de 
marele preot de pe pământ? Isus 
era un Mare Preot desăvârşit - 
sfânt, nevinovat şi fără pată. Şi 
El a intrat în cortul mai mare şi 
mai desăvârşit - nu într-unul 
făcut de oameni, ci chiar în cer 
(Evrei 7,26; 9,24).

Isus a intrat în prezenţa lui 
Dumnezeu prin propriul Său 
sânge, nu cu sânge de viţei şi de 
ţapi. Vedeţi, marele preot din sanc
tuarul de pe pământ trebuia să in
tre în prezenţa lui Dumnezeu an 
după an, cu jertfe care nu puteau 
îndepărta păcatele. Isus a intrat o 
dată, cu propriul Lui sânge, şi 
acest lucru este îndestulător pen
tru ca să distrugă păcatul şi să ne 
salveze pentru toată veşnicia 
(Evrei 9,12.27).

Vă aduceţi aminte că, atunci 
când a murit Isus, perdeaua spre 
Locul Prea Sfânt a fost ruptă de 
sus până jos? Biblia ne spune că, 
prin sângele Său, Domnul Isus 
ne-a deschis o cale nouă, prin 
perdeaua dinăuntru, adică prin 
trupul Său. Când trupul lui Isus a 
fost „sfâşiat" pentru noi, când a 
murit pe cruce, ne-a fost deschisă 
calea ca să ne apropiem de Dum
nezeu. Isus este atât jertfa noas
tră, cât şi Marele nostru Preot 
(Evrei 10,19.20).

Isus ne mântuieşte în mod 
desăvârşit, dacă venim la Dum
nezeu prin El. El este Uşa pentru 
noi. El este perdeaua. El ne-a 
deschis calea spre tronul lui Dum
nezeu.

Textul de memorizat ne spune 
că Isus mijloceşte pentru noi. 
Această mijlocire înseamnă că Isus 
nu ia doar locul nostru, ci ne ia şi 
apărarea. Isus este ca un avocat de 
la tribunal, care îi ia apărarea cli- ' 
entului său. El este ca şi Camelia, 
care i-a luat apărarea lui Amad!
Isus este la dreapta lui Dumnezeu 
(aceea este partea cea bună) şi ne 
ia apărarea.

Mâine, vom continua să 
învăţăm despre lucrarea impor
tantă pe care o face Domnul Isus 
pentru noi, în cer.

întrebări pentru discuţie
Vorbiţi pe rând despre o ocazie 

în care v-aţi simţit cu adevărat 
iubiţi de cineva.

Vă aduceţi aminte de o împreju
rare în care cineva v-a luat 
apărarea? Cum v-aţi simţit faţă de 
persoana aceea?

VINERI

Siguri în Domnul Isus

Text de memorizat

Evrei 9,27.28: ,£i, după cum 
oamenilor le este rânduit să moară 
o singură dată, iar după aceea vine 
judecata, tot aşa, Hristos, după ce 
S-a adus jertfă o singură dată, ca 
să poarte păcatele multora, Se va 
arăta a doua oară, nu în vederea 
păcatului, ca să aducă mântuirea 
celor ce-L aşteaptă

Judecata
întotdeauna mi-a plăcut să 

citesc despre Daniel, care a fost 
dus departe de casa lui, în Babilon. 
Curajul lui Daniel mă uimeşte. Pe 
când studia şi învăţa să slujească 
la curtea unui rege păgân, el a re
fuzat să consume mâncarea servită 
la masa regelui. El s-a rugat Dum
nezeului său, chiar şi atunci când 
putea să moară din cauza aceasta. 
El a ascultat de Dumnezeu, indi
ferent care a fost preţul. Iar Dum
nezeu l-a binecuvântat şi l-a salvat.

Când băniei a ajuns mult mai 
în vârstă, Dumnezeu i-a dat o vizi
une (Daniel 8). în acea viziune, 
Dumnezeu i-a vorbit despre prima 
venire a Domnului Isus. El chiar 
i-a spus lui Daniel când urma să 
moară Isus, Mesia! în această 
profeţie, Dumnezeu i-a vorbit lui 
Daniel şi despre judecata finală şi 
despre sfârşitul lumii.

Daniel 8,14 spune astfel: „Până 
vor trece două mii trei sute de seri 
şi dimineţi [sau ani, în timp pro
fetic] ; apoi Sfântul locaş va fi 
curăţit!" Aceste „seri şi di
mineţi" , adică zile, din profeţie, 
sau ani adevăraţi, s-au terminat în 
anul 1844. Noi credem că, la data 
aceea, Isus a început o lucrare spe

cială de judecată în sanctuarul din 
cer.

Ieri am învăţat despre Ziua 
Ispăşirii şi despre lucrarea marelui 
preot. Din cauza necurăţiei 
evreilor, marele preot prezenta 
sângele jertfelor în faţa lui Dum
nezeu (Leviticul 16,16). Am vor
bit despre felul în care marele 
preot stropea sângele jertfelor, 
pentru a „curăţi" sanctuarul de 
păcatele israeliţilor.

Haideţi să recapitulăm. în sanc
tuarul din cer, cine este Marele 
nostru Preot? Da, Isus! Şi cine a 
luat păcatele noastre asupra Lui şi 
a murit pentru ele pe cruce? Isus.

însă vedem că, în Ziua 
Ispăşirii, marele preot lua păcatele 
poporului şi le aşeza asupra ţapu
lui de trimis. Pe cine ar putea 
reprezenta ţapul acela? Cine este 
îngerul care a păcătuit pentru 
prima dată în cer şi care i-a ispitit 
pe Adam şi Eva? Da, este Lucifer, 
care acum se numeşte Satana. 
Ţapul de trimis îl reprezintă pe el.

Când se va încheia judecata finală, 
Isus îl va izgoni, îl va nimici şi nici
odată el nu ne va mai putea necăji!

Locul de întâlnire
în Locul Prea Sfânt se afla 

chivotul, iar în chivot era Legea1 
sfântă a lui Dumnezeu. Deasupra 
Legii era scaunul îndurării. Iar 
deasupra acestuia, Shekinah, slava 
lui Dumnezeu. De ce i-a poruncit 
Dumnezeu lui Moise să aranjeze 
aşa obiectele din Locul Prea Sfânt?

Prin aceasta, Dumnezeu ne 
învaţă că Legea Lui este sfântă, 
curată şi bună, aşa cum El este 
sfânt, curat şi bun. Legea nu poate 
fi schimbată. Dacă putea fi schim
bată Legea, Isus nu ar fi trebuit să 
moară. Insă noi ştim sigur că Isus 
a murit pentru voi şi pentru mine. 
Spuneam ieri că El a intrat la 
Tatăl, în cer, ca să prezinte sacrifi
ciul Său pentru noi, aşa cum intra 
marele preot în Locul Prea Sfânt 
pentru poporul Israel. Şi Dumnezeu 
a primit jertfa Domnului Isus!

Satana susţinea că Legea lui 
Dumnezeu nu poate fi ţinută. El 
spunea că, din cauza aceasta, 
Legea este nedreaptă. Dar Isus a 
păzit-o în mod desăvârşit şi a 
dovedit că Satana nu are dreptate.
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Atunci, de ce a aşezat Dum
nezeu scaunul îndurării deasupra 
Legii? Cum putea El să respecte 
această lege şi să-i mântuiască pe. 
cei păcătoşi, ca voi şi ca mine? Să 
vă spun o întâmplare, ca să vă ajut 
să înţelegeţi cum Se poartă Dom
nul Isus, Mântuitorul şi 
Apărătorul nostru, la judecată, cu 
Satana - acuzatorul nostru.

Iosua şi îngerul
Dumnezeu i-a dat o viziune 

profetului Zaharia. în această vizi
une, Dumnezeu i-1 arată lui Za
haria pe un mare preot, numit 
Iosua. Iosua stă în picioare în faţa 
îngerului Domnului, iar Satana stă 
la dreapta lui, acuzându-1.

Iosua nu este îmbrăcat aşa cum 
se îmbrăca marele preot în Ziua 
Ispăşirii. Este îmbrăcat cu haine 
murdare, când se înfăţişează în 
faţa îngerului. Hainele murdare 
reprezintă păcatele poporului, 
pe care Iosua le poartă acum 
asupra lui.

Satana aduce argumente şi 
spune: „Nu este drept!“ El îi arată 
îngerului păcatele poporului lui 
Dumnezeu. Şi Satana zice: „Uite! 
Aceste păcate sunt motivul pentru 
care Tu nu-i poţi mântui pe aceşti 
oameni!“

Iosua nu se poate apăra nici pe 
el, nici pe poporul său de acuza
ţiile lui Satana. El ştie că Israel 
este vinovat. El mărturiseşte 
această vinovăţie în faţa îngerului. 
Marele preot contează pe în
durarea Domnului Isus.

Atunci îngerul (care este Isus) 
spune: „Domnul să te mustre, Sa- 
tano! Domnul să te mustre, El care 
a ales Ierusalimul! Nu este el, Io- 
sua, un tăciune [care a fost] scos 
din foc?“ Apoi Isus porunceşte: 
„Dezbrăcaţi-l de hainele murdare 
de pe el!“ El priveşte la Iosua şi-i 
spune: „Iată că îndepărtez de la 
tine nelegiuirea şi te îmbrac cu 
haine de sărbătoare!41 Domnul 
Isus îl acoperă pe Iosua cu haina 
neprihănirii Sale.

Ca şi Iosua, noi stăm îmbrăcaţi 
cu hainele murdare ale păcatelor 
noastre. Dar Isus, Marele nostru 
Preot, stă pentru noi în faţa lui 
Dumnezeu. El l-a învins pe Sa
tana, prin jertfa Sa de la Calvar.

Şi în felul acesta ne apără. Nici un 
om care îl primeşte pe Isus ca 
Domn şi Mântuitor nu poate fi 
smuls din mâna Lui!

Să fim în siguranţă în El
Un alt fel de a spune că purtăm 

haina neprihănirii lui Isus este să 
spunem că suntem ,,în El“ .
Această expresie se foloseşte de 
multe ori în Noul Testament.

Ce înseamnă să fim „în Hris- 
tos“ ? Iată o ilustraţie despre ce 
înseamnă aceasta. Veţi avea 
nevoie de o Biblie şi de un semn 
de carte sau de o foaie de hârtie. 
Să zicem că Biblia pe care o 
aveţi îl reprezintă pe Isus. Când 
priveşte la Isus, ce vede Dumnezeu? 
îl vede pe Fiul Său preaiubit, 
desăvârşii!

Când Se uită la voi şi la mine, 
ce vede Dumnezeu? Eu ştiu că E! 
ne iubeşte foa ie mult, însă noi sun
tem păcătoşi

Acum deschideţi-vă Biblia, 
cam la mijloc. Luaţi foaia de hârtie 
(sau semnul de carte), puneţi-o 
în Biblie şi închideţi-o. Cine 
spuneam că este Biblia? Da, Isus. 
Şi cine este foaia de hârtie (sem
nul de carte)? Voi. De data aceasta, 
când priveşte la voi, pe cine vede 
Dumnezeu? Doar pe Isus! Aşa 
cum foaia de hârtie este ascunsă în 
Biblie, când suntem în Hristos, 
suntem ascunşi în El. Şi când Se 
uită la voi, Dumnezeu vede numai 
viaţa frumoasă, desăvârşită, a lui 
Isus.

Iată, copii, aşa vom putea sta în 
picioare la judecata finală. Dacă îl 
primim ca Domnul şi Mântuitorul 
vieţii noastre, Isus va sta în locul 
nostru. El este neprihănirea noas
tră, bunătatea noastră.

întrebări pentru discuţii

Activitate

Citiţi Epistola către Efeseni şi 
număraţi de câte ori se găseşte în 
ea expresia „în El“ sau „în Hristos".

Cineva a spus că, atunci când 
purtăm haina bunătăţii lui Isus, ea 
ne încălzeşte şi ne ajută să de
venim mai mult asemenea Lui. 
Vorbiţi cu familia voastră despre 
felul în care ar putea fi adevărat lu
crul acesta.

SABAT

Cerni pe pământ

Text de memorizat

Apocalipsa 21,2.3: eu 
[Ioan] am văzut coborându-se din 
cer de la Dumnezeu, cetatea sfântă, 
Noul Ierusalim... Şi am auzit un 
glas tare, care ieşea din scaunul de 
domnie şi zicea: lată cortul lui 
Dumnezeu cu oamenii! El va locui 
cu ei, şi ei vor fi poporul Lui, şi 
Dumnezeu însuşi vaficuei. El va 
fi Dumnezeul lor.’“

Mă întorc repede!
Avionul era plin de oameni, 

când a aterizat pentru un timp 
scurt înainte de a-şi lua zborul 
spre destinaţia finală. Câţiva 
pasageri noi s-au îmbarcat, ca să 
zboare până la următorul oraş.

Soţul meu, care e pastor, se 
afla în avionul acela. El a văzut o 
tânără mamă care urca în avion, cu 
doi copii. Un copil era nou-născut 
şi trebuia dus în braţe. Celălalt era 
o fetiţă de vreo patru ani. Avea păr 
blond, ondulat, şi ochi mari, albaştri.

Mama, asemenea celor mai 
multe mame care au copii foarte 
mici, avea mâinile pline cu bagaje. 
Nu ducea doar copilaşul, ci avea 
şi alte lucruri - o geantă cu scutece 
şi un cărucior de copil. însă nu 
găsea un loc unde să pună căru
ciorul. Aşa că mama a trebuit să 
plece ca să găsească un loc pentru 
cărucior.

Explicându-i aceasta fiicei sale 
de patru ani, mama a trebuit s-o 
aşeze pe scaun şi i-a dat o carte, ca 
să se uite prin ea. înainte de a 
pomi pe culoar cu copilaşul cel 
mic, ultimele cuvinte pe care i 
le-a spus fiicei ei au fost acestea: 
„Măîntorc repede".

Ochii fetiţei au urmărit-o pe 
mămica, de-a lungul culoarului.
Nu arăta deloc fericită de plecarea 
mamei. Credeţi că s-a uitat mult 
prin carte? Nu! Dorea să ştie când 
se întoarce mama. Se uita tot tim
pul, nerăbdătoare, la uşa avionului.

Mama n-a fost plecată mult 
timp - doar câteva minute. însă
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fetiţei, timpul acesta i s-a părut 
probabil cât o veşnicie. Vă puteţi 
imagina cum i s-a luminat faţa 
când mama a reapărut! Fetiţa a de
venit din nou vioaie şi bine dis
pusă. Mama ei promisese că se va 
întoarce şi, aşa cum fac toate ma
mele bune, s-a întors!

Acelaşi Isus
întâmplarea pe care tocmai v-am 

spus-o îmi aduce aminte de o re
latare biblică. în Fapte 1,9-11 ci
tim că, după ce le-a spus ultimele 
cuvinte ucenicilor, Isus a fost răpit 
la cer chiar în faţa lor şi un nor 
L-a ascuns de ochii lor. Ei se uitau 
cu ochii pironiţi spre cer, până 
când El a dispărut. Dintr-o dată, 
doi oameni îmbrăcaţi în alb au stat 
lângă ei.

„ ’Bărbaţi galilccni’“ , au spus 
ei, „ ’de ce staţi şi vă uitaţi spre 
cer? Acest Isus, care S-a înălţat la 
cer din mijlocul vostru, va veni în 
acelaşi fel cum L-aţi văzut mer
gând la cer’“ (Fapte 1,11). El Se 
va întoarce.

Din sala tronului lui 
Dumnezeu

Dumnezeu ne-a dat cartea Apo- 
calipsa prin ucenicul Ioan, ca să 
ne arate ce urma să se întâmple pe 
pământ. Ea se numeşte Apo
calipsa, adică „Descoperire", fi
indcă ne descoperă, sau ne 
vorbeşte, despre Domnul Isus. în 
ea ni se descrie timpul sfârşitului. 
Ioan fusese dus ca întemniţat pe 
insula Patmos, fiindcă predicase 
Cuvântul lui Dumnezeu şi îl ur
mase pe Domnul său, Isus Hristos. 
Şi, în timp ce bătrânul ucenic 
stătea pe insula aceea singuratică, 
Isus i-a dat o viziune despre ce 
urma să se întâmple înainte de în
toarcerea Sa pe pământ.

In cartea Apocalipsa, Ioafi ne 
spune că, în viziunea aceea, el a 
privit în cer, în sala tronului. A 
văzut tronul şi pe Dumnezeu 
stând pe el. El a văzut multe 
fiinţe care I se închinau- lui 
Dumnezeu. S-a uitat şi a văzut 
un Miel junghiat şi un Leu din 
seminţia lui Iuda. Iar îngerii 
ieşeau din sala tronului şi aduceau 
la îndeplinire cu mult interes 
voinţa lui Dumnezeu.

în Apocalipsa 5, Dumnezeu 
ţine un sul în mâna dreaptă. Sulul 
e sigilat cu şapte peceţi - numărul 
desăvârşirii lui Dumnezeu! Un 
înger întreabă cu glas tare: „ ’Cine 
este vrednic să deschidă cartea şi 
să-i rupă peceţile?’ Şi nu se găsea 
nimeni, nici în cer, nici pe pământ, 
nici sub pământ, care să poată 
deschide cartea şi să se uite în ea“ 
(versetele 2, 3).

Ioan a plâns pentru că nimeni 
nu putea deschide acest sul impor
tant. De ce credeţi că plângea? Eu 
cred că Ioan ştia că, dacă sulul nu 
putea fi deschis de cineva vrednic, 
pentru el nu era nici o speranţă.

Insă atunci, o persoană din sala 
tronului i-a spus: „Nu plânge! Iată 
că Leul din seminţia lui Iuda, 
Rădăcina lui David, a biruit ca să 
deschidă cartea şi cele şapte 
peceţi ale ei“ (versetul 6).

Atunci, în loc de un Leu, Ioan a 
văzut un Miel, arătând ca şi "urn 
ar fi fost junghiat. Mielul stătea în 
mijlocul tronului. Toate făpturile 
vii şi bătrânii au îngenuncheat 
înaintea Mielului, şi mii şi mii de 
îngeri au înconjurat scaunul de 
domnie şi au cântat astfel: „Vred
nic este Mielul, care a fost 
junghiat, să primească puterea, 
bogăţia, înţelepciunea, tăria, cin
stea, slava şi lauda!" (versetul 
12). Şi împreună cu această 
imensă mulţime, „toate făpturile 
care sunt în cer, pe pământ, sub 
pământ, pe mare, şi tot ce se află 
în aceste locuri" s-au aruncat la 
pământ şi I s-au închinat Mielului 
şi I-au cântat imnuri de laudă 
(versetul 13).

Apocalipsa ne prezintă în 
continuare descrierea timpului 
sfârşitului, de pe pământ, aşa cum 
o ştim. Pentru că Isus, Mielul nos
tru, este vrednic şi poate să 
deschidă cartea, peceţile sunt 
deschise. îngeri puternici ies din 
sala tronului lui Dumnezeu, ca să 
împlinească voinţa lui Dumnezeu 
pe pământ. Oamenii de pe pământ 
sunt judecaţi şi copiii lui Dum
nezeu sunt mântuiţi. Mai întâi, cei 
care au murit în Hristos sunt în
viaţi şi înălţaţi la cer, ca să-L în
tâmpine pe îsus în nor, şi apoi noi, 
care suntem în viaţă, vom merge 
ca să fim împreună cu El.

Cetatea Sfântă coboară
în această viziune, Ioan a văzut 

Cetatea Sfântă, în care locuiesc 
Dumnezeu şi poporul Său. Ea a 
coborât din cer. Plin de fericire, 
Ioan a descris-o astfel: „având 
slava lui Dumnezeu. Lumina ei 
era ca o piatră prea scumpă, ca o 
piatră de iaspis, străvezie ca cris
talul. Era înconjurată cu un zid 
mare şi înalt. Avea douăsprezece 
porţi, şi la porţi, doisprezece 
îngeri. Şi pe ele erau scrise nişte 
nume: numele celor douăsprezece 
seminţii ale lui Israel" (Apoc. 
21,11.12).

Citiţi descrierea cetăţii, în Apo
calipsa. Temeliile zidurilor cetăţii 
sunt împodobite cu tot felul de pietre 
preţioase. Ioan aminteşte aceleaşi 
pietre preţioase, ca şi cele care se 
aflau pe pieptarul marelui preot! 
Tot aşa cum ne-a purtat pe inima 
Lui, Marele nostru Preot ne încon
joară acum cu iubirea Sa.

Sfânta Cetate, din textul de 
memorizat, va fi pe pământ. 
Adevăratul sanctuar al lui Dum
nezeu va fi cu noi pentru veşnicie!

Când era pe pământ, Isus S-a 
rugat astfel: „Tată, vreau ca acolo 
unde sunt Eu, să fie împreună cu 
Mine şi aceia pe care Mi i-ai dat 
Tu, ca să vadă slava Mea, slavă pe 
care Mi-ai dat-o Tu; fiindcă Tu 
M-ai iubit înainte de întemeierea 
lumii" (Ioan 17,24).

Când Isus va reveni, îl vom 
vedea faţă în faţă. Nu va exista 
nimic între noi. Vom vedea slava 
Lui!

Până atunci
Dacă îl iubim pe Isus, vom păzi 

poruncile Lui şi îl vom urma ori
unde ne conduce. El ne preţuieşte 
şi trebuie ca şi noi să îl preţuim.

Să privim mereu la Isus. Dum
nezeu ne spune că, privind la Isus 
Hristos, devenim ca El. Nimic „nu 
ne poate despărţi de iubirea lui 
Dumnezeu, care este în Hristos 
Isus; nu fiindcă noi îl ţinem pe El 
aşa de tare, ci fiindcă El ne ţine pe 
noi aşa de strâns" (Istoria Faptelor 
Apostolilor, pag. 553).

Isus ne spune: „Eu vin curând!"
„O, da! Te rugăm, vino, Doamne 

Isuse!" (vezi Apoc. 22,20).
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„Nebunia“ lui Dumnezeu
Lucian Cristescu

n vara lui 1995, când am aflat 
despre intenţia Diviziunii Nord- 
Americane de a realiza o cam

panie de evanghelizare prin TV- sa
telit, i-am spus fratelui Brad Thorp: 

„Evanghelizare pentru handi
capaţi... “

„Este adevărat, mi-a răspuns 
fratele Thorp - „dar măcar este 
evanghelizare. Decât nimic... ?“

In mintea mea şi a oricui, era 
limpede că toată această tevatură, 
cu mare cheltuială de bani şi cu 
multă mişcare de scenă, avea noimă 
doar acolo unde oamenii erau 
lipsiţi de dorinţa de a mărturisi, 
acolo unde lipseau evanghelişti în 
came şi oase, acolo unde poporul 
lui Dumnezeu era... handicapat, 
din punct de vedere misionar. 
Adică: „dincolo", dar nu la noi!

în ianuarie, iama lui 1996, când 
fr. Brad Thorp a împărtăşit în 
comitetul uniunii proiectul unei 
noi campanii prin satelit - NET ’96 
dar de proporţii mult mai ample, 
în care era posibil să găsim şi noi 
un loc, am murmurat. Aş fi dorit 
să ocolească subiectul acesta. Dar 
fr. Thorp nu putea să nu vorbească 
despre el, pentru că tocmai ieşise 
din experienţa inedită a lui NET ’95, 
iar impresiile câştigate în acea 
aventură păreau să-l impulsioneze 
în mod neobişnuit. „Da“ , am 
murmurat. Pe lângă obiecţiile 
mele de mai sus, aveam deja atâtea 
pe cap, încât am rămas în rezervă. 
De aceea, în ciuda apatiei mele, la 
entuziasmul fr. Bocăneanu, m-am 
supus, spu-nându-i celui ce ne 
adusese „bucuria" aceasta:

„E ca şi când soţia mi-ar aduce 
vestea bună: încă un copil, al 9-lea!“ 

Dacă am făcut toată această 
introducere, este pentru a vă împăr
tăşi schimbarea serioasă produsă 
în viziunea mea, pe care nu filozo
farea despre, ci implicarea în ex
perienţa NET ’96, şi apoi rezul
tatele lui, ne-au adus-o:

• într-o perioadă de numai 5 
săptămâni, aproximativ 60.000 -
80.000 de oameni (fară a-i socoti 
pe adventişti!) au fost confruntaţi 
cu lumina adevărului prezent, 
doar în ţara noastră. într-un timp 
atât de scurt, cine ar reuşi o ase
menea performanţă?

• dintre aceştia, cam 6.000 au 
luat decizii pentru botez; 722 au 
primit deja botezul; 3.515 ur
mează serios la clasa de botez; iar 
alţi 4.021 sunt deja înscrişi la 
seminarii biblice pentru începători. 
Fantastic! Este incredibil în condi
ţiile evanghelizării obişnuite!

Vedeţi? Lumea noastră şi-a 
schimbat profund configuraţia min
tală şi sufletească. Dependenţa 
bolnavă a oamenilor faţă de mij
loacele de mediatizare vizuale 
(TV), computerizarea felului de 
gândire al generaţiei tinere au 
modificat puternic canalele de ac
ces la sufletul oamenilor. Vrei, nu 
vrei, trebuie să accepţi schimbarea 
de direcţie a curenţilor, dacă vrei 
să prinzi peşte. Aşadar, într-o 
lume schimbată, n-ai decât să-ţi 
adaptezi metodele. Ferice de cei 
ce rămân elastici, de cei ce „înti
neresc iarăşi (lucru împotriva 
naturii!) ca vulturul".

Pe lângă aceste aspecte de cir
cumstanţă, care explică doar cu
riozitatea pentru prima partici
pare, sunt şi lucruri adânci, mai 
de esenţă, care duc la convertirea 
impresionantă a multora.

Imaginea rămâne cea mai 
puternică unealtă în comunicare. 
Mântuitorul a ştiut-o! De aceea,
El nu vorbea decât în imagini, în 
pilde! (Marcu 4,33.34) Din neferi
cire, mai ageră decât fiii luminii, 
lumea a monopolizat această 
forţă, utilizând-o în sens negativ. 
Văd, în sfârşit, pentru prima dată, 
că biserica ia în mâinile sale in
strumentul ce i se cuvenea de 
drept şi-l foloseşte pentru Cer.

Şi care evanghelist celebru ar 
fi ajuns la Sic sau la Starchiojd, la 
Darova sau la Popricani? NET '96 
a ajuns însă, în toată strălucirea 
tehnologiei! Oamenii au fost co
pleşiţi ! Intr-atâta încât au fost gata 
să lase tot şi să vină după Hristos!

Cu ocazia vizitelor mele, am 
cunoscut într-un oraş un tânăr stu
dent la teologie (neadventistă).
Şi, fiind în ultimul an, se gândea 
la lucrarea de licenţă.

Mai cunoscuse el în copilărie 
nişte pocăiţi... Şi, pentru că azi se 
cere să iei poziţie, să fii combativ, 
a ales să scrie despre adventişti. 
Zis şi făcut. Dar, pentru aceasta 
trebuia să se documenteze, cât de 
cât. Astfel, a aflat unde este biserica 
şi, împreună cu prietena lui, a 
poposit în curtea ei chiar când 
fraţii pregăteau aparatele pentru 
NET ’96. Amabilitatea simplă a 
unei surori şi invitaţia de a lua 
parte la Descoperiri în profeţie i-au 
înduplecat pe amândoi. Aşa a fost 
în prima seară. Şi uite-aşa, pe 
măsură ce tânărul preot asista la 
conferinţe, titlul lucrării sale de 
diplomă începea să se schimbe: ad- 
ventismul i se descoperea tot mai 
puţin ticălos, chiar nevinovat, ba 
chiar purtătorul de lumină al 
întregii revelaţii divine, rostite în 
termenii cei mai actuali!

Copleşit de noua faţă a credinţei, 
preotul cu inima sincera porneşte un 
şir de reforme! Iar prietena lui nu 
se lasă mai prejos! Când au ocazia, 
fac altarul împreună, cântă imnuri 
advente, studiază „lecţiunea" zil
nic. .. Şi se gândeşte tânăra pere
che: mai trebuie să aşteptăm mult 
până intrăm în apa botezului!

Spuneţi-mi, prieteni, aţi mai 
întâlnit o schimbare atât de rapidă 
şi de profundă? în mod sigur,
Duhul Sfanţ era în NET ’96!

Prin călătoriile mele, am popo
sit anul acesta la Sic - o altă lume, 
în care timpul s-a oprit. Când păşeşti 
în Sic, parcă trăieşti o întoarcere 
în istorie. Ca să poată rezista acolo, 
chiar şi adventismul a trebuit să 
ia o înfăţişare medievală.

Şi iată că, subit, apare NET ’96! 
O comunitate etnică, rezistentă la 
tot ce e nou, este deodată captată
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de sorbul ultranovator. Dacă vreţi 
să ştiţi, cea mai mare participare 
de pe întinsul întregii conferinţe 
Transilvania de nord a fost chiar 
aici, la Sic! în mod constant, 240 
de oaspeţi, şi chiar mai mulţi, au 
frecventat, uimiţi, conferinţele lui 
Mark Finley.

O fetiţă vioaie de 16 ani (am 
s-o numesc Eva), însetată de viaţă, 
soare, râsete şi... ceardaş, a prins 
zvonul despre emisiunile prin 
satelit şi a venit la biserica de pe 
deal. Inima ei tânără a fost capti
vată. Acasă, Eva le-a povestit en
tuziasmată părinţilor ce văzuse şi 
auzise. Aceştia însă, oameni trecuţi 
prin lume, au privit încruntaţi. Nu 
le surâdea deloc perspectiva ad
ventistă. Aşa că... „fă bine şi lasă 
prostiile astea!“

Dar fata - una ştia Atunci au cer
tat-o. Au mustrat-o. Au urecheat-o 
şi... încă multe! Dar toate degeaba.

Pe când nu mai ştiau ce să facă, 
de teamă că îşi vor „pierde“ comoa
ra de fată, le-a venit o idee grozavă: 
ia să-i ascundă hainele de sărbă
toare şi... gata! în rânduielile foarte 
riguroase ale locului, nimeni nu 
poate merge la biserică decât în 
hainele de sărbătoare. Eva, însă, nu 
zise nimic. Cumva îşi înjghebă un 
alt rând de haine bune, le puse în- 
tr-o sacoşă, iar apoi... plecă „într-o 
doară“ , aşa cum pleacă fetele seara
- pe uliţă sau în centrul satului. „I-au 
ieşit gărgăunii din cap!“ - mur
mură tata, privindu-şi, liniştit, din 
urmă, copila. în locuinţa unei fa
milii de fraţi, Eva continua să-şi 
schimbe veşmintele şi să par
ticipe la NET.

Publicaţia oficială a Biseri
cii Creştine Adventiste de 
Ziua a Şaptea din România.
Apare lunar, sub coordona
rea Comitetului Uniunii 
Redactor Adrian Bocăneam 
Consultanţi Aron Moldovan, 
loan Câmpian-Tătar, Adam 
Engelhardt, Teodor Hutanu, 
Virgil Peicu, Teofil Petre, losif 
Suciu, V ictor Zgunea

Secretar de redacţie
Mihai Ghioaldă 
Tehnoredacta® George Toncu

La marele apel de consacrare, 
picioruşele care jucau cu atâta 
sete ceardaşul au lovit încă o dată 
pământul. Sări în picioare, cu 
inima frântă pentru Isus, vrând să 
fie cu totul a Lui! Emoţionaţi de 
mărturia incandescentă a fetiţei, 
alţii îi urmară exemplul. Din 
pricina lacrimilor care curgeau fară 
reţinere, nimeni nu vedea îngerii, 
îngrămădiţi la emoţionanta scenă.

In cele din urmă, se facu 
tăcere; se auzi glasul tremurând al 
copilei: „Vă rog din suflet, nu le 
spuneţi nimic părinţilor mei, ca să 
nu afle şi să mă împiedice astfel să 
mă botez! După botez, nu-mi mai 
pasă: sunt a lui Isus şi poate să mi 
se întâmple orice!"

Da. Aici este degetul lui Dum
nezeu, singurul care poate întoarce 
inimi! Iar NET ’96 a fost ocazia 
Lui pentru mii şi mii de suflete 
care n-ar fi auzit altfel despre El.

înainte de a pune punct, nu 
pot să nu avertizez împotriva unei 
erori diabolice rafinate, care 
poate fi fatală pentru preuşita lui 
NET ’96. De curând, un pastor 
bun m-a întrebat: „După NET, 
am de gând să continui cu serialul 
de casete video ale lui Kenneth 
Cox despre Apocalipsa. Ce zici, e 
bine?" M-am umplut de supărare! 
La scurt timp după aceea, gre
şeala de care mă temeam atât de 
mult am reauzit-o şi din gura al
tor colegi.

Şi care-i greşeala? Iat-o: im
presionaţi de răspunsul pozitiv 
puternic pe care îl dă lumea la 
vestirea Evangheliei pe calea un
delor, suntem ispitiţi să con

fundăm metoda cu conţinutul, să 
continuăm să dăm serial după se
rial şi să-i obişnuim pe oameni cu 
spectacolul, cu faţa publică a 
evanghelizării, doar cu partea 
„plăcută şi uşoară" (cum spune 
sora White). Dar, fraţilor, 
dragostea nu se transmite prin 
unde, ci prin came! Relaţia om- 
om nu poate fi înlocuită cu nimic. 
Deja am indicii amare că, acolo 
unde NET ’96 n-a fost urmat de 
programe cu oameni în came şi 
oase, cu seminarii biblice şi cu 
grupe de sprijin, au rămas doar 
impresii mintale lipsite de entuzi
asm şi de orice dorinţă de a de
veni ucenic al lui Hristos.

NET ’96 nu este decât o cale 
de trezire a interesului care aduce 
o oaie rătăcită în cercul cald şi 
axat pe cercetarea Cuvântului; 
sau este o cale de seceriş pentru 
deciziile pe care contactul cald, 
personal, şi cercetarea personală a 
Cuvântului le-au zămislit.

De acum, urmează turul doi al 
lui NET; şi turul trei... Acum 
ştim ce-avem de făcut în timpul 
lui NET şi, mai ales, după aceea. 
Campania Naţioanlă de Evanghe
lizare a pornit cu dreptul! Nici nu 
ne gândeam noi la aşa trezire, la 
aşa roade!

Şi eu, care - în deşteptăciunea 
mea - credeam că NET ’96 este 
doar pentru „handicapaţi"...

Ce bine, Doamne, că n-ai lăsat 
lucrarea în mâna mea!

Lucian Cristescu conduce Asociaţia 
pastorală şi evanghelizarea în Uni
unea română.

Textul prelegerilor puse la 
dispoziţie de Conferinţa Ge
nerală a fost revizuit de Alina 
Bacfea ţi Lori Gheorghiţă.
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Către cititori: Dorim să 
creăm  un spaţiu de dialog 
în care să puteţi com unica 
sugestii, reacţii la articolele 
publicate, preferinţe pentru 
anumite subiecte sau abor- 
dcrea unor probleme pe care

le socotif importante. Ne ce
rem scuze dacă, din motive 
de  spaţiu , vom  reform ula 
unele scrisori mai lungi.
De asemenea, primim cu 
plăcere manuscrise nesoli
c itate . Sunt binevenite in
form aţii şi iniţiative din viata 
comunităţilor. Apreciem arti
cole care tratează aspecte 
legate de experienţa perso
nală, puncte de vedere asu
pra problemelor majore care 
ne confruntă, articole pen
tru copii. Vă rugăm să păs

traţi o copie, deoarece exem
plarul trimis va fi reţinut la 
redac{ie pentru o pcdbilă pu
blicare. Articolele se vor scrie 
la două rânduri şi nu vor de
păşi trei coli form at A4. Ele 
vor fi însoţite de numele auto
rului, adresa şi telefonul. Nu 
pubficăm articole nesemnate. 

Im p rim a tă , la  T ipo g ra fia  
V ia ţă  şi sănă tate .  
A dresa: str. V. Branişte 
nr. 29, te l. 323 48 95.
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